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GLASILO OBČINSKIH ORGANIZACIJ SZOL CELJE, LAŠKO, SLOVENSKE 
KONJICE. ŠENTJUR. ŠMARJE PRI JELŠAH IN ŽALEC 

Z UREDNIKOVE MIZE 
v uredništvu že pripravljamo novoletno številko Novega tednika. Ta bo obsež

nejša in priložili ji bomo koledar, ki smo ga natisnili skupaj za naše bralce ifi 
kupce v TEHNOMERCATORJEVIH prodajalnah. Prav vam bo prišel v stanovanju, 
ko boste čez devet dni pričeli odštevati dneve in tedne od leta v katerega stopamo. 
Koledarje pa boste dobili tudi v vseh prodajalnah Tehnomercatorja, le ne pozabite 
reči zanj. 

V prejšnji številki smo na 10. strani objavili izpod peresa Pranja Pijavža zapis 
ob sedemdesetletnici revolucionarja in španskega borca IVANA KREPTA. Pa nam 
jo je tiskarski škrat hudo zagodel, saj je v naslovu svojevoljno preimenoval KREF
TA v Kretta. Zaradi tega nedopustnega preimenovanja se opravičujemo tako jubilantu 
kot piscu. Bralcem, ki so škrata tudi že sami odkrili, pa se zahvaljujemo za pozorno 
branje časnika. 

VAS UREDNIK 

O b letošnjem prazniku dnevu JLA so Celjani dobili visoko priznanje za dosežke pri podružbijanju vse
splošne obrambne pripravljenosti in to veliko plaketo zveznega sekretarja za narodno obrambo. Cel jani 
smo letos edini v Slovenij i , ki smo dobili tako pomembno priznanje, ki ga je predsedniku skupščine ob
čine Cel je Jožetu Marol tu na svečani proslavi v dvorani Narodnega doma izročil namestnik povelj
nika ljubljanskega vojnega območja generalpodpolkovnik Mi lan Daljevič. Priznanje pa je velika ob
veznost za še boljše delo na tem pomembnem področju v prihodnjem obdobju, ko nas vse skupaj 
čakajo še mnoge zahtevne naloge. Foto: DRAGO MEDVED 

DUŠITVE Z GRADIVOM 

PRETEŽKE SEJE 
15 UR BRANJA GRADIVA ZA SEJO 

člani izvršnega odbora 
Skupnosti slovenskih občin 
so se zanesljivo »razveselili« 
prejšnji teden, ko so za 16. 
sejo, ki bo danes v Maribo
ru, prejeli gradivo težko sko
rajda 2 kg (tehtnica je po-
kazala 191 dkg) . Po predlogu 
dnevnega reda bodo na seji 
obravnavali več pomembnih 
vprašanj, med njimi delovni 
program skupnosti za pri
hodnje leto in problematiko 
komunalnih samoupravnih 
skupnostih. Ta prim«r, ki 
smo ga izbrali po naključju, 
podkrepljuje vzroke za pogo
sta negodovanja delegatov, 
da jih sklicatelji sej zasujejo 
s preobsežnimi gradivi. Gra
divu se sicer ne morejo odre
či, vendar se pogosto spra
šujejo, kje jemati čas, da 
bodo vse to lahko prebrali. 

Nek delegat mi je na to 
temo dejal: »Zdaj si pač F>0-
magam tako, da preberem v 
glavnem le naslove, v vsebi
no pa globlje posežem le o 
stvareh, ki me osebno zani
majo«. Bržčas 2ma'biti v tem 
ključ ugotovitve, da mnogi 

delegati prihajajo na seje ne
pripravljeni, včasih celo t 
neprerezanimi stranmi tiska
nega gradiva. 

Ob tem se seveda moramo 
vprašati kaj storiti. Recimo 
v takem primeru ko je dne> 
ni red »pokrepljen« s 345 tip« 
kanimi stranmi, ki ob noi*-
malnem branju terjajo 15 u r 
»bralnih vaj«. Odpre se cela 
vrsta možnosti. Precej bi do 
segli že z opredelitvijo ra 
zakonodajno vsebino in iz
vršilno, kar bi terjalo ra* 
mejitev pristojnosti, napore 
bi morali vložiti v negovanje 
»telegrafskega stila«, odstopi 
ti bi morali od prakse, da T 
obrazložitvah predpisov praF 
viloma le ponavljamo dolod-
be predpisa namesto, da ut©. 
meljijo, na kratko cilje, na
men in materialne učink« 
prepisa. In seveda še kaj dru« 
gega. 

Nekaj bo potrebno ukreni
ti, kajti odločanje na pamet, 
brez poznavanja stvari, ka> 
pada ni priporočljivo. 

BOJAN VOLK 

ŽALEC 

O GOSTINSTVU 
GOSTINSKE STORITVE 

v žalski občini je kar 68 
zasebnih gostinskih obratov, 
kar uvršča občino na tretje 
mesto v republiki. Zal pa že 
nekaj let ugotavljajo, da ka
kovost gostinskih storitev da
leč zaostaja za številom ob
ratov. Prevladuje predvsem 
ponudba pijač, medtem ko 
je skrb za dobro hrano, po
čutje in razvedrilo gostov 
močno zapostavljena. 

To stanje želijo v občini 
spremeniti. V pripravi je že 
odredba o ocenjevanju kako
vosti gostinskih storitev. Po 
tej odredbi naj bi s točkami 
ocenili vsak gostinski obrat 
v občini in sicer na osnovi 
meril kot so: urejenost oko
lja in zunanji izgled objekta, 
opremljenost in urejenost, 
obseg in kakovost gostinskih 
storitev ter pijač in skrb za 
dobro počutje in razvedrilo 
gostov. V teh merilih upošte
vajo praktično vse pomemb
ne elemente gostinskih stori
tev od čistoče in izgleda do 
načina strežbe ter kaKovosti 
in raznovrstnosti jedil in pi-
jače. Predvidene pa so tudi 
odbitne točke, ki jih dobi 
gostinski obrat, če je bil v 
tekočem letu izrečen proti 
njemu kakšen ukrep. 

Na osnovi ocenjevanja po 
opisanih merilih bodo go
stinske obrate razvrstili v 
tri razrede, razred v katerem 

bo določen objekt bo pa tudi 
osnova za potrditev cen sto
ritev v tem gostinskem obra
tu. S tem želijo gostince 
spodbuditi, da bi kar najbolj 
opremili svoje obrate ter po
pestrili svoje storitve, saj bi 
jih le to lahko uvrstilo v viš
ji razred, kjer bodo odobre
ne cene najugodnejše. 

Nedvomno gre za izredno 
koristen predlog, ki bo v ve
liki meri vplival na to, da se 
bo stanje v žalskem gostin
stvu lahko izboljšalo. 

BRANKO STAMEJCIC 

SLAPNIKOVI 
ZA 20 LET DELA 

Pred dnevi je sekretar 
Medobčinskega sveta ZICS 
Celje Janez Zahrastnik v 
Rogaški Slatini izročil 
Ivanki Siapnikovi iz Mo
zirja odlikovanje predsed
nika republike Tita, red 
dela s srebrnim vencem. 

Sekretar Medobčinskega 
sveta ZKS je ob tej pri
ložnosti spregovoril o več 
kot 20-letnem požrtvoval
nem delu Ivanke Slapni-
kove na komiteju občinske 
konference ZKS v Mozirju 
in v Z v ^ i komunistov 
sploh. 

Svečanosti so prisostvo- * 
vali tudi člani sekretariata 
medobčinskega sveta ZKS 
in vsi člani deiovnih skup
nosti komitejev občinskili 
konferenc na širšem celj
skem območju. 

OBMOČJE: 
SEKTORSKE 

KONFERENCE 

Na pobudo območnih 
strokovnih odborov za 
obrt ter za gostinstvo in 
turizem pri republišld go
spodarski zbornici so te 
dni v občinah širšega celj
skega območja tako ime
novane sektorske konfe
rence z zasebnimi obrtni
ki. To so priložnosti, na 
katerih teče beseda o 
vseh problemih, ki tarejo 
obrtnike. Razen tega pa 
so tokratne konference 
posvečene tudi obravnavi 
zakona o združenem delu, 
revalorizaciji osnovnih 
sredstev, družbenem dogo
voru o merilih in nači

nih za ugotavljanje oseb
nega dohodka itd. Dosti 
pa je tudi razprave in na
vodil hkrati o pripravi 
davčnih napovedi, o spre
membah v pokojninsko-in-
validskem ter zdravstve
nem zavarovanju in dru
gem. 

Dosedanje, več kot us
pele konference, so že v 
Mozirju in delno v Celju. 
Danes pa bodo še v Slo
venskih Konjicah in prav 
tako v Celjvi. Jutri bo tak 
razgovor v Šmarju, 27. de
cembra v Laškem in potem 
še v drugih občinah vse 
do 10. januarja, MB 

IZBRANE NAJBOLJŠE ENOTE TO 

NAJBOLJŠI MED DOBRIMI 
IZJAVA KOMANDANTA POLKOVNIKA VIDA JERIČA 

Teritorialne enote so se
stavni del oboroženih sil na
še samoupravne socialistične 
skupnosti, zato je Dan JLA 
prav tako praznik pripadni
kov teh enot, kot je to vse-
Ijudski praznik. Ob takih pri
ložnostih so svečanosti pre
tkane z ocenami o opravlje
nih nalogah in s sprejema
njem novih dolžnosti in ci
ljev. 

Aktivnost enot teritorialne 
obrambe je bila letos izredno 
intenzivna na naslednjih pod
ročjih dela: 

% pri organizacijskem utr
jevanju enot, 

9 pri njihovem uusposab-
Ijanju, urjenju in vzgoji, 

% pri vodenju in povelje
vanju, 

% nenehnem dvigovanju 
borbene pripravljenosti, 

% pri moralno-političnem 
izpopolnjevanju in 

% učvrščevanju monolitno-
sti enot TO. 

To so bila tudi izhodišča 
za ocenjevanje na zaključku 
enoletnega tekmovanja pod 
naslovom »Izbiramo najbolj
šo enoto TO« . Tekmovale so 
vse enote TO širšega celjske
ga območja, izid le-tega pa 
je bil: 

Republiški štab TO je za 
najboljše poveljstvo enote na 
našem območju proglasil eno. 
to, ki ji načeluje rezervni 
kapetan I V A N KOS. 

Pokrajinski štab TO na 
širšem celjskem območju je 
za najboljšo enoto proglasil 

enoto rezervnega podporoč
nika VIKIJA KRAJNCA, po
veljstvo te enote pa za naj
boljše poveljstvo med enota
mi. 

Pokrajinski štab TO je pro
glasil tudi najboljši občinski 
štab na svojem območju. Ta 
čast letos pripada občinske
mu štabu TO v občini Vele
nje. 

Za uspehev letošnjem letu 
je bilo posebej pohvaljenih 
okoli dvajset enot na našem 
območju in večje število po
sameznikov; borcev in stare
šin. 

Ob priložnosti, kot je Dan 
JLA, je za naš časnik dal ko
mandant Teritorialne obram. 
be za zahodnoštajerske po
krajine, polkovnik VID JE
RIC, naslednjo izjavo: 

»Letošnje leto je značilno 
po tem, da je bilo v njem 
urjenje enot, poveljstev, šta
bov in pripadnikov TO širše 
programsko zastavljeno in 
uresničeno. To je bilo tudi 
prvo leto, ko je urjenje po
tekalo organizirano tudi v 
vzgojnih centrih. To urjenje 
je potekalo po sedem dni v 
vsaki izmeni in kar je pri 
tem posebno dobrega, je to, 
da so ves čas prebili pripad
niki enot skupaj, živeli tabor
niško življenje in se tako 
mnogo uspešneje usposablja
li za obrambne naloge. 

Tak način izpolnjevanja 
daje pozitivne rezultate, ta
ko da točno vemo, kaj smo 
hoteli in kaj ustvarili, do 

kod prišli in od kod nas ia« 
polnitev nalog čaka za pri
hodnje obdobje. Tako bomo 
tudi v prihodnje nenehno do
grajevali celotno obrambno 
zgradbo. 

V pokrajinskem štabu smo 
z rezultati v letošnjem letu 
zelo zadovoljni, pri čemer 
moramo poudariti, da bi brez 
razumevanja podpore, priza
devanj družbeno—političnih 
skupnosti na našem območ
ju brez njihove podpore v 
gmotnem smislu in drugih 
vidikih, ne mogli doseči. Zato 
se jim ob tej priložnosti iskre
no zahvaljujemo.« 

J. KRAŠOVEG 

NOVI OOM 
UPOKOJENCEV 
v minulem tednu so v 

Šmarju pri Jelšah slavno
stno otvorili novi dom 
upokojencev kot nadome
stilo za po potresu one
sposobljeni Jelšingrad, v 
katerem je ta ustanova 
bila doslej. Dom ui>oko-
jencev so zgradili s sred-
'stvi iz solidarnosti in iz 
drugih virov, v njem pa 
bo prostora ea 150 obča
nov. 

Zgradba, ki se izredno 
lepo vključuje v prostor, 
je funkcionalna in vso 
buje- vse ugodnosti, ki jih 
takšen dom mora imeti. 

nisi 
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# V P R E T E K L I H DNEH je poslanska zbornica 
italLijans«kega parlamenta s 87 odst. večino (S©! po
slancev za, 57 proti, 4 so se vzdržali) ratificirala osiin-
ske sporazaune. Države izvoznice nafte so se odločile, 
da s 1. jan. 1977 povečajo ceno nafti za 10 odst. ozi
roma 5 odst. (Saudska Arabija in Združeni arabski 
emirati). Na 4. kongresu vietJitunske delavske partije 
so politično začrtali pospešeni socialistični razvoj 
združenega Vietnama. Napovedani referendum o ustav
nih reformah v Španiji je u:ipel, ostaja pa, da do-
žiivimo uresničitev obljubljene demokratizacije špan
ske družbe. 2enevska konferenca o Rodeziji (Zimbab-
ve) se je razšla, upamo, da samo začasno; v Liba
nonu pa se sprte strani prepirajo o tem, ali naj pre
dajo orožje, kot to predvidevajo resolucije za pomi
ritev položaja. Varnostni svet je odobril novi mandat 
silam OZN na Cipru in pozval k hitrejšemu reševanju 
ciprskega vprašanja. V ZR Nemčiji se je sestal novi 
parlament, v katerem sta se pobotala vodja krščansko 
demokratske unije Helmut Kohl in vodja krščansko 
socialne tmije Josef Strauss, vendar je bil za novega 
kanclerja ponovno izvoljen socialni demokrat Helmut 
Schmidt. Po vsem svetu se ljudje, države, organizacije 
in človeštvo bore za mir, velike sile pa se pospešeno 
oborožujejo. 

# V GENERALNI SKUPŠČINI OZN so v letu 1975 
obilo razpravljali o razorožitvi; sprejeli so tudi 35 re
solucij. Sredi leta 1975 je bila v Helsinkih konferenca 
o varnosti in sodelovanju v Evropi, vendar pa je bilo 
v istem letu 33 nuklearnih poskusov (od tega 16 po 
sami konferenci). Vojni izdatki vrtoglavo naraščajo. 
V letu 1975 so znašali približno 280 miljard dolarjev 
(za 70 miljard več kot prejšnje leto), kar pa je mnogo 

več kot bruto nacionalni proizvod 65 držav v razvoju. 
Od te vsote odpade na Evropo in 7Dk okoli 80 odst. 
Po tujih podatkih je šlo samo po drugi svetovni vojni 
za oborože^-^anje do 7000 milijard dolarjev (računano 
po sedanjih cenah), to pa je toliko kot bruto nacio
nalni proizvod vseh držav v letu 1975. Letno se na 
svetu porabi v vojaške namene okoU 750 milijonov 
sodčkov nafte (sodček je 159 litrov), ki pa se je zdaj 
podražila. Ocenjuje se, da jedrske sile razpolagajo s 
tako rušilno močjo, ki ustreza moči 15 ton klasičnega 
eksploziva na enega prebivalca na zemlji. Zdaj je na 
svetu 6 držav, ki opravljajo jedrske poskuse, računa 
pa se, da se bo število hitro širilo in da jih bo do 
1985 že 35. — Pri tem pa je potrebno poudariti, da se 
človeštvo teh nevarnosti dobro zaveda, da na raznih 
ravneh potekajo razgovori o razorožitvi ~ da pa na 
drugi strani samo oboroževanje teče pospešeno na
prej. Pred tedni je bilo v Bukarešti zasedanje politič
nega posvetovalnega komiteja varšavske zveze (var
šavski pakt), takoj zatem pa sestanek obrambnih mi
nistrov članic v Sofiji. Na zasedanju so zares ponovno 
predlagali, naj se razpustila oba vojna pakta, hkrati i 
pa so pozvali zahod, naj vse puvipisnice helsinške kon- i 
ference sklenejo sporazum, da »ne bodo prve uporabile j 
jedrskega orožja proti dru,gim podpisnicam«. Kljub i 
temu pa so v Bukarešti še bolje organizirali zvezo — j 
ustanovili so stalna telesa, ki naj zvezo še bolj utr- \ 
dijo. — Na drugi strani pa so se v Bruslju na dveh 
sestankih pogovarjali tudi obrambni in zunanji mi
nistri atlantske zveze (NATO pakt), ki pa so najprej 
odbili bukareštanski predlog o jedrskem nenapada-
nju, zatrdili so, da je potrebno obravnavati razoro 
žitev v Evropi v celoti. Hkrati pa so se pntoževali, 
da se »na vzhodu« mrzlično oborcžujejo in da bi bilo 
torej normalno, da s tem i>oliitijo tudi sami. Obrav
navi! so projekt »letečih radarjev«, kar pomeni, da 
so si zamislih naslednjo »obrambo«: letalo boeing 707 
naj bi nosilo »na hrbtu« radarsko ploščad z računal
niškim sistemom, ki bi omogočil elektronsko vodenje 
ziračnih bitk! Za Evroipo bi baje zadostovalo 6 takih 
letal, ker pa bi se v zraku menjavala, bi jih bilo po
trebnih kar 32. Cena za to: več kot 3 milijarde dolar
jev. Zaradi cene projekta niso sprejeli, bodo pa o 
njem še naprej raizmišljali. OZN je sprejela sklep, da 
bo v letu 1978 i>osebno zasedai>je GS OZN o razorožitvi.^ 

OB 35-LETNICI JLA 

VELIKA PLAKETA ZA CELJE! 
POMEMBNOST PRAZNIKA DNEVA JL A JE V NAS VSEH 

Kljub temu, da se izredno 
hitro približujemo novemu 
letu in da so po mestu že 
zasvetile lučke, ki oznanjajo 
prihod nečesa novega, pa le 
moramo povedatd, da je sre
dina in del druge polovice 
zadnjega meseca v letu bila 
izrecno namenjena velikemu 
prazniku — 35-letnicd ustano
vitve naše JLA. Številna špor
tna srečanja med pripadniki 
JLA in mladino, razgovori 
po šolah, sprejemi mladih 
prostovoljcev v teritorialno 
obram.bo, pogovori z mate
rami padlih herojev, klepeti 
s fanti, ki so potencialni kan
didati za vojaške šole, na
predovanja aktivnih in re
zervnih vojaških starešin za
radi dobrega dela na pcJ"-
membnem področju naše ob
rambe ter še mnogo druge
ga, vse to je bolj kot kdaj-
koli obeležilo velik praznik 
in veliko, tesno sodelovanje 
med redno vojsko in vsemi 
ostalimi. 

Včerajšnji praznik je prav
zaprav samo »krona« dose
danjega uspešnega dela in 
velika obveza za še boljše 
delo v prihodnje. Ta misel 
je izžarevala povsod, pa naj 
bo to v vojašnici ali izven 
nje. Danes razlik med enim 
in drugim ni več in prav vsi 
moramo ceniti tisto, kar je 
pred več kot tridesetimi leti 
bilo težko priborjeno. Osred
nja proslava ob letošnjem 
prazniku je bila v Narodnem 
domu, kjer je slavnostni go-
vornik, predsednik skupšči
ne občine Celje Jože Marolt, 
najprej orisal razvojno pot 
naše ainiade, nato pa govo
ril o njeni aktivni prisotaosti 
v današnjem prostoru. Med 
kulturnim programom, ki so 
ga izjvajali celjski godalni or
kester, komorni moški zbor 
in recitatorji, je pomočnil? 
poveljnika ljubljanskega ar-
madnega območja general-
podpolkovnik Milan Daljevič 
izročil Jožetu Maroltu za Ce
ljane veliko plaketo JLA v 
znak priznanja za dosežene 
uspehe v izŝ ^ajanju obramb
nih priprav. Ob tem je še 
posebej poudaril, da je to 
priznanje toliko več vredno, 
ker je bilo dobljeno v jubi
lejnem letu in v izredno 
močni konkurenci. Priznanje 
zveznega sekretariata za 
ljudsko obrambo v obliki 
veMike plakete JLA je edino 
te vrste v letošnjem letu v 
Sloveniji! 

Na svečanosti je dobil pri-
znanje tudi Vid Jerič. 

Ob vsem tem poglejmo še 
neikao podatkov o delu, ki so 

Ob letošnjem prazniku JLA ŝ a Radio Celje in Novi Tednik skupaj s celjsko garnizijo in 
kinom Union pripravila javno radijsko oddajo za vse fante, ki služijo vojaški rok v Celju. 
Prireditev je bila v kinu Union, nastopili pa so ansambel CE s pevko Viklco Vipotnik, 
vojaški pevski zbor, narodni (na sliki) in zabavni ansambel ter recitator Milan Gregorc. 
Oddajo sta povezovala vojak Mitja Meršol, sicer novinar Dela in Alfonz Kumer. 

Foto: TONE TAVČAR 
ga opravili v letošnjem letu 
vojaki v Sloveniji: pri rekon
strukciji in izgradnji mostov 
je bilo opravljenih del v 
skupni vrednosti skoraj 800 
milijonov dinarjev, pri grad
nji vodovodov je znašala 
vrednost skoraj devet milijo
nov, pri izgradnji cest pa je 
bilo opravljenih 40.000 delov
nih ur (vrednost več kot mi
lijarda in pol) . Letos so vo
jaki darovali 1845 litrov krvi, 
kar je za 600 litrov več kot 
lani. Za razne p>oklice se je 
letos v vojski usposobilo 2515 
vojakov, pisati pa se jih je 
naučilo 190. 

Veliki in pomembni uspe-
hi so prisotni povsod, vojaki 
pa obljubljajo, da bo njihov 
delež v prihodnje še večji. 
Obljubljajo pa tudi še večjo 
voljo do spoznavanja vsega 
tistega, kar jim daje potreb
no znanje za varovanje do
movine. Letošnji praznik JLA 
praznuje skupaj s pripadni
ki armade vsa naša družba, 
naš delavski razred, vsi de
lovni ljudje naše socialistič
ne samoupravne domovine. 
Torej so rezultati, doseženi 
po vojni v naši samouprav
ni družbi, najboljši dokaz, da 
žrtve med vojno niso bile 
zaman. 

V Celju bodo letošnje slo. 
vesnosti ob 35-letnici naše 
armade sklenili jutri zvečer 
(petek) v hali Golovec. Pri-
rediiteiv je namenjena vsem 

državljanom naše domovine. 
Velika plaketa pa je samo 

obveza več, da je treba na 
dobro postavljenih temeljih 
dograjevati stavbo. 

TONE VRABL 

OBRAZLOŽITEV 
Občina Celje je kot samo

upravna in temeljna družbe-
no politična skupnost v zad
njih letih dosegla na področ. 
ju podružbljanja in nadalj
njega razvijanja ter krepitve 
splošnega ljudskega odpora 
v SK Sloveniji zelo pomem
bne uspehe. Doseženi uspehi 
so plod večletnega organizi-
ranega dela in prizadevanja 
vseh družbenopolitičnih, sa
moupravnih in drugih dejav-
nikov ter struktur. Na tem 
področju so se angažirale 
krajevne skupnosti, temeljne 
in druge organizacije združe
nega dela, družbenopolitične 
in družbene organizacije, up-
ravno izvršilni organi in ob. 
činska skupščina. 

Inšpekcijski pregled ob
rambnih priprav v občini 
Celje, ki je bil opravljen v 
lanskem decembru in je za
jel občinsko skupščino, izvrš
ni svet s poverjeništvi, nekaj 
krajevnih skupnosti in orgra-
nizacij združenega dela, šol 
ter splošno bolnišnico in 
zdravstveni dom. potrjuje 
ugotovitve o zelo uspešnih 

obrambnih pripravah v ob
čini Celje. 

Inšpekcija je ugotovila, da 
so obrambne priprave v ob. 
čini Celje na ravni, ki ustre. 
za doseženi stopnji podružb
ljanja obrambnih priprav v 
republiki, da so obrambni 
načrt občine ter načrti gos. 
podarskih in družbenih de
javnosti solidno izdelani, da 
so obrambne priprave v kra
jevnih skupnostih in organi
zacijah združenega dela na 
visoki stopnji organiziranosti 
in načrtovane pripravljenosti. 
Prav tako je dobro organizi. 
rana civilna zaščita. Zelo do-
bro pripravljenost obramb
nih priprav pa je pokazala 
tudi v letu 1975 izvedena mo
bilizacijska vaja. 

V občini Celje pa se že 
dolga teta uspešno razvija in 
krepi sodelovanje s povelj
stvi in enotami ter pripad
niki JLA na vseh področjih 
političnega, družbenega, gos
podarskega in društvenega 
življenja. 

Občina Celje igra tudi vid. 
no vlogo v obrambnih pri
pravah pokrajinskega odbora 
za zahodno štajersko in v 
tej pokrajini prednjači po 
delu na tem področju 

Zaradi vsega navedenega 
je zvezni sekretar za ljudsko 
obrambo občini Celje podelil 
za leto 1976 »Veliko plaketo 
JLA«. ŠENTJUR: 

DEL NAČRTOV 
ZA 1977 

Najpomembnejše naložbe 
na področju gospodarstva se 
bodo v šentjurski občini v 
naslednjem obdobju odrazile 
z izgradnjo novih pMDslovmb 
prostorov Cestnega podjetja 
Celje in ureditvi kamnoloma 
v šibeniku, obratu Zlatarne 
Celje v prostorih stare šole 
na Ponikvi. V občini načrtu
jejo tudi povečanje obrata 
AERO v Dobrmi pri Žusmu, 
Izgradnjo novih poslovnih 
prostorov POZD TAJFUN na 
Planini, izgradnjo blagovtiice 
v Šentjurju in nadomestnih 
trgovin v Loki pri 2usmu in 
Prevorju. V Slivnici bodo 
izgradili nov hlev za kokoši, 
načrtujejo pa tudi dograditev 
skladišča v podjetju Elegant 
in nabavo opreme za trajne 
mesne izdelke v Kmetijskem 
kombinatu. Prav tako bo pot
rebno v letu 1977 pristopiti 
k realizaciji gradnje skladi
šča v tovarni ALPOS, izgrad
nji železniškega tira z mo
stom za obrat alpoške cevar-
ne in dokonči:io rešiti vpraša
nje usmeritve obrata ZICNA 
<r Šentjurju. M. P 

ŽALEC: 
SKUPŠČINA 
ŠTUDENTOV 

Minulo soboto je bila v Žal
cu skupščina kluba študen
tov žalske občine, študenti 
so na njej spregovorili o svo
jem delu, k: je bilo, kljub 
pomanjkljivostmi, vseeno do
kaj uspešno. Študenti so me
nili, da bo v prihodnje lažje 
delati, saj so pravila o orga-
niziranOiStl in delovanju enot
nega kluba študentov, ki so 
jih na skupščini sprejeli, dob
ro pripravljena. Potem, ko 
so sprejeli še svoj program 
dela za prihodnje leto, se je 
razvila živahna razprava, v 
kateri so največ govorili o 
štipendijah. Letos so namreč 
te pogostokrat prihajale pre
pozno, nekajkrat tudi za več 
mesecev nazaj, to pa je bila 
resna ovira za študij. 

Ob koncu skupščine so žal-
,ski študenti za predsednika 
svojega kluba izvolili Bojana 
Cagliča. 

ZLATKO 
PAVČNIK 
Poslovodja Merzove tr

govine v Sedražu je, v 
prostem času pomaga ženi 
v bifeju ob cesti v Brez-
nem. Je pa tudi predsed

nik sedraške krajevne sku
pnosti, najboljSe po uspe
hu na nedavnem referen
dumu v laški občini. Kot 
aktivist, ki že leta deluje' 
v krajevnih organizacijah 
in samoupravi, je kot član 
medobčinskega sveta ZK 
za celjsko regijo človek 
dragocenih izkušenj. 

Zlatko se enostavno ne 
utegne starati. Neprestano 
ga obdaja mladost. Naj
prej vrstniki, potem hčer
ke in sin in zdaj že vnu
ki. Vedno je kljuboval ča
su. S petnajstimi leti je 
partizanu po Rečici in 
kamniško-zasavskem od
redu. Uniforma, orožje ga 
je naredilo starejšega od 
kratkohlačih vrstnikov. 
Puh pod nosom se mu je 
obarval in ga otrdil v 
mladinskih brigadah ša-
mac—Sarajevo in v Novi 
Gorici. Brigadirska ljube
zen mu je jadra zasukala 
v zakonski pristan. Kot 
skladiščnik, ekonom, vod
ja strojnega parka je pri 
podjetju Slovenija-ceste 
obredel delovišča po vsej 

Sloveniji. To so bila leta 
nenehnih nalog, zatajeva
nja sebe, svojih in svoje
ga. V generacijo, sodi, ki 
je potem, ko je odložila 
orožje, bila videti preot-
ročja, da bi jo potegnilo 
po družbeni lestvici navz
gor — ostala je v »bazi« 
kot pravimo. Najprej je 
bil mladinski predsednik, 
pa sekretar SKOJ, sekre
tar ZK, predsednik SZDL 
in zdaj predsednik krajev
ne skupnosti. Vedno v 
svojem domačem kraju. 

Ni lahko biti uspešen 
delavec v svojem kraju, 
kjer so ti sodelavci in kri
tiki tisti, ki so te pošiljali 
po cigarete, tisti, s kateri
mi si se potepal po vasi 
in oni, ki si jim brisal 
nosove. Saj pravijo Latin-
ci, da nihče ni prerok v 
svojem kraju. 

Pride kdo med ljudi »od 
zgoraj«, jim odbrenka svo
je, jih ošteva, jih hvali, 
se dobrika, se jim lahko 
tudi zameri — in gre. Ti 
pa ostaneš in veš, da bo 
tudi jutri treba pridobiti 

ljudi za to in ono. 
In vendar, tako pravi, 

se izplača delati med ljud
mi in za ljudi. Ce nekaj 
zares hočejo, potem to tu
di storijo. Morda bi kdo 
zameril, ko ste zapisali, da 
je bil uspeh na referendu
mu tolikšen tudi zato, ker 
se asfalt, ki smo ga polo
žili iz doline v hrib, še 
ni ohladil. Jaz nisem, ker 
je res. To je človeško. Ka
dar ti kdo naredi uslugo, 
ko si še topel ob njej, bi 
kdo ve kaj storil v povra
čilo, potem pa se ohla
jaš, ohlajaš ... 

Tako Zlatko Pavčnik, ki 
ga zaradi sina enakega 
imena, prav tako družbe
nega delavca, zaznamujejo 
z vzdevkom — starejši. To 
je samo zaradi jasnosti, da 
se ve, za koga gre. Sicer 
pa, kot sem zapisal, ne 
utegne se starati. 

JURE KRAŠOVEC 

OBRAZI 



PRAZNIK JLA 
V LAŠKI 
OBČINI 

v i>l>čiiii I.,iško so bUe tri 
svečan* vikadeiiii.je ob M-leUii-
ci u.stani>v'itve in dnevu JIA. 
Medtem Ico je bita osrednja 
proslava že minulo soboto v 
Ritn-ikih Toplicah, kjer je bil 
sUviiostni sovortvlk dr . Pavle 
Djordjevtč, so v Radečah in 
Iraškem proslavili praznik na 
]>redvečer praznika. V Laškem 
.je o prazniku govoril koman
dant občiiiskeija štat>a Il inko 
Wiiiutier. v Radečah pa član 
štaba T O Jože Karakliii . V 
vseh treh krajih je sodelovala 
šobska mladina z recita«i.jatni, 
mladi pisci najboljših nalog o 
.njK pa so prei>rali svoje spise 
in dobili knjižne nagrade za 
ta uspeh. Sodelovali sta ra-
dt^ka in laška godba, ter v 
vsakem kraju tudi pevski zbo
ri. N a svečanih akademi.(ah so 
bili sprejeti v enote T O novi 
prostovoljci, razdeljene so bi
le pohvale in priznanja, spo
ročena napredovan,ja reaervnih 
starešin srebrni plaketi Zveze 
rezervnih vojaških starešin sta 
dobili osnovni organizaciji v 
Radečah In RinLskih Toplicah, 
zlato pa je prejel predsednik 
ol>č(nj(ke«fa » d b o r a Stanko 
T a v w s . 

SZDL IN SINDIKAT 

ZA SKUPNO AKCIJO 
SEMINAR ZA VODSTVA SZDL IN SINDIKATOV 

Cez 170 članov vodstev kra
jevnih organizacij SZDL in 
osnovnih sindikalnih organi
zacij iz celjske občine se je 
prejšnji teden zbralo na 
skupnem seminarju ali bolje 
— na skupnem delovnem do
govoru. Osrednji del semi
narja je bil nanienjen dolo
čanju poti in akcij za krepi
tev krajevne organizacije so
cialistične CTeze. 

Ni šlo samo za informaci
jo 2 republiškega seminarja 
SZDL v Rogaški Slatini. Po
dana je bila tudi slika celj
skih razmer, predvsem front
nega dela SZDL, raztuneva-
nja fronte in spoznanja, da 
fronta ne more uspešno de
lovati, če niso dejavni in 
dobro organizirani vsi njeni 
člani, to je sindikat, borci in 
mladina z ZK na čelu. V celj
skih sindikatih nsi dvomov 

) :.•.•^•>^^ okrepljene f>olitič-
.i> ik za večjo politično 
odmevnost sindikalnih dele
gatov v krajevnih konferen 
cah SZDL. Morda bo potreb
no več razmišljati o organi
zacijskih poteh za učinkovi
tejši vpliv osnovnih sindikal
nih organizacij na terenu. Ne 
sam.o iz tistih 'azdov, ki ima
jo sedež posamezni KS. Pač 
pa tudi iz tetneljnih organi
zacij združenega dela, ki za
poslujejo večje število delav
cev iz določene krajevne 
skupnosti. Zato bodo v os
novnih sindikalnih organiza
cijah in v K K SZDL razprav
ljali o delovnem gradivu, ki 
govori o pomenu in utrjeva
nju krajevne organizacije 
SZDL v celjski občini. Pri 
tem bodo opredelili vlogo 
sindikata v razvijanji! samo
upravnih tXinosov v KS. Oce
nili pa bodo še aktivnost sin

dikalnih delegatov v vsaki 
krajevni konferenci. Z njiho
vim delom doslej na terenu 
niso bili zadovoljni. 

Na seminarju celjskih sin
dikatov in SZDL sio se do
govorili še o nekaterih skup
nih nalogah — pri uresniče
vanju sklepov občinske skup
ščine o uveljavljanju delegat
skih odnosov in pri uresniče
vanju gospodarsko-družbene 
resolucije za leto 1977. 

Na seminarju so poslušali 
informacijo o odnosih med 
Jugoslavijo in SZ, spregovo
rili so o vlogi poverjenikov 
v krajevni organizaciji SZDL, 
delu svetov potrošnikov in 
ocenili politične priprave na 
referendum o samoprispev
ku. Na seminarju je z raz
pravami sodeloval večji krog 
aktivistov iz krajevnih orga
nizacij SZDL, J. V. 

ŠENTJUR 

RAZPOKE IZGINJAJO 
DVE LETI IN POL PO POTRESU V OBČINi 

Na 51 seji izvršnega sveta 
Skupščine občine Šentjur pri 
Celju so med drugim obrav
navali tudi potresmo proble
matiko, oziroma pregledali 
poi^očilo o odpravljanju po
sledic po potresu v tej obči
ni. Problematiko, ki je še 
vedno zelo pereča, bodo v 
Šentjurju obra\'Tiavali tudi 
na dvajseti redni seji vseh 
treh zboroiv, ki se bodo zad
njič v tem latnj sestali 28. 
decembra, 

Junij.ski potres leta 1974 
je v šeLitjurski občini pri 
zadel 1405 stanovanjskih ob
jektov. Odpravljanje posledic 
je bilo v svoji pr^-i fazi za
stavljeno tako. da so im.eli 
prioriteto šolski objekti, do 
movi za stare, zgrajena so bi
la zasilna stanovanja in op 
ravljena podpiranja stanova
njskih objektov. 

V letu 197.5 so začeli z in 
temzlvno obnovo .stanovanj
skih objektov. Že v letu 1974 
je bilo odobrenih 275 kre
ditov potresnim upravičen
cem iz tretje in četrte kate
gorije. V naslednjem letu pa 

še nadaljnjih 442 kreditov. 
Delo pri odpravljanju posle
dic potresa je na eni izmed 
svojih sej ocenila tudi občin
ska skupščina, ki je posebno 
skrb posvetila ailccijskemu na
črtu nadaljnjega odpravljanja 
posledic po potresu ter dolo
čila prioriteitni red, način sa
nacije in predlog ukrepov za 
činiiprejšnjo normalizacijo 
stanja po potresu. 

Tako je bilo sklenjeno, da 
naj dela iz\'aja gradbena ope-
rativa, ob njej pa je treba 
krepici tudi lastno iniciativo, 
tako, da se v delo vključijo 
obrtniki in kvalificirani zidar
ji. Sklonjeno je bilo tudi, da 
je potrebno zaključiti sanaci
jo objektov tretje kategori
je in da nihče ne sune pre-
zimiti v nezavarovanem bi-
vališčij. Rezultati dela v dveh 
in pol letih kažejo, da so v 
šentjurski občini uspeli od
praviti posledice potresa na 
151 no\'ogradnjah četrte ka 
tcgorije, 40 novogradnjah 
tretje kategorije, 73 montaž-
'iiih objektih, izvedli so 8 

' sanacij v četrti kategoriji. 

177 sanacij v tretji kategoriji 
in 37 začatSffuh bivakiih hišic. 
Program nadaljevanja odprav
ljanja posledic po potresu v 
letu 1976 je bil pripravljen 
im sprejet že v letu 1975. Pri
pravile so ga krajevne skup
nosti v sodelovanju z Biro
jem za odpravo posledic po 
potresu in Sam-(Xipravno sta-
novanjSiko 3k'.ipnostjo. 

Ob vseh naštetih rezultatih 
dola pa ne gre prezreti zla
sti finančnih težav, zla.sti v 
pr/i polovici leto-šnjega leta, 
saj so do meseca maja pri
tekala sredstva za pokrivanje 
odobretiih kreditov v letu 
1975. Za odobravanje kredi-
tofv v letu 1976 pa sredstev 
ni bilo na razpolago, kar je 
bistveno vplivalo na uresni
čitev zastavljenega programa 
za to leto. Stanovanjska skup
nost je začela z odobrava
njem novih kreditov sredi le
tošnjega leta, prva sredstva 
pa so pričela pritekati šele 
proti koncu avgusta. To je 
imelo za posledico, da je 
gradbena operativa začela pri
hajati na terein r mesecu ju-

hju, zadnje gra«libeno pod
jetje pa je začelo z delom 
šele v prvih dneh meseca 
septembra. Zaradi naštetih 
vzrokov program za loto 1976 
ne bo uresničen v predvi
deni višLii, amipak v amanj 
šanem obsegu. 

Vendar pa se je ob vseh 
teh težavah Jinainano stanje 
ob koncu leta bistveno izbolj
šalo, saj je bil dotok sred
stev bolj reden. 

Stano^vanj.̂ ika sikupnoat je 
v mesecu novembm odobri
la kredite vsem upravičen
cem, ki so do tega ča*sa vlo
žili vloge. Tako je pretežni 
del kreditov že odobren za 
leto 1977. 

Samo v zadnjih dveh me
secih je bilo odobrenih prib
ližno 700 kreditov v skupnem 
znesku 2 m,ilijardi in 600 mi
lijonov dinarje^', Občatii so 
za najemanje kraditov ze
lo zainteresirani, saj jim 
omogočajo ugodnejše pogoje 
za dokončanje prizadetih ob
jektov, zlasti tistih iz prve 
in druge kategorije, ki do se
daj niso bili deležni nobenih 
subvencij družbe. Na občini 
in pri Ljubljanski banki pod
ružnice Šentjur pričakujejo, 
da se bodo do konca leta, 
ko je še možnost ra dostavo 
vlog. prijavili novi interesen
ti in tako nadoknadili za
mujeno. M.P^ 

ODGOVOR JAVNEGA 
DELAVCA 

AKTIVI Z S M S V ŠPORTNIH SREDINAH 

Celovit pristop v organairanju in vsebini, tudi med 
mladimi, je edina prava pot pri ^^radibvi politične or
ganizacije kot je ZSMS, 

Pri tak.4.nem pristx>pu ima zagrjtavo vidno mesto 
športno društvo, oziroma mladi v njem. Tudi na tem 
področju se je naša politična naloga po 9. kongresu 
spremenila. Di-ustva in družbeaie organizacije, ki zdru
žujejo mlade, imajo status »kolektivnega člana« ZSMS. 

V OK ZSMS Celje smo si zadali nalogo, organi
zirati podroon>o konferenoo mladih v družbenih or
ganizacijah in drušitvih ( K M DO-D). Član P OK ZSMS 
Celje je dobil posebno nalogo, da v .>odeilovanju z 
mladimi v omenjenih sredinah, ustajiovi konferenco. 
Zakaj to omenjamo? V to sredino namreč spadajo 
budi mladi, ka so vključeni v športna društva. Se se 
bomo povrnili na txj vprašanje, v nadaljevanju pa 
bomo skušali odgovoriti »konkretno<( na \'prašanja v 
NT. 

Prva športna sredina, ki je ustanovila aktiv ZSMS 
je bilo TVD Pardizan Gaberja, To je bilo pred približ
no dvema letoma. O aktivu ZSMS so razmišljali ti.idi 
v AD Kladivar. Pred dobrim letomi se je aktiv usta
novil in deluje bolj ah manj uspešno. Aktiv ZSMS 
so ustanovili že tudi v Konjeniškem klubu in to me
seca oktobra. Na ustanovitev se pripravljajo v K K 
Celje. Vodeni so bili raagovoii tudi s predstavnikom 
RK Celje, vendar je le-ta naletel na gluha ušesa v 
lastni sredini. 

In kolik je pri tem naš delež? 
V vseh sredinah so se pred usitanovitvijo aktiva 

posvetovali z OK ZSMS. Mnjogi od pobudnikov oz. 
vodij aktivov ZSMS so bili In so mladi druižbenopoli-
bični delavci v organih OK ZSMS. 

Omeniti velja tudi, da se je OK ZSMS ar^gažirala 
pri normalizaciji raasmer v N K Kladivar in v Karate 
klubu Celje. V upravni odbor N K Kladivar smo de
legirali našega predstavnika, v Karate klubu pa snw:> 
siodelovaLi pri pripravi občnega zbora, tako pri priprar 
vi pravilnika tn ostali nxateriaiov kot pri kadrovski za
sedbi. 

Dejavnost vseh ustanovijenio aktivov je več ali 
manj v porasti. Preko aktiva so mladi seznanjeni o 
aktualnih vprašanjih znotraj kluba in o dejavnosti šir
še družbene skupnosti. Razumljivo pa je, da se ome 
njena aktivnost rsazlikuje od sredine do sredine. 

Povrnimo se na vprašanje ustanovitve konference 
miladih iz DO-D. V DO-D je z OK ZSMS v septembru 
prišel dopis (nato še dvakrat), v katerem jih obvešča
mo o cilju ustanovitve konference s prošnjo, da dele
girajo člane 2^MS iz sivojih sredin, ki bi pripomiOgli 
k ustanovitvi. Na naš poziv se mnogi nis-o odzvali. 
Največ razumevanja so pokazali od šoortnih sredin 
JUDO klub IVO REJA, \ D Kladivar, K K Celje in 
HDK Celje. Dogovorili smo se, da je naša naloga do 
konca januarja ustanovitvi konferenco, ki bo imeila -ano 
glamih nalog usitanavljati aktive ZSMS tam, kjer jih 
še ni. 

Upam.o, da smo bili dovolj konkretni in kompleks
ni v svojem odgovoru. žeJimo, - da vsi probleme akti
vov ZSMS v športnih siredmah jemljeijo kot sestavni 
del širše politične naloge v OK ZSMS. želimo tudi, 
da ne bi prihajalo do dvojnosti v jeziku, kajti mnogo 
je takih, ki so nezaintaresirani do •.istanovitve aktiva 
v lastni sredini. 

V OK ZSMS smo si zadali nalogo, da do konca ko
ledarskega leta 1977 zaživi vsebina dela v konferenci 
mladih iz DO-D, tx>rej tJiidi v aktivih' ZSMS v vseh 
športnih sredinah. 

' P OK ZSMS 

S A M O Z A Š Č I T A > K A J J E T O 

LUNCA J£ VIDELA 
Poglavje o lastnini sr:. 

začeli s pračlovekom, ki Je 
svojo votlino, svojo revno 
posest čuval z vso priro
jeno čuječnostjo in instin
ktom. Od tistih časov do 
danes je človek zgubil 
svoj samoobrambni čut. 
Tudi še vedno delujoči ču
ti so ohromeli. Slepo za
upamo varstvenim meha 
nizmom v družbi. Koliko 
ljudi je že gledalo vlain-
Ijanje v avtomobile, misleč 
da imajo pred seboj člo
veka, ki ima težave s 
ključavnico, slišimo nena
vadne šume, toda nismo 
pozorni. 

Pred leti smo brali o 
dogodku v newyorškem 
predmestju, kjer je nekdo 
na ulici maltretiral žen
sko in jo čez dobro uro 
surovega početja tudi ubil. 
17 ljudi je videlo dogodek, 
nihče ni poklical pohcije 

Postali smo samoljubni. 
Ne slišimo adi, če nas 
kdo opozori, da smo bili 
površni, nepazljivi. Sem 
naletel na človeka, ki je 
na opozorilo, da je pusti! 

prižgane žarom.ete avtomo
bila, ko je zapustil avto, 
nejevoljno zagodmjal, češ, 
saj je njegov avto . . . 

Hudo je tudi z vzgojo. 
Otroka ne moreš vzgajati 
tako, kot da ga bodo v 
življenju obdajali sami 
lumpi, toda slabo je tudi, 
če otrok vsakomur zaupa. 
Iz otroka postane mla 
dostnik, iz drobne deklice 
ftiladenka. Prenekateri 
»>prijazni strlček«, ki dekli
ce obdaruje z bonbončki 
in čokoladami, se je izka
zal za izprijenega seksual
nega iztirjenca, ki je zlo
rabil celo otroke za svoje 
bolestne nagone. 

Kompromis je rešitev. 

PIŠE i N UREJA 
JURE KRAŠOVEC 
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Kompromis namreč, da 
otroka naučimo, kako ne 
iaiancu ni treba jemati 
daril iz rok, jim zobati 
češenj iz diani. Sami pa 
bodimo toliko uvidevni, da 
ne bomo zamerili, če nas 

kdo pri nič hudega misle
či darežljivosti sumljivo 
gleda ali celo nadere. Raje 
ne obdarujrno, ne obču-
dujmo in ne osvajajmo 
neznanih otrok, ker se la
hko zgodi, da bomo so-
krivi, ko bo tako dekletce 
nekoč nasedlo neznancu z 
zlo namero. 

Vem za primer, ko si 
je mati pulila lase nad 
nesrečo svoja mladoletne 
hčere, ki jo je nekdo na 
silo zlorabil. Toda ta ista 
mati je dovoljevala svoji 
hčeri, da je nmogo pre 
zgodaj izzivala moške s 
svojo predrzno obleko, ki 
je, kolikor jo je bilo, izzi
valno poudarjala še tisto, 
kar je pokrivala. Nismo 
starokopitni, naj ima, kar 
jaz nisem imela. Toda če 
tako izzivalno bitje pustiš 
letati naokoli še ponoči, 
brez sprems*-va. po samot, 
nih krajih, se zg-odi, da 
Rdeča kapica zdrvi volku 
naravnost v žrelo Ali ni 
v tem primem že b<3lje 
dovoliti prijatelju, da pri
de po dekle in jo spet 
p r ipe l j e? . . .: 

ŽALEC 

NEREALEN PROGRAM 
DVE ŠOLI, VRTEC IN ZDRAVSTVENA POSTAJA 

Zadnja seja iar/iršiiilnega od
bora sklada za 'jresničevanje 
programa referenduma v žal. 
ski ot>čini je bila nedvomno 
med najzanimivejšimi doslej. 
Na njej namreč niso raajprav-
IjaU le o izvedbi predvide
nih novogradenj po progra
mu referenduma za prihod
nje leto, ampak so govorih 
ti-idi o mnogo pomembnejših 
stvareh, med katerimi velja 
opozoriti predvsem rta ceža. 

s financiranjem progra
ma. Ko so v 2alcu namreč 
dobili gradbene projekte za 
gradnjo načrtovanih sol. vrt
ca in zdravstvene postaje, se 
je izkazalo, da 'oo njihova 
izgradnja mnogo dražja od 
predvidevanj v programu. 
Tako bo vrtec v Petro^-čah 
dražji za 2,3 milijona duoar-
jev, šola v Žalcu ho dražja 
za 37 milijonov, medtem ko 
bo šola v Braslovoah stala 
16 milijonov dinarjev. 

Sklad seveda &eh viiijth 
stroškov ne more pokriti, 
saj lahko razpolaga Je s tak-
šiK) višino sredstev, koit jiih 
jia odobM refarandium. N%. 

seji m zato menili, da je 
treba k fi^nanoiranju teh no
vogradenj pritegniti še vis« 
druge zainteresirane dejavni, 
ke in v razpisih gradenj do
seči 6Lm ugodnejše kreditne 
pogoje. Razliko pri predvi. 
deni in stvarni oeni za vrtec 
v Petrovčah naj bd pokrili 
s kreditom, ki ga bo odpla
čala skupnost otroškeg'a var
stva. Tudi z braslovško .šok) 
težav ne bo, saj bo izbrani 
izvajalec del — Ing^rad, grad
njo kreditiral, prav tako tu
di republiška izobraževalna 
skupnost, njen kredit pa bo 
odplačevala ol>čixiska sikup. 
nost za izobraževanje. 

Največ taaav bo s financi
ranjem izgradnje osnovne in 
posebne šole v Žalcu. Ta naj 
bi veljala kar 70 milijonov 
in je s tem ve î kot dvakrat 
dražja od predvidene cene v 
načrtih. Toliko dražjo grad
njo je delno povzročila višja 
cena gradbentii etoritev, del
no pa tudi rafisšiiiriitev proijek. 
ba, ki predvideva veHaikio to. 
lovadrtioo. 

Na seiji so opoeaomii, dka imu 

črt referendumske izgradnje 
očitno ne bo lavedljiv, soj 
predvideni stroška izgradnje 
objektov niso niitd pribliišno 
reailni. Zato bo prva naloga 
sklada, da izvrši prevredno-
behje programa. Tako naj bi 
ugobovili, kateri so prioritet
ni objekti in koliko naj bi 
resnično stali, hkrati pa ugo
tovili še, kaj lahko iz progra
ma izpustijo oziroma kaij 
morajo vanj dodati. Pokaz-Mik) 
se je namreč, da so nekateri 
objekti, predvsem vrtci, ne. 
realno zasnovani. Prav bar 
ko bo mogoče iz programa 
izločiti gradnjo nekaterih loo-
munalnih objektov, predvsem 
cest, saij bodo nekatere od 
njih fLnanoirali iz presežka 
vpisanega posojila za casite. 

Seveda pa bo takšen, pre. 
vrednoten in popravljen pno. 
gram, moral vnovič med lju
di. 

2e danes pa je več aM. 
manj jasno, da program bnetz 
podailjišanja samoprispevka 
aU brez odločitve o visijiih 
prispevnih stx)(pnjia(h ne bo 
iisBvedfljU7. STAMEUCIO 



ŠMARJE PRI JELŠAH 

ZA NOVO KAKOVOST 
KONKRETNE ZADOLŽITVE V RESOLUCIJI OBČINE 

Goitovo najpomembnejše 
dejanje v delovanju skupšči
ne občine smarje pri Jelšah 
v dneh pred sklepom leta je 
siprejetje osnutka resolucije 
o poliitiki uresničevanja druž
benega načrta razvoja za pri
hodnje leto, saj prvič opre
deljuje v skladu z novim 
sistemom družbenega načrto
vanja konkretne naloge m 
obveznosti. Prav zaradi tega 
je pomembnost resolucije ne 
le očitna, pač pa še pi^ecej 
bolij zavezujoče narave. Vse
binsko se ta resolucija razli
kuje od dosedanjih, ker prvič 
pomeni najširši dogovor vseh 
osnovnih nosilcev razvoja o 
uresničevanju ciljev in poli
tike razvoja v prihodnjem 
letu. 

Osnova dokumentu, ki bo 
te dni že v razpravi, so so
rodni akti in analize iz prejš
njih in zadnjega, letošnjega 
leta. Značilno za resolucijo, 
ki jo je pripravila plansko-
analitska služba, je predTOem 
v mnogo konkretnejšem poj
movanju možnosti in zmož
nosti, odpadlo je torej sle
herno fraziranje in gradnja 
na posta:vkah, ki so sicer za
želene, ne pa uresničljive. 

Gospodarski položaj v ob
čini v letošnjem letu je na
rekoval sestavljalcem resolu-
cije predvideno poča:snejšo 
dinamiko razvoja, kot pa jo 
je predvidel srednjeročni na
črt razvoja občine do leta 
1980. Tako naj bi se realni 
družbeni proizvod v letu 1977 

povečal za 7 odstotkov, kar 
je sicer za dva odstotka več 
kot v poprečju republike m 
za 2 odstotka manj, kot je 
bilo predvideno v srednjeroč
nem načr*u. Podoben položaj 
predvideva resolucija tudi za 
zaposlenost. Ta bi se naj po
večala za 4,5 odstotka, kar je 
spet precej nad poprečjem v 
republiki, ki načrtuje 2,6-od-
stotni porast, je pa v skladu 
s politiko razvoja manj raz
vitih območij. 

Gotovo ena najpomembnej
ših ugotovitev resolucije je, 
»da se bo gospodarstvo obči
ne razvijalo hitreje od po
prečja republike le, če bodo 
organizacije združenega dela 
z razvitih območij usmerjale 
investicijske naložbe v večji 
meri kot dosedaj na območju 
občine«. 

To je seveda pogoj za več
je zaposlovanje občanov, ki 
niso nikjer zaposleni. 

Nekoliko manj bo porasla 
produktivnost dela: 2,4, kar je 
manj kot v republiki. 

Po resoluciji naj bi se iz
voz povečal za 10 odstotkov, 
močno pa bo skočil uvoz in 
sicer za 19 odstotkov. To je 
zaradi novogradenj in raz
ličnih modernizacij raziimlji-
vo. Kljub močnemu skoku 
uvoza bo izvoz vendarle pre
segal uvoz za štirikrat. 

Posebno pozornost polaga 
resolucija v naloge in ukre
pe, ki jih bo treba realizi
rati v letu 1977 na področju 

gospodarstva. Glede na spe
cifične pogoje občine se bo 
prednostno razvijala tržna 
proizvodnja zasebnih kmeč
kih gospodarstev, kar pome
ni predvsem močnejša vlaga
nja kmetijskega kombinata 
Hmezad Žalec, TOZD Kme
tijstvo Šmarje v preusmerja
nje kmetij. Za tovrstno de
javnost predvideva resolucija 
kar 80.778.000 dinarjev. 

Nadaljevali bodo nekatere 
modernizacije in uvedli ne-
kaj novih proizvodnih proce
sov. To velja za Steklarno 
Boris Kidrič in za Zdravili
šče, novosti pa predvideva 
tudi trgovina z isgradnjo ne
katerih novih objektov. 

Odveč bi bilo govoriti o 
vseh nalogah, ki jih predvi
deva resolucija, saj posega
jo v vse sfere aktivnosti v 
občini. Povemo naj še, da 
ima v resoluciji jasno dolo
čeno mesto tudi razvoj zdrav
stva, otroškega varstva, in
frastrukture, vodooskrbe in 
elektiifikacije, že doseženi us
pehi pa so dovolj trden raz
log, da bo izvajanje resolu
cije vsaj v glavnem neovira
no in rezultati v skladu z 
načrtovanjem. 

Dokončno obliko bo doku
ment dobil, ko bodo tudi ob
čani dodali svoja mnenja. 

MILENKO STRAŠEK 

o b j a v l j a 

nas ledn ja prosta de lovna m e s t a : 

SLUŽBA POSLOVNE 
KOORDINACIJE 

1 de lovno m e s t o 

višjega strokovnega refe
renta za organizacijo dela 
Z a h t e v e : v isoka šola e k o n o m s k e ali p ravne 
s m e r i ai i v isoka šola za organ izac i jo de la , 
5 le t us t rezn ih de lovn ih izkušenj t e r pas ivno 
znanje vsa j enega t u j e g a jez ika 

EKSPOZITURA ŠENTJUR 
1 de lovno m e s t o 

referenta za dinarske posle 
s prebivalstvom 
Z a h t e v e : e k o n o m s k a srednja šola ali g imna
zi ja ali upravno a d m i n i s t r a t i v n a s redn ja šola 
ali p e d a g o š k a g imnaz i ja ali s redn ja komer
c ia lna šo la , 2 let i us t rezn ih de lovn ih izkušenj 

1 de lovno m e s t o 

blagajnika dinarsko-valutne 
blagajne za določen čas 
(za dobo 1 l e ta ) 

Z a h t e v e : e k o n o m s k a srednja šola ali g imna
zija ali upravno a d m i n i s t r a t i v n a s redn ja šola 
ali p e d a g o š k a g imnaz i ja ali s redn ja k o m e r c i 
a lna šola in 3 le ta de lovn ih i zkušenj 

V s e kand ida te , ki izpoln ju je jo pogoje razpisa 
v a b i m o , da v lož i jo svoje prošnje osebno v 
Službi pos lovne koord inac i je L jubl janske ban
ke, podružrf ice C e l j e , V o d n i k o v a 2 v roku 
8 dni po ob jav i . 

D e l e ž u s t v a r j a l c a 
SPREJEMI OB 60-LETNICI DR. IVANA KOPAČA 

Ob šestdeset!etnici direktor
ja celjske regionalne bolniš
nice, primarija doktorja Iva
na Kopača, je sekretar med
občinskega sveta ZK Janez 
Zahraštnik skupaj s pred
stavniki vssn medobčinskih 
vodstev družbenopolitičnih 
organizacij in ustanov prire
dil sprejem, ra katerem je 
ob čestitki jubilantu še po
udaril, da jB bila življenjska 
pot doktorja Kopača pestra 
in ustvarjalna hkrati. To je 
pot mladega slovenskega in
telektualca — zdravnika, ki 

je v vseh ijsodnih trenutkih 
polpretekle zgodovine sloven
skega naroda vedno občutil 
in doumel, katere so gibalne 
sile in sakšna je resnična 
zgodovinska vizija slovenske
ga naroda tai kdo so njegovi 
zgodovinski nosilci. Tem spo
znanjem je dr. Ivan Kopač-
Pavček zavestno, odkrito in 
neisebično vselej dajal na raz
polago svoje dele, svoje zna
nje in lahko trdimo — velik 
del svojega življenja. 

»Vendar ne gre le za to, 
da bi, bil vključen v tokove 

našega revolucionarnega ča
sa kot njihov sopotnik, ude
leženec. Gre za dosti več. Gre 
za pomemben, velike pozor
nosti vreden delež ustvarjal
ca, predvsem na svojem de
lovnem področju,« je pouda
ril Janez Zahraštnik. 

Podobne sprejeme ob živ-
ljc'-ijskem jubileju borca Šti
rinajste divizije, zdravnika in 
komimista dr. Ivana Kopača 
,so pripravili tudi predsedni
ki nekaterih občinskih skup-
ščiin celjskega območja. 

CELJE 

OBČNI ZBOR ZDRUŽENJA SAMOSTOJNIH OBRTNIKOVI 
Redni občni zbor Združe

nja samostojnih obrtnikov 
občine Celje, v sredo, 15. de
cembra, je v resnici napove
dal novo obdobje v delu te 
stanovske obrtniške organiza
cije. Pravzaprav lalako zače
tek te prelomnice zasledimo 
že z delom pripravljalnega 
odbora za ta zbor, kajti prejš
nji odbor že nekaj časa ni 
več delal. Toda, pustimo 
preteklost. Važnejša je bo
dočnost. Izkušnje prejšnjih 
let, nesoglasja in podobne 
»vrline« so tudi dale svoje. 

In ko je predsednik pri
pravljalnega odbora za občni 
zbor, Leopold Drame, govo
ril o preteklosti in prihod
nosti, je veliko več pozorno
sti posvetil prihodnjim nalo-
gam in dejstvij, da je današ
nji položaj samostojnega 
obrtnika povsem drugačen in 
da ima ta veja gospodarstva 
znane vidike. »Naša perspek
tiva je jasna. Prav tako naša 
zavest. Obrtnik je bil vedno 
ugleden poklic. In beseda 
mojster tudi veliko pomeni. 
V družbi smo nepogrešljiv 
člen,« je med drugim pouda
ril. 

Zbor je uspel. Tudi zavoljo 
tega, ker je povsem določno 
opredelil naloge zdPaženja sa
mostojnih obrtnikov celjske 
občine. Opozoril je na nujno 
sodelovanje z občinsko skup
ščino in njenimi organi, še 
posebej tedaj, ko gre za spre
jemanje letnih ali srednjeroč-
nih programov razvoja. Pove
zava z vsemi driižbencpolitič-
niini organizacijami je nujna. 
Sicer pa jih čaka veliko dela 
tudi pri razreševanju krediti
ranja zasebnega obrtništva, 
v bitki proti šušmarjem, v 
skrbi za strokovno izobraže
vanje in ne nazadnje v orga
nizaciji športnega in rekrea
tivnega ter družabnega življe
nja. 

Zbor pa je uspel tudi zato, 
ker je pokazal, da bodo te 
in druge naloge lahko uspeš
no reševali le tedaj, če bodo 

zdi-uženi. Zat« je ta sestanek 
med drugim obsodil slabo 
zainteresiranost avtoprevozni-
kov, ki jih v organiziranem 
delu ni čutiti, čeprav jih je 
po številu največ. In prav za- j 
radi tega tudi med njimi 
ostajajo mnoge naloge nere
šene. 

Na zboru, o katerem piše- j 
mo, je padla tudi beseda, 
kako je sploh s poslovnimi 
prostori združenja samostoj
nih obrtnikov oziroma, kako 
je z nekdanjim obrtniškim 
domom. Ali ni mogoče, da bi 
ga dobili nazaj in tako tudi 
z njegovo pomočjo razširih 
svojo dejavnost! Zdaj so na
mreč samostojni obrtniki 
brez kotička, kjer bi se sha
jali, kjer bi poslovalo zdru-
žen^e. Brez kotička navalic 

temu, da so imeli nekoč, tu
di po vojni, svoj dom! 

Razen tega jih čaka še pre
cej dela, da bodo v svojo 
stanovsko organizacijo zaje-
li čimveč članov, saj je obrt
nikov v občini več kot 500. 

Na zboru so s tajnim gla-
•lovanjem ii2!volili 15 svojih 
članov v svet združenja ter 
v druge organe. Za predsed
nika so izbrali Leopolda Dra-
meta, za podpredsednika Jo
žeta šeška, za tajnika Fran-
ca Kravanjo, za blagajnika 
Ivana Smajdka ter za šport
nega referenta Vili j a šn.mra. 
Sicer pa so v svetu še: Jan
ko Vehovar, Jože Breznik, 
Ladislav Perčič, Jana Rebev-
šek, Anton Lovšin, Jože Zor-
ko, Ivan Klokočevnik ter 
Herman škoflek. 

SKOPJA VAS 

NAGRADE ZASLUŽNIM DELAVCEM 
Pred dnevi so v Tovarni 

volnenih odej v Škofji vasi 
praznovali visok jubilej. Ta 
tovania namreč obstoja že 
50 let. 1926 leta je takratni 
Premšakov mlin kupil zna
ni celjski lastnik mlinov in 
trgovec Peter Majdič in ga 
preuredil v tovarno odej. 
Tej proizvodni usmeritvi so 
v Škofji vasi ostali zvesti še 
danes. Letno proizvedejo 100 
tisoč kosov kavlitetnih odej, 
ki so v prodaji v skoraj 
vseh trgovinah naše države. 
Kljub temu, da ta 135 član
ski, pretežno ženski, delovni 
kolektiv tarejo podobne te
žave kot druge tekstilce, se 
lahko pohvalijo s svojimi us
pehi. 

Veliko truda namenjajo 
posodobitvi opreme, še več 
pa diTužbeneanu standardu. 

Velik korak pa so na.praviii 
tudi v razvoju samoupravlja
nja. Zato ni čudno, da so na 
svečanosti podelili 16 čla
nom kolektiva posebna pri-
zna.rkja za raizvoj samouprav-j 
Ijanja in tovarne. Nagradili 
pa so tudi tiste, ki delajo 
že 10, 20 in 30 let. 

Ob prisotnosti predstavni
kov občinskega družbeno po
litičnega življenja, predstav
nikov krajevne skupnosti in 
sosednjega Etola, je na slav-
nosti govorila predsednica 
delavskega sveta Pavla 
Kranjc. V svojih besedali je 
poudarila zgodovinski razvoj, 
dosedanje uspehe in načrte 
te tova.me za prihodnost. V 
načrtih je bilo čuti'i, da 
bodo izdelovalci odej tudi v 
prihodnosti namenjali veliko 

I truda za rassvoj tovarne. 

PIVOVARNA 
LAŠKO: DVE 

NOVOSTI 
Pri iskanju auvih pro

izvodnih in komercialnih 
možnosti je kolektiv laške 
pivovarne letos dal kar dve 
železi v ogenj. Pred tedni 
je vzbudilo zvedavost 
PŠENIČNO PIVO, ki je v 
svetu sicer že znano, v Ju
goslaviji pa je ta pijača 
popolna novost. 

Pšenično pivo je poseb
než v uveljavljeni vrsti 
lašldh piv kot so Zlatorog, 
Laški golding. Termalni de-
sert. Nova pijača vsebuje 
12 "b ekstrakta v osno
vni sladici in okoli 3,6 od
stotka alkohola. Poseben 
način varenja, receptura, 
skrbno varovanje v času 
zorenja, tako zatrjujejo 
strokovnjaki te priznane 
tovarne, zagotavljajo svo
jevrsten in harmoničen 
okus, briljantno barvo in 
čistost, odlično peno in še 
vrsto drugih odlik. Pripo
ročajo, da ga semrajmo 
hladnega z rezino limone, 
mogoče pa ga je uporabi
ti tudi za mešanje kokteila 
ali z dodatkom malinove-
ga ali limonovega sirupa. 

Druga najmlajša novina 
je OREN. Kaj je to? GREN 
je pivo in ni, vsekakor pa 
je osvežilna grenilna hmelj
na pijača, ki zanesljivo 
pobere žejo, saj je uste
kleničena v pollitrskih 
steklenicah, vsebuje manj 
kot 2 odstotka alkohola, 
kar jo uvršča med nealko-
holne pijače. To ima celo 
vrsto prednosti. Nekate
ri ljudje se s sladkimi pi
jačami ne odžejajo. Sadni 
sokovi so navadno koli
činsko preskopi. tu je pol 
litra tekočine. Voznik 
amater je lahko spije dve 
do tri steklenice brez bo 
jazni da alkotest »ozele-
nel«. Ker v delovnih pros
torih ni dovoljeno piti al
koholnih pijač, bo GREN 
v vročini dobrodošla pija
ča za delavce, ki pri delu 
izgubljajo veliko tekočine. 



CELJE 

HORTIKULTURA 1980 BO V MESTU OB SAVINJI 
Redni občni zbor Hortikul-

tui-nega društva v Celju, v 
četrtek, 16. t. m., ni imel 
samo delovnega obeležja, 
marveč tudi slavnostno, saj 
so ob oceni dela v zadnjih 
dveh letih pooastiiU tudi pet
na'] stletnico društvenega ob
stoja. In zato so za petnajst
letno zvestobo organizaciji 
podelili priznanja Ludviku 
Dermolu, Francu Korberju, 
Ivanu Šešlerju, Ivanu Zupanu 
in Janku Prislanu. Priznanje 
za desetletno delo pa sta 
prejela Jožica Motoh in Franc 
Budin. 

PoTočiU predsednika Jožeta 
Benčine in tajnika Janka Pri-
slana pa sta razgrnili izredno 
pisano dejavnost, veliko zav
zetost članov in ugled orga
nizacije. Hortikultumo dru
štvo ie kmalu našlo svoje 
mesco v industrijskem srecU-
šču. In zato ni naključje, da 
se je iz leta v leto večalo ne 
samo število članov, marveč 
tudi naloge. Izobraževanju se 
je pridružila skrb za varstvo 
okolja v najširšem pomenu 
besede. Uspehi niso izostali, 
čeprav nalog še ni konec. To
da, urejene zelenice v mestu, 
lepi obhišni vrtovi in podob

no govorijo, da se človek v 
industrijskem središču zave
da, kam lahko pelje pot, če 
bi pozabili na svoja zelena 
pljuča. 

Ni naključje, če je imelo 
Hortikultumo društvo vselej 
močno podporo v Vrtnarski 
šoli. In tako je na njenem 
območju in po zadnji cvetlič
ni razstave nastal na tem 
predelu mesta lep park 

Društvo in celotno Celje ča- , 
ka 1980. leta velika naloga. 
Tu bo namreč republiška hor-
tikulturna razstava. To pa je 
tudi odgovornost ne samo 
v organizacijskem pogledu, 
marveč tudi sicer. Celje mo
ra pričakati to prireditev bolj 
urejeno, lepše, čistejše . . . 

Hortikuitumo društvo je v 
svoj delovni načrt vključilo 
tudi pomoč po potresu pri
zadetemu območju na Koz
janskem, Tako so njegovi 
člani uredili vrt okoli nove 
šole v Mestinju, sodelovali 
pa so tudi pri enakem delu 
pri šoli v Lesičnem. 

Društvo ima 748 članov in 
sodi tudi po tem med naj
močnejše družbene organiza
cije v' celjski občini. Nič kaj 

razveseljiv pa ni podatek, da 
je med njimi le 1 odstotek 
mladih. Prevladujejo starejši. 
Kar 400 jih je starih nad 50 
let, 32 pa onih, ki so bili ro
jeni v prej.šnjem stoletju. Ne 
gre za to, da bi starej.še od
ganjali, toda, na vsak način 
bo moralo društvo zajeti v 
svojo aktivnost več mladih. 
Pri uresničitvi te obveznosti 
pričakuje ustrezno pomoč 
zlasti v šolah pa tudi pri 
starših! 

V petnajstih letih je to 
društvo pripravilo 70 stro
kovnih debatnih večerov, na 
katerih se je zbralo 3.870 
poslušalcev. V delovni bilan
ci je nadalje 36 strokovnih 
demonstracij s 1.400 udele
ženci. Tudi 80 izletov, od 
tega 34 v tujino, govori o 
posebni aktivnosti, še zlasti, 
ker so bili vselej združeni s 
strokovnimi ogledi, razgovori 
in podobno. 

To so številke. Za njimi 
in v njih pa je velika aktiv
nost, ki je tudi zdaj ne manj
ka. Nasprotno, bogat deloTOi 
načrt napoveduje nov raz
mah celjskega Hortikultume-
ga društva. MB 

V starem delu cel,^kega mesta . . . -

DENARNIŠTVO 
MED NOB 

Tudi letos je celjska po 
družnica Ljubljanske ban
ke izdala stenska koledar. 
Tokrat seveda za 1977. le
to. Ta dogodek bi sam po 
sebi ne bil tohko zanimiv, 
če bi ne šlo za koledar, ki 
si spričo svoje druge vse
bine zasluži več kot pozor
nost. Njegovi avtorji so 
se namreč odločili za pri
kaz razvoja denarništva na 
Slovenskem med narodno
osvobodilno borbo. V ure
sničitvi tega načrta je Jo
žica Obidova, ki je akcijo 
vodila v imenu Ljubljan
ske banke, ix)družnice Ce
lje, našla hvaležno pomoč 
v muzeju ljudske re
volucije v Ljubljani ter v 

Muzeju revolucije v Ce
lju. In tako je ta koledar 
dobil svojo posebno vred
nost, saj iz bogate epopeje 
predstavlja nastanek in 
razvoj partizanskega de-
denarja na Slovenskem, 
torej tistega dosežka na
rodnoosvobodilnega giba
nja, s katerim se druga 
evropska odporniška in 
protifašistična gibanja ne 
morejo predstaviti. Kole
dar nam torej predstavlja 
del narodnposuobodilnega 
boja pri nas, nas sezna
nja z dejavnostjo, ki je 
kljub okupiranemu ozem
lju dobro funkcionirala. 

In tako nas lepi barvni 
fotoposnetkd posameznih 

dokumentov in spremno 
besedilo vodijo od parti
zanskih obveznic, do roč
no pisanih potrdil, do ob
veznic narodne osvobodi
tve, plačilnih bonov v li
rah, priznanic Denarnega 
zavoda Slovenije, serije 
plačilnih hrskih bonov, ki 
niso bili tiskani, hranilnih 
knjižic Denarnega zavoda 
Slovenije, potrdil itd. 
Skratka bogat pregled iz 
prav ta.ko bogate zgodovi
ne. 

Izredno lep in zaradi 
vsebine dragocen koledar 
je oblikoval Ramo SeUmo-
vič iz Cinkarne, foto po
snetke je oskrbel Jože 
Zorko, tiskala pa ga je 
Cinkarna Celje. 

ŠENTJUR 

ZAMUJENO DOHITET 
NA PODROČJU DRUŽBENIH DEJAVNOSTI 

Na področju vzgoje in izo
braževanja se je v šentjtirski 
občini v letu 1976 nadaljevala 
izgradnja druge fazo osnovne 
šole v Šentjurju, ki bo pri
čela s poslovanjem v šol
skem letu 1977/78. Poleg te 
investicije je bila v letu 1976 
urejena tudi centralna kur 
java pri osnovni šoli Prevor-
je. Ugodne rezultate beležijo 
v občini pri odstotku učnega 
uspeha in izboljšanju kadrov
ske strukture zaposlenih. 

Na področju otroškega var
stva so v letu 1976 izgradili 
dvo oddelčni otroški vrtec 
s kuhinjo v Gorici pri Sliv
nici, kjer so prav tako v tem 
letu pričeli z izgradnjo telo
vadnice. Leta bo predana 
svojemu namenu zadnje dni 
meseca decembra. Med zdrav
stvenimi objekti je potrebno 
omeniti izgradojo nf.veg3 
doma nn Planitni m zdrav
stvene ambulante na Ponik
vi. „. 

Ob pregledu dosežkov go
spodarskih gibanj in rezul
tatov na področju družbenih 
dejavnosti je moč ugotoviti, 
da v občini v prvem letu iz
vajanja srednjeročnega druž
benega plana niso dosegli na
črtovane stopnje rasti druž
benega proizvoda, kar terja 
od vseh nosilcev razvoja, da 
v obdobju 1977—1980 nado
mestijo izpad načrtovane ra
sti. Vzroke za to je potrebno 
iskati tako.v objektivnih kot 
subjektivnih razlogih, ki so 
bili ugotovljeni s strani iz
vršnega sveta kot skupščine 
občine Šentjur ob analizi go
spodarskih in drugih gibanj 
ob polletju 1976 in za ob
dobje januar—september. 

V naslednjem obdobju bo 
možno nadoknaditi zamujeno 
samo ob sodelovanju vseh no
silcev razvoja, tako na go
spodarskem področju,' pod-
dročju družbenih dejavnosti, 
področju interesnih skupno
sti in ob .sodelovanju obča
nov ter širše družbene poli
tične skupnosti. 

M. P. 

ŠENTJUR: PREDNOSTNE NALOGE V 
INDUSTRIJI 

v nasledn.jem letu bodo v .šentjurski občini na pod
ročju industrije dali poseben poudarek čimboljšemu iz
koriščanju obstoječih kapacitet v kovinski in lesni indu
striji, k.jer je bilo v obdobju 1971—1976 vloženo preko 150 
milijonov dinarjev. Poleg izboljšane tehnologije in pove
čane produktivnosti bo na področju industrije potrebno 
proučiti tudi povezovanje z ustreznimi industrijskimi gru-
pacijamj in to predvsem v smeri poslovno tehničnega so
delovanja, zagotavljanja repro materiala in možnosti za 
čimboljši plasman izdelkov na domača in tuja tržišča. Za
poslovanje na tem področ.iu mora dati konkretne učinke v 
formiranju novega dohodka in zagotavljanja sredstev za 
odplačilo vloženih investici.jskih sredstev. M. P. 



ŽALSKE KRAJEVNE SKUPNOSTI 

PREVEČ ZA KOMUNALO 
VEČ ZA FUNKCIONALNOST IN ORGANIZACIJO 

Občani žalske občine so na 
zadnjem referendiimu izgla
sovali tuda sklep, da v letih 
trajanja samoprispevka vsa. 
fca krajevna skupnost dobd 
za svoj hitrejši razvoj in 
reševanje najnujnejših pro
blemov po 100.000 dinarjev 
letno, oziroma skupaj 500.000 
dinarjev. 

Pred dnevi pa so pripra
vili poročilo, kako so kra
jevne skupnosti ta denar tro
sile v minulih dveh letih. Dve 
krajevni skupnosti sta že do
bili (jeloten predviden zne
sek za vseh pet let, Ig sicer 
krajevni skupnoisti Andraž in 
Letuš, v katerih sta bili 
osrednji proslavi občinskega 

praznika. Vse krajevne skup. 
nosti so denar trosile pre. 
težno za komunalne objekte 
in dejavnost, mnogo prema
lo denarja pa so namenjale 
fimkoionalni, samoupravna in 
organizacijski dejavnosti. Po-, 
hvalno pri vsem pa je to, 
da nekatere krajevne skup. 
nosti že najdejo skupen je
zik in si medsebojno poso
jajo dodeljeni denar za ure
ditev skupnih vprašanj ali 
zja solidarna dela. Tako je 
lani krajevna skupnost Libo. 
je posodila 400.000 dinarjev 
krajevni skupnosti Griže, 
kjer so urejali cesto v Za. 
bukovici, letos pa je kra
jevna skupnost Griže poso
jeni znesek vrnila. 

To je vsekakor koristna 
pobuda, saj dobi tako dolo
čena krajevna skupnoist na
enkrat več denarja za ure
ditev določenega perečega 
vprašanja. 

Na skupnd seji predseidni-
kov svetov krajevnih skup. 
nosti pred dnevi pa so ugo
tovili, da ima uveljavljen na

čin financiranja veliko sfla-
bost. Ni namreč dobro, da 
dobijo tiste krajevne skuip. 
nosti, kjer praznujejo občin
ski praznik vsa sredstva za 
pet let v enkratnem znesku. 
Res je siicer, da lahko tako 
naredijo več, slabo pa je to, 
da v kasnejših letih nimajo 
denarja, da bi pridobljene 
objekte vzdrževali in nadalje 
razvijali svojo dejavnost. 

Skladu za uresničevanje 
programa referenduma so 
zato predložili, da to dolo
čilo delitve spremeni in da 
pri dodeljevanju denarja ne 
upoštevajo več kraja občin
skega praznika oziroma ne 
dodeljujejo več prispevka v 
enkratnem znesku. Prav tako 
so skladu predlagali tudd, da 
vpliva na kraje'vne skupnOiSti, 
naj te trosijo denar v srni. 
slu sprejetih načrtov dela, 
jih ne puščajo neizkoriščenih 
in jih, če jih v tekočem letu 
ne potrebujejo, solidno poso
dijo drugim, krajevnim skup
nostim aH skladu. 

B STAMEJČIC 

VELENJE: 
ODLOČNEJE 

NA POT 
V velenjski obč-ini že 

nekaj let delajo trije klu
bi zdravljenih alkohoU-
kov: v Velenju, Šoštanju 
ter v rudarsko elektro
energetskem kombinatu v 
Velenju. 

Navzlic temu ugotavlja
jo, da v vedenjskih ko
lektivih doslej še niso ve
liko naredili za borbo 
proti alkoholizmu, še ved
no prevladuje mlačen od
nos do popivanja. Zato 
so se odločih, da z bolj
šo organizacijo pa tudi s 
pomočjo dispanzerja za 
zdravljenje alkoholikov, 
ki ga bodo januarja prl-
hoidnje leto ustano-vdli pri 
velenjskem zdravstvenem 
domu — vodil pa ga bo 
dr. Maksimiljan Bergant 
— napravijo korak naprej 
na tej poti. 

Izredno pomoč so v tej 
borbi obljubah tiKii pred
stavniki družbenopolitič
nih organizacij v Velenju. 
Delo bo težko, kajti v 
občani je še dosti delov
nih organizacij, ki odkla
njajo v svojih sredinah 
dejavTiOst klubov zdrav
ljenih alkoholikov. L. O. 

ZAVRH 

PRVA PRIDOBITEV TE VASICE PO ZADNJI VOJNI 
Zavirh, prijetna vasica 

\izhiOdno od Galicije, bo že 
prihodnje leto imela sodob
no cestno povezavo z dolino. 
To pa bo hkrati tudi prva 
pridobitev te vasice po voj
ni, v kateri je bila tudi ena 
od zibelk NOB v celjskem 
okrožju. V Zawhu je danes 
23 goispodinjste\% širše zaled
je vasice pa premore še ka
kih sto kmetij. Kolovoz, s 
katerim je bila vas prej po
vezana z dolino, že davno ni 
več zaslužil tega imena. Ta
ko so morali bo.lnike nered
ko nositi tudi po tri in več 
kilioanetrov na nosilih, v vas 
niiso mogli ne zdravniki, ne 
veiterinarji m ne gasilci, če 
seveda niso šli peš. Vaščani 
so se sicer troidih, da bi sd 
omogočili vsaj solidno kolo
vozno i>oveizavo, vendar je 
na težkem terenu vsaik po
skus slej ko pred ostal brea; 
uspeha. V vajsd so tako spo-
2inailii, da je edina rešitev as-
faJitna cesta, ki je ne bo pri
zadela voda in promet, v njej 
ne bo kopal lukenj. V kra

jevni skupnosti Galicija, ka
mor va* sodi, so zaprosili 
za pomoč in dosegli, da je 
dobila izgradnga te ceste 
piidoriteto. Tako so letos pri
čeli s prvrimi deh na trasa, 
ki je do].ga 2555 metrov. Va-
ščand so se močno angaži
rali .in dobili pohioč od kra-
je-.ne skupnosti, samouprav
ne komunalne interesne sku
pnosti in Gozdnega gosipo-
darstva 2alec. Vse to pa je 
bdlo premalo. Tudi sami so 
pričeli abiira.ti deaiar in zbra
li med vaščani za 34 starih 
milijonov dinarjev prispev
kov, kar pomeni, da je vsa-
ko gospodinjstvo v vasi pri
spevalo več kot milijon di
narjev. 

Vsa pripravljalna strojna 
gradbena dela so opravih 
v rekordnem času enega me
seca, za kar gre v vehkd me
ri zahvala krajanom, ki so 
na cesti nenehno pomagali, 
pa tudi podjetjem CE-KA 
Celje, Cestnemu podjetju Ce
lje, GozKinemu gosjpodarstvai 
In Iing'radai. V mesecu dni so 

izkopali 10.000 kubičnih met
rov zemlje, nasuld 3400 ku
bičnih metrov materiala in 
debiio prestavili strugo po
toka. 

žal pa je kljub vsej pri
zadevnosti krajanov še ved
no premalo denarja. Dovolj 
ga bo sicer, da bodo cesto 
pripraviU za asfaltiranje, 
vprašanje pa je denar za as
faltni trak sam. Krajani Za-
vrha upajo, da bo lahko 
stroške asfaltiranja krila sa-
moupra-\nna komunalna inte
resna skupoioist. Glede na 
trud, skrb in vi&otk delež de
narja, ki so ga p.riispeA'ali va
ščani, bi bilo prav, če bi v 
občini le riašli dovolj de
narja, da končajo izgradnjo 
te ceste. Kajti cesta je osno
va za obstoj in raavoj Za-
vrha. Z njo bcndo zajezili od
liv prebivalcev v dolino, 
hkrati pa ima cesta tudi mo
čan ekonomski pomen, saj 
bodo po njej kmetje lahko 
dostavljaM svoje prodzjvode v 
dolino. 

BRANKO STAMEJČIC 

ŠMARJE PRI 
JELŠAH: 

DRUŽBENO 
POLITIČNO 

IZOBRAŽEVA
NJE 

Občinska konferenca 
ZSMS Šmarje pri Jelšah 
je pred nedavnim v so
delovanju s šmarsko De-
la-vsko univerzo orgartizd-
rala serrinar za novoizvo
ljena vodstva osnovnih 
organizacij ZSMS. Namen 
seminarja na Pohorju je 
bil predvsem seznaniti 
mlade z nekaterimi novi
mi pogledi, načinom dela 
in organiziranja mladih 
v osnovnih orgamzacdjah. 
Temu primemo so tudi 
prilagodili teme, kd so 
jih izbrali iz programa te
meljnega družbeno politi
čnega izobraževanja Delav
ske univerze. Tako so 
mladinci poslušah preda
vanja o delovanju verskih 
skupnosti hi klerdkaliz-
ma, obravnavali so zakon 
o združenem delu, organi
ziranost in razvoj ZSMS 
pa vlogo mladine v druž
beno ekonomskih odnosih 
ter družbeno samozaščito 
in splošni ljudski odpor. 
Precejšen delež na semi
narju sta zavzeli tudi te
mi o vlogi družbenopoli
tičnih organizacij, društev 
m o vključevanju mladih 
vanje ter metode dela in 
vodenje sestankov v 
ZSMS. 

Na seminiarju, ki se ga 
je udeležilo 43 mladincev, 
so predavali priznand pre
davatelji, mst 

UPANJA VOJNiCANOVi 

NAJPREJ ZDRAVJE 
UREDITI PEREČE ZDRAVSTVENO VARSTVO 

Vise tako kaže, da bodo 
dolgoletne želje in prizade
vanja krajanov Vojnika zdaj 
le družno uresoTičene. Vojni-
čani že vrsto let tarnajo nad 
(pomanjkLjivo organizirano 
adravstveno službo, zaidnjih 
pet let pa so naredili mno
go potov, da je bila njihova 
poit,reba sprejeta med naloge 
srednjeročnega obdobja 1971 
—1975. A kaj je pomagalo, 
ko ni bilo na voljo denarja, 
da bi za zdravstveno službo 
zgradiild nov objekt in jo 
preselili li iz. sedanjih zaisilnih 
in neprimernih prostorov. 
Tuidd prositorski neprimemo-
rsrta pripisujejo, da v Vojnd-
k.u ne morejo organiziirati 
Eda-avstvene službe s stalnd-
ijfji zdiravstvenimd delavci. 

Šelige m potrebe Vogikčiu 

nov in krajanov, ki graviti
rajo na to hitro raavijajoče 
se stanovanjsko naselje v se
ver ovzhoidnem delu občine, 
že zdaj s kakimi 9000 prebi
valci, se le utegnejo izpol
nita. Vojničani, ki so doslej 
že mnogo perečih komunal
nih vprašanj urediti z last
nim samoprispevkom, zanes
ljivo računajo na solidarnost 
vseh delovnih ljudi in obča
nov. Prepričani so, da bo re
ferendum za I I . samoprispe
vek uspel. Ta pa jim prinaša 
dolgo pričakovano rešitev, 
gradnjo nove zidravstvene 
postaje v veldkositi nekaj čez 
1900 fcvaidraitndh metrov po-
vu-:šdne. V nj-ej lodo 4 sploš
ne ambulante, 3 zsoibozidrav-
sitvene ordinacije, laboratorij, 
retnitgen in še iposeibna ptrido-

bdtev: lekarna. Objekt, v ka
terem bo mogoče dobita te
meljno zdjravstveno varstvo 
in po zidrai\"ila ne bo treba 
več hoditi v Celje, bo veljal 
neikaj več kot 20 milijonov 
dinarjev, od tega bi polovi
co zbrali s samoprispevkom. 
Gradiiti bi ga pričeli že kar 
prihodnje leto, v katerem bo 
zdravstvena jjositaja tudi do
grajena. V njej bo uveljav
ljalo adra.A'stveno varstvo 
okoli 14 000 prebivalcev, z 
nadailjnjiim raavojem Vojni
ka pa še več. Zato nd ndč 
čudnega, da si krajani Voj
nika, Strmca, Socke, Pran-
kolovega pa škofje vasd ta
ko vroče želijo uspešen za-
kiljuček glasovanja 16. janu
arja poihodinje leto. 

JBOJiAiN V O L K 

ŽALEC: AKTIV 
KOMUNISTOV 

ZRVS 
Po predavanju, kjer so 

se člana osnovne organi
zacije Zveze rezervnih 
vojaških stareišan v 2alcu 
seznanih z zakonom o 
ljudski obrambi, so ime
li Člani Zveze komunistov 
še ustanovni sestanek ak
tiva ZK v tej osnovni or
ganizaciji rezervnih voja-
štkih starešin. 

V raizpravd so opozorili, 
da sprejemajo rezervne 
starešine, člani aktiva 
ZA^eze komunistov, večjo 
odgovornost pri izdelaad 
letnih delovnih načrtov, 
popestritvi predavanj in 
ne nazadnje tudi za več
jo aktivnost v dr^ugih 
družbenopoiitičnili organi
zacijah. 

Rajaen tega so se do-
govoriild, da bodo v poča
stitev dne\'a JLA organizi
rali tekmovanje v strelja
nju 2 vojaško pištolo. 

D . I U S O V J A B 

KLUBI ZDRAVLJENIH ALKOHOLIKOV 

LETNI ZBORI 
ODSLEJ V ZDRAVSTVENI 

SKUPNOSTI 

Te dni tečejo na celjskem 
območju letne skupščine klu
bov zdravljenih alkoholikov, 
ki so izredno poanembne 
predvsem zato, ker bodo na 
njih v organizacijskem smis
lu spremeniU delo klubov. 
Poslej ti ne bodo imeli več 
status pravnih oseb ampak 
bodo združeni pri regionalni 
zdravstveni skupnosti, pa tu
di njihovi tera,pevtski vodje 
ne bodo več volunterji am
pak bo njihovo delo v klu
bih plačana obveznost. 

Takšno letno skupščino sta 
imela pred dneva dva kluba 
zdravljenih alkoholikov: klub 
»Center«, ki je najstarejši v 
Sloveniji in ki je dal šte
vilne kaidre za nove klube 
v krajevnih skupnostih in. 
delovnih organizacijah in 
klub »Dolgo polje«. 

FV) uvodnem delu skupšči
ne, ki ga je s svojim na.sto-
pom obogatil moški pevrski 
zbor Ivan Cankar, se je pri
čel delovni del, v katerem 
je dr. Miroslav Bojič v iz
črpnem referatu orisal sploš
ne značilnosti alkoholizma 
kot bolezni, ki prera,šča v 

družbeni problem. V refera
tu pa je bilo tudi mnogo do
brih napotkov za boj proti 
alkoholizmu. Glavna naloga 
klubov v bodoče bo, je me
nil dr. Bojič, da bodo bolj 
kot doslej razvijali oblike 
preventivnega zdravljenja, ki 
je lažje, učinkovitejše in ce
nejše od kurativnega zdrav
ljenja alkoholizma. 

V raszpravi so zdravljeni al
koholiki načeli mnogo zani
mivih vprašanj, predvsem pa 
so poudarjali, da so z de
lom klubov v veliki meni 
dosegli svoj cHj — preob
razbo zdravljenega alkoholi
ka in njegove drjžine, v ka
teri so bile pogosto zaradi 
alkohola močno narahljane 
vezi. Kajti sama abstinenca 
ni dovolj. Zdravljeni alkoho
lik rnora spremeniti tudi od
nose doma in preobraziti se
be in družino. 

Ob koncu skupščine, ki je 
lepo uspela, so članom klu
bov, ki a.bstinirajo že eno, 
trd ali pet let poidardli spo
minske šopke in diplome, 
najprizadevnejšim članom pa 
knjižna darila. B. S. 

Osrednja proslava ob 22. decembru, dnevu JLA in ob 35. 
obletnici rojstva naše ljudske vojske v žalski občini je 
bila v Šempetru. V pobii dvorani zadružnega doma je zbra
nim spregovoril predsednik IS skupščine občine Žale« 
Jože Jan. V govoru je poudaril, da praznik JLA nI samo 
praznilk naše arma.de, temveč praznik nas vseh. V nadalje
vanju so učenci osino\7ie šole Bratov Juhart iz Šempetra 
pripravili bo^at kulturni program. Ob koncu pa so po
delili plakete, priznanja in napredovanja. Podelili pa so 
tudi knjižne nagrade za najboljše sipi.se na temo 22. de
cember praznik JLA. Na sliki: Predsedni« sveta za ljudsko 
obrambo in samozaščito občine Žalec Vlado Gorišek po
deljuje zlato plaketo Zveze rezervnih vojaških starešin 
Slovenije predsedniku občinskega odbora Zveze voja.ških 
rezervnih starešin občine Žalec Borisu Arzenšku. 

Tekst in foto: T. TAVOAR 

ŽALEC: 
ZA BOLNICO 

Na nedavmi seji sveta za 
zdranrsitfvo in socialno poiiitiiko 
pri občinski konferenci SZDL 
v Žalcu so najmočneje pod
prli načrte za posodobitev 
celjske bolnišaiice, hkrati pa 
so podprli tudi proces zdru
ževanja zdravstvenih služb 
na celjskem območju. 

ei'ani sveta za zdravstvo pa 
so odločno zavmiU predlog, 
po katerem naj bi v Lenkami 
v Žalcu in postaji na Vran
skem ukinili dežurno sliužbo. 
Ker gre za edini lekarni v 
občini, je takšen predlog ne-
sprejemiljiiv, saj morajo že 
sedaj občani čestokrat mno
go kiilometrov daleč po poied-

\ pisana zidravdia. 

KOSEC IN 
IGNJATIČ NA EŠC 

Do 28. decembra bo v pro
storih Ekonomskega šolske
ga centra ratzstava li.kovnih 
del absolventa akademije za 
likovno umetnost FRANA 
KOŠECA dn amaterskega sli
karija N I K A IGNJATIČA. 
Pred to razstavo na EŠC sta 
se s svojimi deld predstavila 
v prostorih celjske bolnišni-
ce. Tudi po novem letu bo
sta pripravila več razstav v 
fcoieiktiviii. Francu Košecu in 
bralcem se opravičujemo, ker 
ga je v eni prejšnjih številk 
NT tiiskarski škrat preimeno
vali v Štefana Korošca. 

file:///izhiOdno
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IZ OSREDNJE KNJIŽNICE 

„CELJE V ČASOPISJU" 
DOKUMENTACIJA ČLANKOV V OSREDNJI KNJIŽNICI 

Osrednja kmjižaiica hrani v 
svojcih knjižničnih skladih bli
zu 250 000 enot. Kljub so
razmerno bogatemu fondu, 
ki ga nudimo uporabniku, 
smo pri poslovanju začutili 
veliko vrzel. Poleg povpra-
sevanja po knjigah, periodič
nih publikacijah in drugem 
gradivu, je močno naraslo 
zanimanje za članek, s po
močjo katerega se uporabnik 
lahko najhitreje seznani z 
novostmi, naj si gre za zna
nost ali tekoča družbena do-
gaj^anja. 

Časopisje vsak dan prinese 
ogromno število člankov, ki 
se razlikujejo po vsebini, 
obsegu in pomembnosti. Za
radi takšne poplave informa. 
cij, posebno pa zaradi vred
nosti članka v sistemu hitre
ga informiranja, smo v Osred. 
nji knjižnici začeli sistema
tično zbirati in obdelovati 
članke z nekaterih področij, 
začeli smo ustvarjati doku
mentacijo člankov. 

Prvi korak je storila Mar
ksistična knjižnica, ki je ta
koj po ustanovitvi začela ure. 
jati dokimientacijo člankov 
o združenem delu, neuvršče. 
nih državah, koroškem vpra
šanju, berlinski konferenci 
in druge. Posebno dijaki si 
tovrstno dokumentacijio ko
ristno izposojajo in nam 
s tem potrjujejo njeno smo. 
tmost. 

V oddelku za študij smo 
v zbiranju člankov šli v dru
go smer. Izhodišče je bilo 
dejstvo, da Celje postaja eno 
pomembnejših središč, po
datkov o tem, kakšen je od
mev tega v posameznih čas
nikih in časopisih, pa nima
mo nikjer zbranih. Da bi na 
vprašanje lahko odgovorili, 
je Osrednja knjižnica v so. 

delovanju z IN DOK centrom 
1. jul. letos začela ustvarjati 
dokumentacijo, ki jo poime
nujemo »CELJE V ČASO
PISJU«. Iz Novega tednika, 
Večera, Dela, Dnevnika, Ko . 
mtuiista. Delavske enotnosti. 
Sedem dni. Nedeljskega, Mla
dine in Naših razgledov zbi
ramo in obdehijemo vse pri
spevke, ki obravnavajo doga
janja na vseh področjih druž. 
benega življenja (gospodar, 
stvo, kultura, zdravstvo . . . ) 
v občinah celjske regije. V 
poštev pridejo vse vesti in 
članki, ki jih deset omenje
nih časnikov ozironaa časopi
sov nameni problematiki celj. 
ske občine tn vseh ostalih 
občin celjske regije (Laško, 
Mozirje, Slovenske Konjice, 
Šentjur, Šmarje pri Jelšah, 
Velenje, 2alec) ter pomemb
nejši in obsežnejši članki 
celjskih a^vtorjev ne glede na 
vsebino. 

Članke obdelamo na karti
ce, ki podajajo kratko vse
bino ter podatke o avtorju, 
naslovu, času izida, časniku 
oziroma časopisu, v katerem 

je bil članek objavljen in 
druge. Vse članke tudi izre-
žemo in jih kot dokumente 
hranimo v mapah. 

Kartice sestavljajo katalog 
člankov, ki je urejen po ob. 
činah in krajih celjske re. 
gije in znotraj teh po vse
bini. Dokumentacija člankov 
v mapah je urejena po datu
mih. Oboje je na volijo za
interesiranim uporabnikom 
v oddelku za študij Osrednje 
knjižnice. Tako npr. gospo
darstvenik, ki ga zanima te
koče stanje industrije v celj
ski občini, s pomočjo kata
loga in doktmientacije član. 
kov lahko hitro poišče že. 
Ijene informacije. Stanje v 

ceijskii občini lahko primerja 
z drugima občinami v regiji 
in če ga zanima, lahko dobd 
informacije za vsako delov
no organizacijo posebej, npr. 
Cinkarno, železarno, Emo in 
druge. Nekoga iz Žalca mor. 
da zanima kulturno življenje 
njegove občine ah morda sa. 
mo kraja, v katerem živi ali 
dela. Vsak lahko dobi infor
macije s tistega področja 
družbenega življenja, ki ga 
najbolj zanima. 

Po mesečnih statističnih 
pregledih smo ugotovili, da 
omenjeni mediji vsak mesec 
prispevajo čez tisoč člankov, 
katerih vsebina se nanaša na 
dogajanja celjske regije. Te
ga podatka vsekakor ne kaže 
prezreti. Največ prispeva 
Novi tednik kot regijsko gla
silo, in sicer dobro tretjino 
vsega objavljenega, precej 
prispevajo vsi trije slovenski 
dnevniki — Večer, Delo in 
Dnevnik. 

Pomembnejši so podatki o 
tem, kaj piše časopisje o 
problemih celjske regije. Ve
lika pozornost je namenjena 
gospodarstvu, kulturi, delu 
družbenopolitičnih organiza
cij, občinski skupščini, med. 
tem ko so . nekatera druga 
pomembna področja npr. 
zdravstvo in socialno skrb
stvo postavljena v ozaidje. 

VERA KOLAR, 
višja knjtiindčafrikft. 

STANE TERCAR 
Se pred dnevi je bil v Celju, pripo

vedoval o novih delih, ki jih pripra-
tja, da bi Slovencem ostalo kar največ 
vernih pričevanj o njihovi najbolj težki 
in hkrati najbolj slavni epohi. Pred 
tedni je stal pretresen ob grobu velike
ga prijatelja in sodelavca Pranja Rosa, 
zdaj pa je njegov konec zasekal novo 
nepremostljivo verzei med vse nas. 

Stane Terčak, eden najbolj plodnih 
zgodovinopiscev, pisateljev na temo 
NOV, eden od ustanoviteljev celjskega 
muzeja NOV, avtor številnih člankov, 
razprav, topografij, razstav, urednik 
spominskih zbirk, eden najzvestejših in 
najpomembnejših sodelavcev Novega 
tednika in radia od ustanovitve naprej, 
je umrl v 71 letu starosti. 

Pokojni Stane Terček je bil otrok 
iz skromne učiteljske družhie, napredno 
usmerjene in zato obsojene na bivanje 
Po odročnih krajih. Sam je postal 
učitelj in ko je prišel čas preizkušnje, 
je bil z družino med prvimi, ki so jih 
izgnali v Srbijo. Tu se je takoj povezal 
z osvobodilnim gibanjem in le po na-
klučju je oktobra 1941 ušel masakru v 
Kragujevcu, da ni obležal med 7.000 
ustreljenimi v dveh pičlih dneh. Po ti
stem se je prebijal proti severu, se 
vključil na Dolenjskem v partizane in 
kot pomočnik štabnega obveščevalnega 
centra 14. divizije prišel v rodno štajer
sko na obračun s sovražnikom. Doži
vljal je vse tegobe in srditost pohoda, 
ki ga je opisal v knjigi »živi zid«. Po 
vojni je opravljal številne pomembne 
dolžnosti, najprej kot častnik, kasneje 
kot aktivist ter nato kot pisatelj doku-
mentarist. Pisma na smrt obsojenih, 
knjiga o usodi »Ukradenih otrok«, na
pete trenutke in vso dolgo krvavo zgo
dovino gestapovske mučilnice je zajel 
v najn^jejši knjigi o celjskem starem 
piskru. Ni priložnostne publikacije, ki 
je zajela tudi novejšo zgodovino, da 
Stane Terčak ne bi bil eden od pomem

bnejših avtorjev. Sodeloval je tudi v 
Celjskem zborniku, v reviji Borec, v 
zborniku namenjenemu zgodovini de
lavskega gibanja in tako naprej. Ne bo 
imel lahkega dela tisti, ki se bo odločil 
zbrati v en sam snopič podatke o nje
govi pisateljski, memoarshi in razisko
valni tvornosti. 

Minuli petek so Staneta Terčaka v 
ožjem družinskem krogu in najožjih 
prijateljev položili v grob na ptujskem 
pokopališču. Tako si je vedno želel. 
Zadnja leta je med nami bil le obisko
valec, s svojimi deli, ki se geografsko 
zaokrožujejo z raso regijo, pa ne bo 
nehal biti nikoli naš zaslužen soobčan, 
borec, vzgojitelj. 

In tako bo ostal v spominu vsem, ki 
smo ga poznali in vsem, ki ga poznajo 
in ga bodo spoznali po tistem, kar je 
ustvaril. 

JURE KRASOVEC 

VELIK 
USPEH 
ANICE 

KUMROVE 
SEVERJEVA 
NAGRADA 

IGRALKI SLG 

Kdo je ne pozna. Priljubljena igralka, ki jo je 
ljubezen do gledališča pripeljala na oder. Iz amaterskih, 
ljubiteljskih vrst. Vidimo jo v številnih vlogah, kjer je 
nenehno potrjuje svoj igralski talent in notranjo moč 
za interpretacijo, torej za igro. Minuli teden je dobila 
visoko priznanje: nagrado Staneta Severja, ki si jo deli 
z igralcem Matjažem Turkom. Poglejmo, kaj je zapisala 
v utemeljitev komisija, ki ji je predsedoval igralec 
Zlatko Šugman: » . . . Anica Kumrova za vlogo Jacinte v 
Cankarjevem Pohujšanju v dolini šentflorjanski. . .vlo
go Jacinte je igralka Anica Kumrova oblikovala z izredno 
dovzetnostjo za idejne in oblikovne tendence predstave. 
V svoji Jacinti je v izjemno srečnem sorazmerju spojila 
veliko notranjo intenzivnost s prefinjenim občutkom 
za čutni izraz vloge. Njena Jacinta je lik ljubeče druži
ce, zaskrbljene sopotnice, prestrašenega otroka, razume
vajoče žene... V svoji interpretaciji je uspela izraziti 
mnogotere odterike in barve različnih razpoloženj, po
sebnosti psihološkega doživljanja in nenavadnost 
ritmičnega dogajanja. Z vsemi omenjenimi igralskimi 
elementi je Jacinta Anice Kumrove nedvomno izjemen 
igralski dosežek.« 

Tako komisija, občinstvo pa nedvomno deli mnenje, 
saj je igralka neposredno s svojo ustvarjalno izpovedjo 
umetniško suvereno postavila most med dogajanjem na 
odru in med občinstvom v dvorani. Ne samo kot Jacin
ta, tudi že prej. 

Uspehu igralke, Anice Kumrove tudi naše iskrene 
čestitke! D. M. 

SLOVENSKA MATICA 

KNJIŽNA ZBIRKA ZA LETO 1976 
OD SLOVENSKEGA KOLEDARJA DO ZNANSTVENE RAZPRAVE 

Pred na.mi so nove, letoš
nje knjige te poleg Mohor
jeve di^užbe naše najstarejše 
založniške ustanove z red
nim letnim knjižnim darom. 
Pregled njenih izdaj od prve 
knjige, t. j . Koledar sloven
ski za leto 1865 do le
tošnjih treh knjig redne 
zbirke in dveh izrednih iz
daj nam potrjuje bogastvo in 
rast Matičnih izdaj od pripo
vedne do znanstvene besede; 
med njimi so v p m vrsti 
dela domačih pisateljev in 
znanstvenikov, ki jim je prav 
SM omogočila izid. (Naj na
vedemo npr. le epohalno iz
dajo 16 snopičev dela Slo
venske narodne pesmi!) Ko-
ko je naše ljudstvo, v pr
vi vrsti izobraženstvo, ceaii-
kj delo Matice, nam pričajo 
naklade: tako je Koledar 
1865 izš-1 v 1200 iziv., pred 
okupacijo je bilo že čez 3500 
naročnikov-članov, po osvo
boditvi pa celo SCKK), ko je 
izhajala Zgodovina slovenske
ga slovstva, ki je obsegala 7 
knjig z nad 3000 stranmi z bo
gatim slikovnim gradivom. 
Delovanje Matice se je prila
gajalo času in je zato tudi 
danes živo in naši kulturi 
potrebno. Vsak naročnik nje
nih rednih letnih izdaj je 
njen član in ima pri teh in 
vseh drugih Matičnih izda
jah 25 % popust. Poleg treh 
rednih knjig izhajajo še iz
redne knjige v več zbirkah 
(Zborniki, Filozofska knjižni
ca idr.). Zadnja leta ima 
SM nad 3000 članov, ki po
magajo tej ustanovi nadalje
vati njeno kulturno poslan
stvo, zaradi katerega je bila 
pred 111 leti ustanovljena. 

Preden na kratko prikaže
mo redne in izredne izdaje 
Slovenske matice za leto 
1976, velja pripo-mniti, da je 
bilo v predvojnem majhnem 
Celju ok. 100 rednih članov. 

In kako je danes? 
Med rednimi knjigami st9 

dve znanstveni izvirni deli, 
in eno pripovedno delo — 
roman Vladimira Kavčiča 
Pustota z zgodbo o težki 
usodi tolminske kmetske 
družine, ki jo je gosposka 
po nasihio zatrtem kmečkem 
puntu leta 1713, ko so v Go
rici obglaviM Ivana Gradnika 
in 10 njegovih sodelavcev, 
izgnala iz rodne zemlje. 
Kmet Matevž Platiša, Gro-
govec imenovan, mora za 
vselej zapustiti te kraje. Ta
ka je bila sodba. Tako se 
začne trd boj za obstoj in 
ohranitev rodu. Pripoved se 
odlikuje po opisu kmečkega 
življenja in narave. V njej 
je misel, da je premagova
nje težav v boju za obstoj 
bistvena značilnost in vred
nost življenja, kar nas vodi 
do zmage. Ob tej zgodovin
ski povesti nas vseskozi 
spremlja tudi njena aktual
nost, še v naše čase. 

Z delom Sergeja Vrišerja 
Baročno kiparstvo v osred
nji Sloveniji, nadaljuje Ma
tica izdaje dognanih opi
sov tunetnostnih oblikovnih 
tokov na našem ozemlju. Av
tor dopolnjuje s tem delom, 
ki obsega razdobje 1650— 
1850, svoj oris baaroka na 
Slovenskem štajerskem. Ob 
bogatem izvirnem slikovnem 
gradivu (kolikor strani — to
liko slik, nad 250!) je naka
zan razvoj, višek in zaton 
tega 'v glavnem cerkvenega 
umetnostnega toka s t. i. 
»zlatimi oltarji«. Podatki o 
kiparjih te dobe (domači in 
tuji mojstri Francesco Rob-
ba), o delu in družbenem 
položaju, podrobni imenik 
krajev in avtorjev poleg iz
črpnih opisov teh spomeni
kov bo nujno pritegnilo ši
rok krog naročnikov. 

Nelahko nalogo je izpoUidl 

naš mednarodno priznani 
strokovnjak, prof. dr. Anton 
Trstenjak, ki je napisal za 
Matico obsežno in za naš 
čas aktualno delo na te
mo Problemi psihologije 
(str. čez 500, vel. 80). Po 
uvodnem prikazu stanja psi
hološke vede v svetu nas av
tor popelje v psihološki po-̂  
ložaj človeka v okviru dru
žine (dednost) in okolja. V 
drugem delu spoznavamo 
človeka v svetu glede zaznav, 
mišljenja, motivacij čustev 
in volje. Sledi razdelek z 
opisom psiholoških proble
mov glede na človeka v raz
merju do družbe, zadnja dva 
razdelka pa podajata podo
bo človeka v razvojnih stop
njah in človeka kot osebnost. 

V zbirki Spomini in sreča
nja je izšlo delo prof. Fran
ceta Koblarja, dolgoletnega 
sodelavca in predsednika SM 
Moj obračun. To je boga
ta knjiga zapiskov, ki so na
stajali prav ob koncu oku
pacije (marca-aprila 1945), 
ko je bilo tudi življenje te
ga svobodoljubnega javnega 
kulturnega delavca iz katoli
ških vrst ogroženo, saj je ob 
koncu zapisal: »Moja edina 
pot v teh letih trpljenja in 
strahu je bila — proti oku
patorju!« Skozi deset pogla
vij spremljamo ta obračun 
hiševanja, kakor imenuje av
tor te zapiske, ki jih zaklju
čuje tako: »Nisem pisatelj 
pripovednik, sem samo 
spremljevalec tega življenja 
in vendarle moram povedati, 
zakaj in kako sem iz delav
ske družine, iz majhnih raz
mer domačega kraja prišel 

v svet. . . « 

Za klenimi orisi J. E. Kre
ka, Iz Cankarja, prelata A. 
Kalana i. dr., ki so nastajali 
vzporedno s »spomini«, oseb
nosti 1889—1975 ki so imele 

vidno vlogo v Koblarjevem 
dolgem in bogatem življenju 
(1889—1975), sledi še sprem
na beseda Joža Mahniča, ki 
je po rokopisu v pisatelje-^u 
zapuščini pripravil delo za 
natis in ga opremil z izbrani
mi slikami na prilogali (Str. 
240 -f 32 pril.) 

Naslednja izredna knjiga 
je doktorska disertacija J. 
Martinoviča, prof. na univer
zi v Sarajevu z naslovom 
Poezija Dragotina Ketteja, 
izdana ob pesnikovi stolet
nici (19. januarja 1976 — 20. 
4. 1899). Pesnik ni doživel 
izdaje svojih pesmi, ker ga 
je smrt veliko ptrezgodaj iz
trgala iz vrst naše Moderne. 
Njegove p>esmi je najprej po
slal v svet Anton Aškerc, ne
posredno pred zadnjo vojno 
in ponovno po 1945 France 
Kobler, zadnja leta pa so 
F. Zadravec, M. Boršnik, N . 
Grafenauer in drugi. Namen te 
razprave je, pokazati sicer 
na usodo Kettejeve poezije 
v naši leterami zgodovini, 
toda pokazati in ločila ob 
tem najbolj bistvene in̂  še 
danes aktualne probleme, ki 
so se odpiraU v razmerju do 
Kettejeve poezije. Gre torej 
za odprto vprašanje Ketteje
vega mesta v slovenski knji
ževnosti, ki se je razraslo v 
dimenzije bistvene in še ne
razrešene slovenske naloge h-
terame zgodovine. Avtor ob
ravnava vsa ta -vprašanja v 
temeljitem prikazovanju in 
razčlenjevanju skozi tri de
le: Določitve in opredelitve, 
Obdobje sinhrone dinamike, 
in Obdobje diahronih spre
memb. Obsežno delo (ok. 250 
str.) je F. Zadravec ocenU 
tako: »Kettejevo pesniško 
strukturo in nejgovo eksph-
oitno poetiko je Juraj Mar-
tinovič utemeljeno razložil 
kot izraz izvirne umetniške 
osebnosti. B. GERLANC 



Č L O V E K , D E L O , KDLTiiRA 
Ob akciji Tedna Komunista »človek 

delo, kulturam sta komisija za informa. 
tirno dejavnost pri občinskem komite
ju ZK Celje in uredništvo Novega ted
nika in Radia Celje pripravila okroglo 
mizo z delovnim naslovom Kultura in 
vzgoja. Ni naključje, da se v tem časti 
pogovarjamo o teh problemih, čepraiu 
bi se morali poglobljeno posvečati tej 
problematiki že kdaj prej. To je doka
zala razprava ob okrogli mizi in prene-
kateri primer iz konkretnega dela v 
kulturi. Okrogla miza naj bi kritično 
ocenila in ovrednotila dosedanja priza
devanja, poiskala še neizkoriščene rno-
žnosti za popolnejši dialog med izva
jalci in porabniki v okviru združenega 
dela, hkrati pa nakazati nekaj smernic 
za vnaprej v obliki predlogov, ki naj 
opravičijo tehtnost v procesu dela na 
kulturnem področju. ~ 

Marsikdo velja za modrega edinole 
zato, ker nič ne zine (Shakespeare). 

Najbrž so se tega pregovora drža
li vsi tisti, ki se niso udeležili okrogle 
mize. Od skoraj petdeset vabljenih 
manj kot polovica. Med njimi tudi 
predstavniki družbenopolitičnih organi
zacij (razen Z K ) , vseh direktorjev, po
klicnih kulturnih ustanov razen Pokra
jinskega muzeja. Nerazumljivo? Naj
brž! 

Uvodno razpravo je podai profesor 
Vid Marčen, kot predsednik izvršnega 
odbora Zveze kulturnih organizacij in 
kot ravnatelj celjske glasbene šole: . . . 
»Marsikdo od nas pozna ali ne pozna 
prizadevanja vzgojiteljic v predšolskih 
vzgojno varstvenih ustanovah. Ne že
lim poudariti izrednega psihološko-pe-
dagoškega pomena njihovega dela v naj
bolj občutljivem razvojnem obdobju 
otroka, temveč želim povedati, da so 
bi otroci sposobni ustvariti presenet
ljive likovne in druge stvaritve . . .« 

Začeti s kulturo torej v predšolskem 
vzgojnem procesu. Predstavnici celjskih 
vzgojno varstvenih zavodov »Zarja« in 
»Anice Cernejeve« sta izrazili zadovolj
stvo, da sta bili povabljeni za okroglo 
mizo o vzgoji, saj to daje vedeti, da 
dmžba le pravilneje vrednoti njihovo 
delo, ki ni omejeno samo na varstvo, 
ampak na številne pomembne elemente 
vzgojnega procesa. V Celju smo trdno 
zastavili kulturni razvoj v odnosu in 
povezavi z združenim delom in celot
nim družbenim življenjem v občini. 
Ni naključje, da je bila pred leti rav
no kulturna skupnost občine Celje 
med prvimi v Sloveniji. Da smo se 
prvi lotili medobčinskega dogovarjanja. 
Da nam tudi danes in predvsem danes 
ne sme biti vseeno, kako bomo razvi
jali možnosti in pogoje za delo in živ
ljenje na kulturnem področju. Celjski 
kulturni utrip je že na mnoga vpraša
nja tudi odgovoril. Ne v sniiislu — ka
ko širiti dejavnosti in kje zanje dobiti 
denar, ampak tudi to, kako brez pove
čanja stroškov obogatiti dosedanjo pra
kso in iz istega dela dobiti učinkovite 
rezultate. Za vse to pa je potrebna 
vzgoja, od predšolske do starosti, od 
vsebinskega dela do zadnje administra
tivne drobtinice. 

Vzgojno delo v vrtcih kaže velike 
uspehe. Le navzven je preskromno, saj 
bi tudi kakšno likovno razstavo lahko 
prenesli v delovne kolektive, kakšen na
stop . . . veliko je možnosti, škoda je 
truda in dela za enkratno priložnost, 
za »interno uporabo«. 

V osnovnih šolah so rezultati malo 
manj vidni. MAJDA UMNIK, I. Oš: 
»V šoli še vse preveč vlada miselnost, 
da je le slavist pK^klican za prirejanje 
proslav in drugih kulturnih prireditev 
. . . « Torej imamo pred seboj obratno 
sorazmerje: če je kje volja, lahko tudi 
zmanjka denarja, lahko pa je tudi 
tako, da ob denarju ni volje. Takšni 
smo ljudje. Zdaj so nas polna usta be
sed o tem, kako bomo v delovnih orga
nizacijah videli, kdo je tisti, ki skrbi 
ali ne skrbi za kulturo, pa bo očitno 
treba pogledati povsod, ne samo taija, 
kjer je »nekulturna« sfera. Da je temu 
tako, potrjuje že dejstvo, da na razgo

voru ni bilo predstavnikov poklicnih 
kulturnih ustanov razen Pokrajinskega 
muzeja, ko vedno, kadar nimajo občin
stva, znajo reči: »Kaj pa delajo vzgoji
telji, pa šola? Je to vzgoja, da nihče 
nima zanimanja za kulturo!?« 

Vzgoja in 
demokratizacija 

To vprašanje je zastavil JOŽE VA-
LENČAK, predstavnik Dijaških domov 
Celja: »Mi proces demokratizacije v 
vzgoji pospešujemo. Dijaški domovi iš
čejo pot — ne v pridigarstvu, ampak 
v akciji, v konkretnem delu, v kultur- • 
nem življenju. S kulturnimi akcijami 
smo doslej mnogo dosegli, le prostor
ski problemi nas pestijo, ker ne nudijo 
primernega vzdušja. Kulturno okolje 
je zelo pomembno. Naši gojenci redno 
sodelujejo v Naši besedi, radi delajo, 
vendar so zelo obremenjeni, saj jih 
veliko obveznosti čaka že v šoli. Sre
čujemo se tudi s kadrovskimi proble
mi. Vendar poudarjam, kulturno živ
ljenje predstavlja v dejavnosti življenja 
in dela doma eno najpomembnejših 
mest, zato ga ne bomo zanemarjali, am
pak po vseh močeh razvijali.« 

Kje so kadri? 
Profesor ANTON AŠKERC, predsed

nik skupščine Kulturne skupno.sti Celja: 
»Ne samo danes, na skoraj vseh sestan
kih, kjer teče beseda o kulturi, je na 
dnevnem redu kadrovska problemati
ka ali bolje rečeno — tarnanje: kje so 
kadri? Toda tako smo se vpraševali, 
ko je bilo konec vojne, zdaj pa država 
že več kot trideset let vzgaja kadre. Kje 
so? Dovolj jih je, le poiskati jih je 
treba, ker marsikdo je indiferenten do 
dogajanja okoli sebe.« 

Kadrovski problem res ni majhen. V 
poklicnih kulturnih ustanovah bi ka
dre še dobili, če bi bil zanje denar. 
Če bi bila prosta delovna mesta: ne za
radi prezasedenosti, ampak zaradi lu
kenj v denarju, namenjenem za osebne 
dohodke v kulturi — ki so že itak 
na nezavidljivi ravni. V amaterizmu pa 
je problem še večji: tam je vprašanje 
nagrajevanja strokovnih sodelavcev, 
najvažnejša pa je pripravljenost teh, 
da bi delali v amaterizmu, pomagali 
v svojem prostem času, kljub denarni 
nagradi. Toda ena rešitev je vendarle: 
v amaterizmu se da mnogo narediti z 
vzgojo lastnih kadrov. Na primer: zbo
rovodja ob delu z zborom skuša pri
dobiti za pomoč svojemu delu enega 
ali dva člana zbora. Ne pa, da ko dol
goletni zborovodja odide, se vse zama
je. Slab je organizem, ki je odvisen le 
od enega človeka. 

Smisel vsake vzgoje je 
povezan s kritiko 

s temi besedami je svojo razpravo 
pričel SLAVKO PEZDIR, slavist In ured
nik celjske literarne revije Obrazi: 
»Močno je občutna še zelo nizka stop
nja kulturnih potreb. To dokazujejo 
potrebe po obstoju gledališkega abon

maja, dvomesečni propagandni aparat 
pred pričetkom Tedna domačega filma 
in tako dalje. Jedro in zaključek pro
blema vzgoje in kulture je v šolstvu. 
Vse ravni kulture pa so zelo zanemarje
ne, šolska vodstva še vse preveč for
malistično spremljajo kulturno dogaja
nje izven in znotraj šole, torej potreb. 
Gre za oblikovanje interesa, ki bi mo
ralo biti bolj poglobljeno, dolgotrajnej
še, bolj načrtno. Zaradi nepotreb je 
kultura odtujena. Velikokrat se sami 
v šolskem kolektivu obnašamo do kul
ture nekulturno. Potrebno bo bistveno 
spremeniti položaj v kadrovskih šolah. 
Zavedati bi se morali, da so pedagoški 
centri in sploh prosvetno delo poseb
nega družbenega pomena. Ker se tega 
še ne zavedamo in zaradi tega primer
nega mesta v družbi nimamo,'je tudi 
kulturna osveščenost temu na primerni 
ravni . . . « 

LOJZKA GOSTENCNIK, Pedagoški 
inštitut Ljubljana: »Nedvomno v šolah 
ovirajo kakovostni razvoj kulturnega 
udejstovanja prostorski in časovni pro
blemi. Tudi sami postopki dela v šoli 
zavirajo druge večstranske dejavnosti. 
Premalo smo doslej govorili o vislivu 
in vlogi dijakov predvsem srednjih šol 
v krajevni skupnosti. Ne smemo poza
biti, da je v šolstvu vehko zaviralnih 
momentov objektivnega značaja, ki za
virajo subjektivne možnosti. Nastajajo 
tudi kratki stiki med institucijami, ki 
so slabo povezane. Osveščanje je še ka
ko potrebno, pa tudi realno gledanje 
na celoten položaj šolstva. Kljub vse
mu se je veliko naredilo. Vsem skupaj 
mora biti enoten cilj, da je vloga kul
ture v osvobajanju človeka, da se zne
bi občutka, da je »popredmeten«. 

Iz Šole v tovarno 
Iz tovarne na kulturno prireditev. 

Ali v gledališče, kino, koncert, knjižni
co, na nastop folklorne skupine . . . Ta
ko je življenje. Da bi bilo čimveč tega, 
smo sklenili pogovor v šolskih klopeh, 
kjer ne manjka dobre volje. Dokaz za 
to je bila nedavna proslava na Eko
nomskem šolskem centru, kjer je pro
fesor, ki ni slavist, pripravil proslavo, 
vredno vsakega javnega preverjanja ši
rokega kulturnega občinstva. Je pa res, 
da na marsikateri šoli ne najdejo de
narja za stimulacijo za domačega kul
turnega delavca — pedagoga, če pa pri
de v šolo zunanji sodelavec, se takoj 
najde denar za njegov honorar. Ob tem 
pa niti ni nujno, da je bolje opravil 
delo, kot bi ga kdo od profesorjev 
»domače zbornice«. 

Tako je prišla beseda do kulturnih 
animatorjev v delovnih organizacijah. 
GUSTI KRAŠOVEC, TOPER: »V Topru 
nas je nekaj organizatorjev kulturnega 
življenja, ki smo se na lastno pobudo 
povezali v vseh tozdih. čakali smo na 
obljubljeno anketo o razdelitvi intere
sov kulturnih potreb naših delavcev, ki 
nam jo je obljubil občinski sindikat. 
Ko z obljubo ni bilo nič, smo anketo 
izdelali sami. Dala je presenetljive re
zultate. Niti misliti si ne moremo, ka
ko si delavci želijo kulturnih prireditev. 
V Topru smo resno zastavili svoj pro

gram kulturnega dela in ga je tudi po
trdil osrednji organ samoupravljanja 
in vse družbeno politične organizacije 
Topra. Pripravljeni smo delati, le sti
kov nimamo s sindikatom, ki nam je 
veliko obljubil, a malo dal. Želimo si 
oblik stalnega sodelovanja in sodelova
nja z drugimi organizatorji v drugih 
delovnih organizacijah. Ljudje si želijo 
kulture, le na primerni ravmi in v pri
mernem trenutku jo moramo znati po
sredovati.« 

Ena lastovka še ne 
prinese pomladi, nazna
ni jo pa (ljudski prego
vor) 

Začeli smo torej s predšolsko v^zgo-
jo, ugotovili, da ni slabo, malo manj 
dobro je na osnovnih šolah, na sred
njih je kultura že možno na pohodu 
(ob dobrih mentorjih in dobri volji 
šolskega vodstva), dijaški domovd so 
na pravi poti, organizatorji kulturnega 
življenja, se sami borijo s težavami, »po
klicne ustanove« pa niso rekle nič: ne kaj 
potrebujejo, ne kaj zahtevajo in ne kaj so 
same dolžne. Torej: bolje bo treba po
vezati delo na kulturnem področju. 
Ljudje delajo, ne manjka jim volje 
ne denarja (žal so to le redki primeri), 
samo zaradi nepovezanosti je delo pre
malo učinkovito. V šolah bo treba 
kulturna prizadevanja razširiti na os
novi novih prijemov pri delu z mladimi 
in to bo velik uspeh brez vseh dodat
nih finančih težav. Več pozornosti bi 
veljalo posvetiti poklicnim šolam, ki 
se borijo s pomanjkanjem časa, kratko 
dobo bivanja "učencev v šoli (čeprav 
vsako leto sodelujejo na Naši besedi). 
Visoko šolstvo v Celju še ni izreklo 
svoje besede, toda s strokovnim raz
vojem bo tudi na kulturnem področ
ju moralo prispevati svoj delež. Z or
ganizatorji kulturnega življenja bo tre
ba navezati stalno obliko sodelovanja, 
izobraževanja in informiranja. Nujno 
bo treba najti v najkrajšem času mož
nost za nastavitev poklicnega kulturne
ga delavca v občinskem merilu za delo 
z organizatorji kulturnega življenja. S 
konkretnimi dejanji bo treba bolj kore. 
nito dokazati, da je kultura sestavni 
del življenja in dela v šoli, v gospo
darstvu in kjerkoli, ne pa nepotreben 
dodatek. Temeljiteje bo treba koordi
nirati delo, korenito spreminjati misel
nost in sploh bomo morali sami sebi 
dokazati, da brez kulturnega napredka 
ni splošne blaginje, ni razvoja na no
benem drugem področju, ki naj bo 
v službi družbenega napredka. Zato 
bo potrebnih še več razgovorov na te
mo o vzgoji, saj večkrat s svojimi deja
nji kažemo ravno na to, da še mnogi 
nismo vzgojeni in nismo sposobni dati 
primera tistim, katere bi radi učili. 
To je dokazal tudi dogodek na zadnji 
seji skupščine kulturne skupnosti Ce
lja, ko ni veliko manjkalo, da bi oseb
na užaljenost uravnavala potek dela 
najvišjega organa samoupravne interes
ne skupnosti. 

DRA(X) MEDVED 



Teža je čudna stvar. 
»Težki« S O tudi tisti, ki pošiljajo na naše ceste 
pretežke tovornjake in upamo, da si bodo zato 
tudi prislužili kaj težkega. 

Naj začetek končnega dela reporta
že iz prejšnje številke »Tu vozi smrt«, 
začnem z zgodbico iz Udmata pri La
škem. 

Miličniki so bili »stacionirani« pred 
gostiščem, katerega lastnik se ni pri
toževal nad tem — za razliko od »gro
fa«. Izza ovinka je pripeljala škoda 
LJ 615-77. Voznik je na razdalji približ
no 80 metrov opazil miličnike in bli
skovito zaustavil. 

Izstopila sta mladeniča s kanglico 
v rokah in se napotila k zadnjemu delu 
avtomobila. Tu sta dvignila pokrov, ša
rila nekaj po motorju in oprezno po
gledovala proti fantom v uniformah. 
Ti so medtem mimo opravljali naprej 
svoje osnovno delo — zaustavljali to
vornjake. 

Zaprla sta pokrov in se odpeljala 
— v naročje miličnikov. Dvignjena ta
blica in vprašanje vozniku po doku
mentih. Ko jih je pokazal, so oba po
vabili iz avtomobila. 

»Kdo pa je vozil do .ovinka?« 

»Jaz, kdo pa drug,« se je pričel 
razburjati voznik škode. No, v avto
mobilu milice pa je le prišel z resnico 
na dan: 

»Veste, mlajšemu bratu sem prepu
stil volan, ko sva vas pa zagledala, sva 
pač zamenjala,« se je opravičeval. 

Zapisnik. Prijava mlajšega, ker je 
vozil brez dovoljenja, prijava starej
šega, ker je dal avtomobil. Potem še 
vprašanje pravemu vozniku: 

»Ste kaj pili?« 

»Samo dvakrat po pol deci ruma!« 

Pihanje. 

Skrajno zelena barva in — tretja prL 
java zaradi vožnje pod vplivom alkoho
la m odvzem vozniškega dovoljenja. 

Da je hec še večji, škoda ne bi bi
la zaustavljena, če ne bi voznika tako 
naivno skušala prelisičiti »starih milič-
niških mačkov«. 

Tona na tono 
v Laškem je na velikem parkirnem 

prostoru pred postajo milice potekal 
drugi del akcije. 

Da je bilo zanimivo, je dokazovalo 
tudi veliko število »firbcev«, ki so zve. 
sto vse dopoldne spremljali tehtanje 
težko naloženih tovornjakov. Vsakdo 
je skušal strokovno oceniti vnaprej, 
koliko je ta tovornjak preveč naložen 
in tako so vdano skupno z miličniki in 
nama »žrli« izpušne pline. Kar pravi 
oblaki so se razvijali izpod avtomobi
lov, ki so jih vozniki tudi po nekaj
krat skušali spraviti na ljubljanske teht
nice 

i^rav neverjeten je občutek, da sku
šajo nekateri vozniki in tako seveda tu
di delovne organizacije naložiti čim
več, ne glede na to, kar dovoljujejo 
predpisi. Tako grobega kršenja pred
pisov nikakor nismo pričakovali. 

Zanimiva je izjava enega od vozni
kov, da, če ne bi naložili toliko, se 
jim pač ne bi »izplačalo voziti«! Tako 
»dežuje« tona na tono, avtomobili so 
maksimalno obremenjeni, z njimi pa 
tudi cesta, ki ni grajena za tolikšen 
pritisk, da o mostu v Radečah ne go
vorimo. Ne moremo zapisati drugega, 
kot da gre za skrajno neodgovorno rav
nanje tistih, ki jih v delovnih organi
zacijah označujemo z besedico — od
govorni. 

Vozimo vsak dan 
Težak tovornjak se kar šibi pod 

strahotno težo hlodovine. Ze oko pove, 
da je teža mnogo večja, kot je dovolje
na. Osni pritisk na relaciji Celje—La
ško je dovoljen v teži osmih ton. 

In ta tovornjak je preobremenjen 
kar za sedem (7) ton. Voznik zmiguje 
z glavo. Kaj hoče? Mora pač prepelja
ti tisto, kar so mu naložili. 

Tovornjak GG Celje TOZD Preske 
Laško ima 4.450 kilogramov preveč. Tu
di drugi tovornjak istega lastnika je 
preobremenjen. 

Pregled pri Antonu Sterku, Obrtno 
kovinsko podjetje Dobova, odkrije po
leg preobremenitve vozila še »čudovito 
urejeno« prvo pomoč. Le dve obvezi. 

Tako je potekalo tehtanje v Laškem 

drugega ničesar, če ne štejemo vsega 
tistega, kar sodi bolj v skrinjo z orod
jem, kot pa v škatlo prve pomoči. Po
leg vsega je še železo, ki ga pelje v 
EMO na pocinkanje, nepravilno nalože
no. Kaj bi bilo v primeru nesreče, si 
lahko samo predstavljamo. Je morda 
zato čudno, če hočeš kot voznik oseb
nega avtomobila takšen tovornjak čim
prej prehiteti, ker se bojiš, da bo ne
nadoma pred teboj zagrmelo? 

Tu je še tovornjak Marjana Kunca 
iz Rovt, ki ima dve toni preveč. 

»Ja, saj vsak dan vozimo tukaj,« se 
čudi in ne more razumeti, kako se je 
lahko to zgodilo. 2al pač nikomur ne 
gre v glavo, da so se tu pojavili ti pre
sneti miličniki in privlekli te salamen-
ske tehtnice. 

Obveščevalna služba 
Pravzaprav pa te tehtnice niso »za

grenile« dopoldneva tolikim voznikom, 
kot bi morale. Namreč, niso zaropotali 
»tam-tam« bobni, temveč so zabrneli 
telefoni. Tako vsaj predvidevajo milič
niki in lahko jim povsem verjamemo. 

Promet težkih celjskih tovornjakov 
na cesti Laško—Celje je nenadoma tis
to dopoldne upadel na minimum. Po
javljali so se le še tisti »ubogi« tovor
njaki iz daljnjih krajev, ki jih pač ni 
mogel nihče obvestiti o »zasedi«. 

Pred mostom v Radečah lepo stoji 
tabla z desettonsko omejitvijo, tam Avto je končno na tehtnici 

stoji, vozniki pa si veselo požvižgavajo 
mimo nje z dvanajstimi, petnajstimi, 
dvajsetimi tn celo tridesetimi tonami. 

Nikomur ni mar tiste uboge tablice 
vse do tedaj — ko morajo nastopiti mi. 
ličniki. Šele tedaj ima ta obvezujoči 
prometni znak svojo veljavo. 

Nihče od voznikov pa ne pomisli na 
to, da se lahko most poruši in da tab
la z desetimi tonami omejitve stoji 
tam zaradi izračuna strokovnjakov. V 
Sloveniji in drugod so že imeli težave 
z mostovi, je zdaj na vrsti most v Ra
dečah? 

Tisočkrat je mogoče peljati čez 
most s preveliko obremenitvijo, mor
da manjkrat, morda Večkrat, hudo pa 
bo, ko se bo nekoč zgodilo — in tovor
njak bo zgrmel v vodo. Kdo bo tedaj 
plačal ogromno škodo, ki ne bo meje-
na le na razbit avtomobil in tovor? In 
aU je sploh mogoče oceniti takšno 
škodo? 

Miličniki so zaustavljali tovornjake, 
pretežke za most v Radečah tn jih 
preusmerjali drugam. Koliko izgublje
nih kilomerov, bencina, ur? In to sa
mo zato, ker se pač voznik ne drži 
predpisa in se obnaša tako, kot da 
ga sploh ni. 

Tako, kot so morali vozniki v La
škem raztovarjati, so v Radečah obra-
čali vozila. 

Dvanajst 
preobremenjenih 

In kaj je povedal inšpektor Frsmc 
štiherl po zaključku akcije: 

»V Laškem je bilo stehtanih dva
najst tovornjakov in glede na dovo
ljeno osnovo obremenitev ceste, so bi-
li vsi (vseh dvanajst) preobremenjeni. 
In to kljub delnim tolerancam. 

Preobremenitev je znašala od dveh 
do osmih ton, moram pa povedati, 
da bi nekateri vozniki naložili še več, 
če bi le bil tovornjak dovolj prostoren. 
Hudo je to, da sta med kršilci prav 
delovni organizaciji, ki bi morali naj
bolj čuvati ceste — to sta celjsko Cest
no podjetje in Gozdno gospodarstvo Ce. 
Ije. 

Vzgoja in demokracija 
Vloženih bo 11 predlogov zoper de

lovne organizacije, ker so dovolile 
opravljanje cestnega prometa s preob
remenjenimi vozili. Izrekli smo tudi 
18 opozoril zaradi manjših prekrškov. 
Iz prometa je bilo izločenih 16 vozil, 
12 zaradi preobremenitve in štirje to
vornjaki, ki so hoteli preko mostu v 
Radečah. 

Naj povemo še to, da je imela akci
ja še več »stranskih učinkov«, med dru
gim tudi tri odvzeta vozniška dovolje
nja — dva zaradi vinjenosti. • 

In »akcija« je trajala le pičle štiri 
ure. Izračunajte si, koliko ton je pre
več na naših cestah v mesecu dni! 

Namesto zaključka (tega si boste 
pač najlaže ustvarili sami), pa tole: 

Baje bije celjske miličnike predvsem 
v Ljubljani glas, da so zelo strogi. In 
kako ne bi bili, če imajo v svoji boga
ti praksi tudi takšen primerček z akci
je. 

Ljubljanski vomik je na Mariborski 
cesti prehiteval avtobus po desni in 
tik pred nosom patrole zavil z vključe
nim smerokazom h Kovinotehni. Opra
vičeval je prehitevanje s tem, ker je 
pač zavijal. Ko ga je miličnik opozoril, 
da je popolnoma prevozil kolesarsko 
stezo med prehitevanjem, mu je »za
brusil«, da ni vidna. To pa smo mu 
mimogrede dokazali, da ne drži. S sabo 
ni imel ne prometnega ne vozniškega 
dovoljenja, »saj veste, kako hitro je vse 
v poslovnem svetu«. Ko je povedal, 
da mu bo žena s taksijem pripeljala 
v Celje vozniško, si je hitro premislil 
in dejal približno tako: sicer se pa pre
pričajte na sekretariatu, da imam voz
niško in ime obvestite. Sem na poslov
nem sestanku v . . . 

Tekst: MILAN SENICAR 

Foto: TONE VRi\BL 
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ŠENTJUR 

SKRB ZA VRAČAJOČE ZDOMCE 
MOTIVI ZA ODHOD NA TUJE — VRNITVE 

Na pobudo koordinacijske
ga odbora za mednarodna 
vprašanja in zdomce pri Ob
činski konferenci SZDL Šent
jur, so po krajevnih skupno
stih zbrali pK>datke o številu 
delavcev iz občine, ki so na 
začasnem delu v tuji'ni, pred
videni čas njihove vrnitve, 
stopnjo strokovnosti in kakš
no zaposlitev bodo po vrnit
vi iskali doma. Podatki iz 
izvedene ankete so izredno za
nimivi in so jih razvrstili v 
skupino, ki jo sestavljajo de
lavci, ki so pripadali pred 
svojim odhodom na delo v 
tujino kmetovalcem in indu
strijskim obrtnim delavcem. 
Tretjo skupino sestavljajo de. 
lavci s srednjo, višjo in viso
ko izobrazbo. 

Motivi za odhod delavcev 

v tujino <K) dokaj različni. 
Mlajša ge-iCTacija delavcev 
bivših kmetovalcev je odšla 
na delo v tujino, ker ni ime
la možnosti, da bi neposred
no uresničila svoje težnje po 
prehodu iz kmetijske v ne
kmetijske dejavnosti, oziro
ma iz podeželja v mesto. Za
nje pomeni zap)Oslitev v dru
gi državi le pot po ovinkih, 
da bi ta svoj cilj uresničili 
po svoji vrnitvi v domovino. 

Pripadniki generacije kme
tovalcev v zrelejši dobi, ki 
imajo posestvo in so močne
je navezani na kmetij.stvo so 
odšli na delo v tujino zato, 
da bi si z večjim zaslužkom 
zagotoviU sredstva za reševa
nje stanovanjskega vprašanja, 
za gradnjo gospodarskih po
slopij, za nakup kmetijskih 

strojev in inventarja ter po
dobno. Vse to ima v veliki 
meri za posled.co, da se po 
vrnitvi v domovino vnovič 
vračajo v kmetijstvo in da 
prispevajo k napredku ozi
roma zboljšanju kmetijske 
proizvodnje. 

Naslednjo skupino sestav
ljajo tisti delavci, ki jim 
je bila pot na tuje edini vir 
za življenje in ki se niso mog
li zaiposliti pn nas, pa so si 
zato poiskali zaposlitev v tu
jini. K tej skupini sodijo 
tudi tisti deiavci, ki so bili 
sicer doma zaposleni, ven
dar jih je v tujino zanesla 
želja p>o večjem zaslužku in 
težnja, da bi rešili zlasti sta
novanjske težave. 

Iz ankete je moč med dru
gim razbrati tudi to, da pri

padniki te poklicne skupine 
ostajajo praviloma dalj ča-
fia na delu v tujini, ker hit
reje dobivajo ustrezna delov
na mesta ter se v delovnem 
in strokovnem pogledu hit
reje uveljavljajo. 

Tretjo skupino predstavlja
jo strokovnjaki raznih vrst 
in profilov s srednjo, višjo 
in visoko izobrazbo, V tej 
skupiLii so tako tisti, ki se 
niso mogli zaposliti doma, 
kot tudi tisti, katerih zapo
slitev doma ni bila vprašlji
va. 

Ob pričakovanju Števila po
vratnikov je treba imeti pred 
očmi dejstvo, da se vsi, ki 
so odšli na delo v tujino, ne 
vrnejo domov. Vzrok temu je 
tudi dejstvo, da jih precej 
stopa v zakon s partnerjem 
tuje narodnosti, si ustvari 
dom in družino in se zato 
težje odločajo za pot nazaj 
domov. 

Na podlagi {x>datkov iz 
ankete je razvidno, da je 
med tistimi delavci, ki so tre
nutno na delu v tujini, okrog 
250 takšnih, ki se namerava
jo vrniti iti s katerimi je tre
ba računati kot s pričakova
nim številom povratnikov. Iz 
razpoložljivih evidenc je raz
vidno, da se je v letu 1975 
in 1976 vrnilo v domovino 
okrog 30 delavcev. 

V takih pr-merih so po-
,sebne pozornosti potrebni 
otroci, ki so odšli na tuje še 
zelo majhni, ali pa so se r o 
dili v tujini. 

Družbeni pian razvoja ob
čine Šentjur pri Celju za 
obdobje 197S—1980 predvide
va, da bo povprečna stopnja 
zaposlovanja v tem obdobju 
znašala letno 5,9 odstotkov. 
V okviru tega načrtujejo t 
obdobju do leta 1980 zaposli
tev za okoli 800 oseb v go
spodarskih dejavnostih. Ta 
priliv vključuje tudi delavce 
na začasnem delu v tujini. 

M. P. 

LJUBNO OB SAVINJI 

CANKARJEVA PROSLAVA 
SODELOVALA RUDI KOSMAČ IN LOJZE ZAVOLOVŠEK 
Na Ljubnem ob Savinji 

so se lepo poklonili spomi
nu velikana naše pisane be
sede, Ivanu Cankarju. Pro
svetno društvo je pripravilo 
program, ki je navdušil. K 
sodelovanju so povabili čla
na SLG iz Ljubljane Rudija 
Kosmača ter akademskega 
slikarja Jojzeta Zavolovška, 
ki je razstavil svoja dela. 

V večnamenskem prostoru 
0»5oovn€ šole je nastopil Ru
da Kosmač v monologu Can
karjevega dela »Moje izbe><. 
Delo je priredil Primož Ko
zak, režiral pa Miran Her-
zog. Veliko doživetje. Umet
nikova beseda je resnično 
navdušila. 

Za prijetno presenečenje pa 
je poskrbel tudi rojak, aka
demski slikar, Lojze "Zavolov-
šek. 

In kaj sta menila oba 
umettiika? 

RUDI KOSMAČ: Ljubezen 
do slovenske kulture bo tre
ba vcepiti že najmlajšim v 
šolah. Tako bo v njih smi
sel za kulturnejši jutri hitre
je rasel in se razvijal. Ljudje 
bodo ix>tem lažje in pravilne
je ocenjevali ter gojili naj
različnejše zrvrsti kulturnih 
dejavnosti. 

V razgovoru z LOJZETOM 
ZAVOLOVŠKOM pa so bile 
ix>vezane misli o slikarstvu, 
saj slika, kot je rekel, ljudi 
in svet iz svoje bližine ter 
išče v naravi nekaj več, neko 
bistvo s čistimi likK>vnimi 
sredstvi v barvah in barvni 
ploskvi. 

Ob njegovi razstavi je Mi
lena Moškonova, kustos Pok

rajinskega muzeja v Celju, 
napisala: 

Ce nismo sami prehodih 
gorskega sveta Gornje Savinj
ske doline, vsekakor dosti 
težje dojamemo ogromen 
trud in vse tiste težave, s 
katerimi se je moral boriti 
Lojze Zavolovšek, napredni 
kmečki sin iznad Radmirja, 
predno se mu je začelo ures
ničevati neizmerno hrepene
nje, da bi postal slikar. 

In postal je slikar, ki želi 
posvetiti svoja ustvarjanja 
lepotam okolja, kjer je bil 
rojen. 

Ob uspeli proslavi vse pri
znanje organizatorjem, pred
vsem pa ravnatelju Jožetu 
Pristanu in kolektivu osnov-
nje, da bi postal slikar. 

ALEKSANDER VIDEČNIK 

ZAKAJ TAKO? 
še zdaj ne razumem 

vsega in se sprašujem, 
kako je to sploh mogoče? 
Zakaj tako? 

V zadnjem času daje
mo velik poudarek kme
tijstvu. Ne zaman. Toda, 
zdaj mi je nekoliko bolj 
jasno, zakaj se reči ne 
premikajo hitreje na tem 
področju naprej. Spoznal 
sem še eno grenko res
nico kmečkega življenja. 

Pri nas doma, že kar 
se spominjam, prideluje
mo repo za prodajo. Od
kup je vedno dobro po-
tekal. Letos p « se je za-
talmilo. 

Dobili smo naročilo za 
kamion olupi j ene repe. 
Pripravljena in emabali-
rana je bila do dogoivoor-

j en^a roka. Poslali so 
kamion, naložili repo in 
jo odpeljali v Šempeter, 
kjer repo predelujejo. 
Tam so jo stehtali in pre
vzeli. O&e se je dogovoril, 
da pride po dobropis 
drugi dan, ker so bile ti
sti dan pisaime že zaprte. 

Ker sem imel opravek 
v Celju, sem drugi dan 
spremljal očeta. Ko sva 
se pripeljala pred obrat 
v Šempeter, je bil na 
dvorišču šef Jože šketa. 
Oče je izstopil, šketa pa 
je začel nekaj kričati in 
kriliti z rokami. Nato sta 
odšla v pisarno. Cez ne
kaj časa sem iz avta iz
stopil še sam. Slišal sem,, 
da kričanje še ni pone
halo. Zato sem šel pogle
dat, kaj se dogaja. Slišal 
sem: »Ne, dopropisa vam 
ne dam. Poglejte, kakšna 
repa! Kaj si sploh misli
te!« 

Vstopil sem. Stala sta 
drug pred drugim. Jože 
šketa je držal v vsaki 
roki po eno drobno re
po. Pogledal me je po 
strani in še naprej kričal 
nad očetom, kako slabo 
repo mu je pripeljal. Bil 
je gluh na očetovo trdi
tev, da je poslal repo 
takšne kakovosti kot prej
šnja leta. Ko je za tre
nutek utihnil, sem ga 
vprašal, zakaj j« repo 
prevzel in jo dal v pre
delavo, če se mu je sede

lo, da ni ustrezne kvali
tete. Odložil je repo, ki 
jo je držal v roki, se 
obrnil k meni, zajel sapo 
in pričel kričati: 

»Kaj , ti smrkavec, boš 
to meni tvezil, ki nimaš 
kaj govoriti tukaj. Poglej 
mojo glavo!« 

Z glave je potegnil klo-
buik. Pokazala se je pleša 
in nekaj sivih las. Sam 
pri sebi sem pomislil, da 
je možak že v letih, pre
cej star in živčen. Čudno, 
da še ni upokojen. 

Na vprašanje, zakaj ni 
poklical inšpekcije, če se 
mu je zdelo, da rei>a ne 
ustreza kvaliteti, je ostal 
gluh. 

Oče je spoznal, da bo 
moral do dobropisa in 
denarja za repo po drugi 
poti. Tiho sva odšla. -

V meni je še dolgo vre
lo. Ne smem pomisliti, 
koliko dela, napora in 
znoja je bilo vloženega 
v ta pridelek. Jožetu ške-
tu pa verjetno ni bilo 
težko iz 4,5 tone repe po
iskati dve drobni repi. 

SANDI JANŠA 
Dobje pri Planini 

ZAHVALA 
Dne 22. avgusta letos mi 

je ogenj, ki je izbruhnil 
v gospodarskem poslopju, 
povzročil veliko gospodar
sko škodo, škoda bi bUa 

-še večja, če ne bi bilo po
žrtvovalnih prijateljev in 
sosedov. Kljub nevarnosti, 
je uspelo rešiti živino, ne
kaj žita, orodja in del 
kmetijskih strojev. Vse 
drugo je uničil ogenj. S 
posredovanjem gasilcev je 
uspelo pred ognjen obva-
roTOti stanovanjsko hišo. 

Za požrtvovalno pomoč 
pri reševanju iz ognja, se 
iskreno zahvaljujem prija
teljem, sosedom in gasil
cem. Prav tako vsem ob
čanom, ki so mi doslej 
kakorkoli pomagali. Za
hvaljujem se mladinski or
ganizaciji na Dobrni, ki je 
s prostovoljnim udarni
škim delom pomagala pri 
pripravi temeljev za no
vo poslopje. Posebej se 
zahvaljujem zadružni eno
ti v Vojniku za veliko ra
zumevanje pri odobritvi 
posojila, izdelavi načrtov 
in dobavi gradbenega ma
teriala. Zahvaljujem se 
tudi krajevni skupnosti na 
Dobrni in nekaterim orga
nom skupščine občine Ce
lje za vso uvidevnost. 

Kot majhen kmetovalec 
sem po nesreči ostal sko
raj brez materialne osno
ve za obnovo gospodarske
ga poslopja. Zato mi je 
hitra pomoč znova potrdi
la dejstvo, da pri nas v 
nesreči nisi sam. 

POLDE SVENT. 
Klane 1 0 , Dobrna 

NAŠ KRAJ 
SLIVNICA: DOVOLJ 

NAREJENEGA 
Ker smo tik pred zaključkom leta, 

je prav, da pregledamo, kako je mini. 
lo leto in kaj smo napravili in dobili 
tudi v naši krajevni skupnosti Sliv
nica. Imeli smo nekaj uspešnih prire
ditev. Na dan borca smo dobili pri 
Heleni nad Slivnico obnovljeni spome
nik padlim borcem za svobodo. 

Konec poletja so pri šoli odprla 
otroški vrtec, ki je za kraj in zaposle. 
ne matere velika pridobitev. V decem
bru pa so se končala dela v pi-vi etapi 
urejevanja ix>kopališča. 

Obnova in gradnja novih hiš je v 
teku. V prihodnjem letu pa bo treba 
popraviti cesto Turno—Slivnica, pa tu
di cesto v Voducah. Denar za ta dela 
je že zbran. 

STANE K U R N I K 

ŠMARTNO OB PAKI: 
ODVOZ SMETI 

Mirno lahko trdimo, da so šmarča-
ni zadovoljni z delom mož, ki jim od
važajo smeti. To so delavci Javnih na
prav iz Celja. Bili bi lahko drugim za 
zgled. 

Vendar pa nekateri niso zadovoljni, 
ker se pri njih še do danes ni oglasil 
nihče od podjetja, da bi pobral pristoj
bino za odvoz smeti. Bojijo se, poseb
no upokojenci, da bo, če se to kmalu 
ne bo zgodilo, vsota narasla in da jo 
bo težko poravnati za več mesecev na
zaj skupaj. Točen seznam onih, ki so 
dolžni poravnati pristojbino, je vendar 
na razpolago v krajevni skupnosti 
Šmartno ob Paki. 

ZORKO K O T N I K 

LJUBEČNA: PRIPRAVE 
NA REFERENDUM 

v krajevni skupnosti Ljubečna se 
že dalj časa pripravljajo na izvedbo 
I I . referenduma za samoprispevek v 
celjski občini. Medtem ko v prvem sa. 
moprispevku niso neposredno dobili 
nobenega objekta, je zdaj drugačne. Ob
čani bodo s svojim »da« vplivali na 
realizacijo srednjeročnega programa 
celjske občine, ki tudi tej krajevni 
skupnosti obeta hitrejši razvoj. 

Da bi referendum čimbolj uspel in 
da bi ga čimbolje pripravili, so se v 
krajevni skupnosti zbrali že drugič na 
seji štaba za izvedbo referenduma. Na 
sestanku so govorili o programu iz
vedbe referenduma in o zadolžitvah 
posameznikov v štabu. 

V krajevni skupnosti so prepriča
ni, da bodo s takim načinom dela 
lahko največ prispevali k usp>ehu gla, 
sovanja. 

M. BRECL 

BISTRICA OB SOTLI: 
ZA NOVO ŠOLO 

Naša šola je zelo stara. Zato se je 
lani začel rušiti strop na hodniku. Da 
smo malo bolj vami, so hodnike in 
spodnje učilnice podprli s trami. Izza 
njih zelo teako vidimo na tablo in se 
ob nje spotikamo. 

Šola je osemletna, centralna. Vanjo 
se vozijo tudi učenci iz podružnične 
šole v Polju ob Sotli. Imamo šolski 
avtobus, ki prevaža še otroke iz naš̂ ih 
oddaljenih vasi: Dekmance, Križanega 
vrha, Trebč, Crešnjevca, Hrastja, Sre. 
bmika. Plesa. Iz Polja pri Bistrici, 
Kunšperka, Žagaj a in Bistrice hodijo v 
šolo. Ker imamo samo pet učilnic, mo
rajo otroci, ki hodijo dopoldne v šolo 
od doma še po temi. Tudi mali, kd 
hodijo popoldne, se ponoči vračajo do
mov. 

Zdaj delajo načrte za novo šolo. 
Prvi je že razstavljen v izložbi. Videli 
so ga tudi starši na roditeljskem se
stanku. V novi šoli bo več učilnic in 
velika jedilnica. 

Otroci si zelo želimo novo šolo in 
tudi jaz bd rada hodila v novo. 

M.\TEJA RAUTNER 

KS CENTER CELJE: 
SREČANJE Z JLA 

v okvir praznovanj dneva JLA ae 
J« aktivTio vključila tudi KS Center. 
Organizirala je predavanje aa vsa vod. 
stva družbenopolitičnih organizacij v 
KS, ki so odgovorna za pripraviljanj« 
in usposabljanje članov svojih organi
zacij aa splošnd ljudski odpor. Po pre
davanju o zakc»iih o ljudski obrambi 

in družbeni . 
bil Milan ] , 
ogledali cel j . 

Družbeno , 
tra so prif ^ 
predstavniki 
stavniki voj 
doma JLA s 
Center in a 
daljnje sode: 

V prograi 
nov kraj'evn( 
oi osnovne š 
nomskega š( 
pa se je Cen 
tekmovanja, 
v pošastitev 
činski odbor 
starešin. 

I 
O AL! 

Pred kratf 
redov osnovni 
Vlado Pajk, < 
Ijenih alkohoi 
holizmu. Po k 
smo učenci i; 
EK>sebej zanin,. 

Mislim, da 
zamislil ob i|( 
nil, da alkoh(|i 
ker nihče noj} 

PETR(y 
ŠOLSIj 

Ko prideš (j 
da prepišeš k|i 
nerazumljiveg^i 
vzroka F>ozabî  
delo, ko ti 
prijetna glasli! 
hitreje prepisit 

Na hodnikiž 
Vsi prisluhne 
Za glasbo jd 

Napovedovalka 
ki doma in 
sti delo, usp« 
na naši šoli, %̂  
disciplino ali f-i 
vedno slišimo« 
šen delovni djn 

Tak je našn 
Zelja poslušali 
sil večkrat ni« 
petkih. 

ŠMARTJ 
NEZVa 

GO(l 
Naše gospii 

Paki so 24lo m 
skimi storitvai. 
prihajajo v hi!, 
ke, ki skoraj e 
hajajo večinom 
v štedilnikih t 
se dogovorijo » 
enostavno ni i 
nanje. Začuda^s 
nju pristojbin, 
opravijo. Ljud; 
bi jih želeli v^'-

POLZfi. 
B 

Društvo prijtf 
Ija za najmla.i* 
za. že 26. t. iT ' 
bani iz vrtca 
Svobode enouM 
ske otroke. Pr«^ 
dek Mraz obO^ 
v mali dvorani 
pravljično prif̂  
dedek Mraz iti^ 
srnice, medved^-
tudi Rdeča 
Pehta in drugi 
ta dan pripravi-
igrico. 

Dedek Mraz*^ 
je osnovne šol' 
oskrbovancev. 

Za izvedbo 
lajo skupaj čl^i 
štva prijateljev^ 
ne šole ter vz|'J 

Vsi otroci, ^ 
ni rji do vkljiic"^ 
do dobili dariW ' 
narjev. 



zaščiti, predavatelj je 
fič, so si udeleženci 
larks; s tiono knj i žnico. 
Jne organizacije Cen-
, tudi srečanje med 
[er JLA. Zbrani pred-
8 Slavka šlandra in 
[jrobneje spoznali KS 
yo dogovorili za na
je-
0 tudi razgovori ola-
-animacije ZB z učen-

celjske čete in eko-
ra centra. Poleg tega 
'icljučil tudi v športna 
•avkar potekajo in jdh 
-a JLA organizira ob-
se rezermih vojaških 

D. POŠ 

IČNO: 
IHOLIZMU 
je učence višjih raz
šle Lesično obiskal 
Isednik kluba zdrav-
j in predaval o alko-
)nčanem predavanju 
praševaM, kar nas je 

je vsak učenec dobro 
»nih besedah in skle. 
le bo nikoli poskusil, 
)OStati njegov suženj. 

MILENA LUPŠE 

fČE: MALI 
OBZORNIK 
jetkih v šolo, pohitiš, 
V) nalogo, ki si jo iz 
KI tovarišico seveda) 
ipisati. Ves si vnet za 
jat priplava do ušes 
1 veseljem začneš še 
i. 
iv žav izumre. 
). 
e)o na vrsto poročila. 
)fi seznanja z dogxxi-
retu. Potem je na vr-
in neuspehi krožkov 
rale za učni uspeh in 
jraje . . . Za konec na-
: »Želimo vam uspe-

aaLi šolski obaomdk«. 
pa je, da bi se ogla-
>den in ne samo ob 

LIDIJA SAFRAN, 
r. b, os. šola Petrovče 

O OB PAKI: 
OVOLJNE 
»ODINJE 
ije v šmartnem ob 
idovoljne z dimnikar. 
Dimnikarji le redko 
da bi očistili dimni-
ne vlečejo več. Pri. 

takrat, ko gospodinje 
pečeh kurijo. Ko pa 
kakšen drug dan, jih 
ljudje zaman čakajo 
toi pa so pri E>obira-
6e kakšno delo le 

v šmartnem ob PaM 
*at videti. 

ZORKO K O T N I K 

A: DEDEK 
RAZ 
•Ijev mladine priprav-
prihod dedka Mra. 

bodo pionirji in cici-
pravili pod okriljem 
program za predšol-
^dnji dan leta bo de-
il predšolske otroke 
loma Svobode, ki bo 
'Vljena. Nastopal bo 
iegove ljubke živalce: 
veverice, volk itd., pa 
ca, Kekec, Bedanec, 
'icibani iz vrtca bodo 
v vrtcu tudi lutkovno 

bo obiskal še pionir. 
ter starčke v domu 

'(^tnega .programa de-
Svobode, člani Dru-

^adine, učitelji osnov-
itelji iz vrtca. 
o predšolski kot pio-
Cetrtega razreda, bo-

' vrednosti po 50 di-

A. K. 

ZAPUSTILA 
NAS JE MARIJA 

LIPOVŠEK 
IZ LIBOJ 

Rojena na Vranskem 
pred 84 leti, je v zgodnji 
mladosti izgubila mater. 
Hči cestarja se je kasneje 
kot paznica zaposlila v 
celjskih zaporih. Po nekaj
letnem službovanju je od
šla na Madžarsko in se 
nato čez leta spet vrnila 
na svoje prvo delovno me
sto. V predvojni Jugoslavi
ji je pomagala takratnim 
političnim jetnikom — 
med drugimi Francu Le-
skovšku in Tončki Cečevi. 

Prišlo je usodno leto 
1941. Okupacija jo je zaje
la na njenem službenem 
mestu — »starem piskru«. 

Kastelka. Ponosna, vzra
vnana, v srcu mehka, bla
ga, pripravljena pomagati 
vsem, ki smo bile poleg 
ostale, potrebne še psihič
ne podpore. Kaj je med 
ostalimi njenimi vzvišeni
mi deli pomenilo, kadar 
smo sprejemale v celico 
novinko, pa nam je za nje
nim hrbtom dajala zna
menja, da je ta novopri-
šlica nemška vohunka, naj 
bomo previdne. Bilo je oh
ranjenih mnogo življenj. 
Marija Lipovškova je bi
la vsem. posebno pa še 
nam, najmlajšim jetnicam, 
skrbna, dobra mati, kljub 
temu, da je bila sama pod 
stalnim nemškim nadzor
stvom in celo fizično kaz
novana. Lipovškova in 
Hauptmanova — dve slo
venski paznici — bilki, na 
kateri smo se oprijemale 
in iskale pomoči. Pazriica, 
ki je vlivala pogum, bodri
la, ko pa je bila sama v 
svoji pazniški sobi, je jo
kala zaradi svoje nemoči, 
da bi preprečila zločine, 
storjene nad njenim ljud
stvom. 

Tako tudi ni dočakala 
dne, ko bi lahko predala 
ključe starega piskra osvo
boditeljem, kar je bila 
njena želja. 

V torek smo jo spremili 
QO njenega zadnjega biva
lišča na žalskem pokopali
šču. Spremila jo je tudi 
lepa slovenska in partizan
ska pesem, ki jo je nad
vse ljubila. 

Nikdar je ne bomo po
zabile — ostale ji bomo 
hvaležne. 

V imenu jetnic »stare
ga piskra« — njen »ma
li vrabček« 

DANICA FRECE 

BISTRICA 
OB SOTLI: 

BRZOJAVKE 
KOŠARKA. Starejše pio

nirke smo imele v Podčetrt
ku košarkarski turnir. Sode
lovale so ekipe iz Podčetrt
ka, Kozja, Lesičnega in Bi
strice ob Sotli. Ker smo 
zmagale na vseh tekmah, smo 
se vesele vrnile domov. 

.ŠOLSKO ŠPORTNO DRU
ŠTVO. V našem šolskem 
športnem društvu so letos 
pričele z delom naslednje 
sekcije: gimnastika za mlaj
še pionirje in pionirke, ko
šarka za mlajše člane ter no
gometna, namiznoteniška in 
strelska. Sekcije vodijo vadi
telji, ki so opravili potrebne 
izpite. Organiziranih vaj smo 
veseli predvsem zato, ker 
jih vodijo zunanji sodelavci 
šolskega športnega dništva. 

ZA DAN JLA. V počastitev 
dneva JLA smo pionirji naše 
šole pripravili kulturni pro
gram. OV>iskal nas je tudi 
oficir JLA iz Celja, ki nam 
je govoril o jKsnenu Jugo
slovanske ljudske armade in 
hkrati učence osmega razre
da seznanil s pogoji vpisa na 
vojaške šole. 

ANICA CAGLIC 
ŠTEFKA aSOJNIK 

META PRATENGRAZER 

NOVOSTI V PTT PROMETU 

NOVI SPLOŠNI 
POGOJI 
Z A P n 

STORITVE 

Poštni, telegrafski tn telefonski promet je v zvez
nem merilu urejen z zakonom o poštnih, telegrafskih 
in telefonskih storitvah, ki v̂ elja od 1. aprila '975. Za
kon ureja razmerja med organizacijami združenega 
dela za ptt promet in uporabniki ptt storitev. Na pod
lagi tega zakona so bili izdelani splošni pogoji za op
ravljanje ptt storitev, ki urejajo v jugoslovanskem 
prostoru enotne pogoje za opravljanje posameznih 
vrst ptt storitev in uresničevan j ;3 medsebojnih pravic 
in obveznosti med ptt organizacijami združenega dela 
in njenimi uporabniki v zvezi s ptt storitvami. 

Splošni pogoji za opravljanje ptt storitev .so začeli 
veljati 19. decembra. Sprejele so jih vse jugoslovanske 
ptt organizacije združenega dela po poprejšnjem mne
nju Gospodarske zbornice Jugoslavije in v soglasju z 
zveznim sekretarjem za pravosodje in organizacijo 
zvezne uprave. Objavljeni so v Uradnem listu SFRJ 
št. 51/76. 

Splošni pogoji za ptt storitve so pravzaprav enotna 
pravila, po katerih se opravljajo ptt storitve na pod
lagi sodobne tehnike in tehnologije tn oblik ptt omrež
ja. Poglavitni namen zakona in splošnih pogojev je za 
gotoviti optimalno kakovost ptt storitev ob sodelova
nju vseh njenih uporabnikov, in to v množičnosti teh 
storitev 

Med najpomembnejšimi novostmi so roki, ki so do
ločeni za prenos in vročitev pisemskih pošiljk, pake
tov, nakaznic in telegramov. Ti roki so odvisni od 
oddaljenosti med sprejemno in naslovno pošto ter od 
organizacije dostave pri posamezni pošti. Pri poštnih 

pošiljkah so ti roki od endga do štirih dmi za pisma, 
dopisnice, poštne nakaznice, dnevnike in zelo nujne 
p>akete in od dveh do šestih dni za tiskovine in ostale 
pošiljke. V najširšem okolišu z enkrat tedensko do
stavo pa je rok od sedem do deset dni. Za telegrame 
v ožjem dostavnem okolišu je ta rok v urah, in sicer 
od štirih do desetih ur. Za širši in najširši okoliš se 
nujne poštne pošiljke ne morejo poslati, pri telegra
mih in telefonskih pozivnicah pa je treba plačati do-
stavnino s posebnim slom. 

Zaradi hitrejšega prenosa poslovnega dopisovanja 
se sporočila, ki so razmnožena z raznimi pisarniškimi 
razmnoževalniki in fotokopirnimi stroji, ne štejejo več 
za tiskovine. Teža paketov je omejena na 15 kg. Naj
večja označena vrednost na vrednostnih pismih in pa
ketih je 1.000.000 din. S poštno in telegrafsko nakaz
nico je moč poslati 10.000 din. Pri odkupnih pošiljkah 
od-kupnina lahko znaša največ -10.000 din. 

V dostavi se, kadar naslovnika ni doma, lahko vro
čijo priporočene pošiljke, vrednostna pisma in paketi 
z vrednostjo do 1.000 din in izplačujejo nakaznice do 
istega zneska, njegovim odraslim družinskim člancHn. 

V notranjem telegrafskem prometu je bilo uskla-
namesto dosedanjih 12 besed 20 besed. Sprememba ne 
jeno najmanjše število besed za telegram in je sedaj 
p>omeni pK>večanja cene, ker imajo telegrami v naši 
republiki v povprečju več kot 20 besed. 

Uvedena je nova storitev v telegrafskem in tele
fonskem prometu: opravljanje storitev s kreditno kar
to. To je posebej ugodna storitev za poslovne ljudi, 
ker lahko opravijo telegrafske in telefonske storitve 
kjerkoli na območju SFRJ, cena za opravljeno storitev 
pa se zaračuna njegovi delovii organizaciji. 

Pomembna novost bo uvedba obdobja nočnega 
časa oz. časa cenejših medkrajevnih telefonskih po
govorov in teleks zvez. Medkrajevni telefonski po
govori in teleks zveze bodo cenejše za 50 odst. v času 
od 20.00 do O o . O O ure ob delavnikih in od 20.00 ure v 
soboto do 06.00 ure v ponedeljek. Zalo priporočamo 
uporabo teleks priključkov in telefona tudi v tem 
času. 

V telefonskih govorilnicah s posredovanjem fna 
po.šti) lahko uporabniki zahtevajo tudi nujne in zelo 
nujne telefonske pogovore. 

Pri telefonskih pogovorili, ki lih posredujejo ptt 
delavci, imajo posebno prednost pogovori o nevarnosti 
(sporočilo o hudih nesrečah, potre.sih. nezgodah, po
žarih, poplavah itd). Osebe, ki prijavljajo take po
govore na pošti, ne plačajo pogovora. 

Spremenjena in natančnejša .<*o tudi določila glede 
selitve in prestavitve neročni.ških telefonskih napiav. 
Odstop oziroma prevzem teleCcna je odpravljen. Tele
fonski naročnik, ki se je preselil, ne more več razpo-
lag-ati s telefonskim priključkoni v prostoriJi aJi stano
vanju, iz katerega se je izselil. 

Za vse območje države je tudi usklajen impulani 
interval med telefonskimi ceiitralami enega voališča 
na 15 sekund. 

MALAANKET/č 
mm POBUDA 

Čeprav je v tej anketi zajetin le pet sobesednikov, 
je vendarle zrcalo razpoloženja in pripravljenosti de
lovnih ljudi v celjski občini, da tudi z drugim samo
prispevkom rešijo nekaj perecin problemov družbenih 
dejavnosti v občini. 

Če katera, potem ima tudi ta solidarnostna akcija, 
vso podporo. To je razveseljiva ugotovitev, saj človek, 
kadar gre za vprašanja otrok, njihovega varstva, izo
braževanja in vzgoje, nikoli ne okleva in premišljuje 
bi ah ne bi. Tu je samo — da. Zdaj pa še toliko bolj, 
ker je program razširjen in se vanj vključuje tudi 
skrb za starejše ljudi, tudi kultura, zdravstvo . . . 

LUDVIK GORENAK, 
vkovalec v Zlatarni Celje: 
Samoprispevek je edina 
pot, po kateri hitreje re
šujemo nekatera aktual
na vprašanja družbenih 
dejavnosti. Sicer pa me
nim, da je tudi ta soli
darnostna akcija lepo za
jeta v naš samoupravni si
stem. Tu v resnici priha
ja do veljave delovni člo
vek in njegova volja o 
delitvi sredstev, tudi o de
ležu, ki ga daje iz osebne
ga dohodka. Pa še to, da 
smo v našem kolektivu 
podprli pobudo o uvedbi 
drugega samoprispevka. SONJA TURK, vodja 

kontrole v celjski podruž
nici Službe družbenega 
knjigovodstva: Pobudo po
zdravljam, čeprav se mi 
zdi, da bi lahko v poz:iej-
ših letih ta vprašanja dru
gače reševali in tudi na 
drug način zbirali sred
stva za gradnjo takšnih 
objektov. Glede na to, da 
delam tudi v skupnosti ot
roškega varstva, moram 
povedati, da je na tem 
področju še veliko odprtih 
vprašanj, ki jih drugače, 
kot s samoprispevkom ni 
moč reševati, čim več ot
rok v varstvo! 

NUŠA MEHLE, usluž
benka v celjski podružni
ci Ljubljanske banke: Gre 
za akcijo, ki smo jo že 
zdavnaj potrdili. Zato bo 
referendum samo formal
ni pristop v novo solidar
nost. V Celju smo lahko 
ponosni, da na tak način 
rešujemo aktualna vpraša
nja družbenih služb. Pono
sni tudi zato, ker so te in 
podobne akcije zrcalo na
še zavesti. In ker gre v 
tem primeru predvsem za 
otroke, je pobuda toliko 
bolj pomembna. 

DRAGICA TURK, pred 
sednica zbora delovne 
skupnosti pri poslovnem 
združenju Formator v Ce
lju: Veseli smo lahko, 
da je uspel že prvi sa
moprispevek. Zaradi ot
rok, zaradi njihovega var
stva in ne nazadnje zara
di osnovnega šolstva. Zdaj 
smo na pragu drugega. 
Glede na program bi ga 
morali podpreti vsi delov
ni ljudje in občani v celj
ski občini. Zato ni na
ključje, da je tudi naš ko
lektiv podprl to akcijo. 

FRANC BOŽIČ, učitelj 
na osnovni šoli Prve celj
ske čete v Celju: Samopri
spevek je primerna obli
ka reševanja aktualnih 
družbenih problemov. V 
šolstvu smo že doslej, po 
zaslugi prvega samopri
spevka, ugodno rešili ne
katera vprašanja. Zlasti 
prostorska, ki pa seveda 
vplivajo tudi na delo, na 
boljše učne u.^pehe itd. Tu
di program drugega samo
prispevka zajema nekatera 
aktualna šolska vprašanja, 
tako tudi graditev nove 
telovadnica pri naši .šoli. 

Nekaj več, kot 40.000 volivcev v celjski občini bo 
v nedeljo, 16. januarja na referendumu odločalo o sa
moprispevku. To bo hkrati praznik. To bo nova zma
ga, saj bo potrdila tisto, /a kar so se ljudje izrekli 
že zidavnaj, zlasti pa v raapravah o srednjeročnih pro
gramih razvoja. 2e takrat so vsi skupaj ugotovili, da 
bre« novega združevanja sredstev ne bo moč lešiti 
nekaterih vprašanj, ki silijo v ospredje, 

M. BOŽIČ 



KMETIJSTVO 

DOHODKOVNI ODNOSI? 
KAKŠNI NAJ BI BILI V KMETIJSTVU — POMEMBNO 

Kaj pomenijo doliodJcovni 
odnosi? O tem se veliko go
vori, a premalo razloži, da 
bi razumeli tudi mi, kmetje. 
Da ni to spet kaka past, da bi 
potem z našimi pridelki in 
živino počeli, kar bi hoteli? 
Kdor ne razume, je upraviče
no nezaupljiv. A tudi kdor 
razume, upravičeno sprašu
je, kako to zakonsko določilo 
uresničiti, da ne bi bil pri
krajšan. 

Namesto citatov iz zakona 
in učenih razlag poglejmo, 
kako bi bilo moč dohodkov
ne odnose uvajati v kmetij
stvu. Kmetijske organizacije 
v Makedoniji in Vojvodini, 
ki sem jih obiskal pred me
seci, so imele za grozdje, 
Sfdje in vrtnine že določene 
predloge. Sporazumno s tr-
govfci bi ugotovili stvarne 
pridelovalne stroške in stro
ške trgovine. Upoštevati bi 
morali res le dejanske stro
ške, brez napihovanja, s ka
terim bi si trgovci ali pride
lovalci poskušali prilastiti 
večji del dohodka. Ker stro
ški niso pri vseh prideloval
cih in trgovcih enaki, bi se 
morali dogovoriti za popreč

je. Kdor bi imel višje stro
ške, naj bi se trudil jih zni
žati. 

Tako bi dobili najnižjo pro
dajno ceno npr. grozdja, ki 
bi pridelovalcem in trgovcem 
zagotavljala tak dohodek, da 
ne bi imeli zgube. V trgovini 
bi se grozdje prodajalo na
vadno po nekoliko višji ceni. 
Razliko bi si pridelovalci in 
trgovci delili v določenem 
razmerju, ki bi temeljilo na 
dogovorjeni najnižji ceni 
Kdor bi imel v njej večji de 
lež, bi dobil tudi več razlike 
Po predlogu pridelovalcev 
naj bi del razlike v ceni dali 
tudi v rizični sklad, iz kate 
rega bi krili zgubo, če bi za 
radi nepredvidenih razmer na 
trgu cena v trgovini padla 
pod dogovorjeno. Kb sklad 
ne bi zadoščal, pa ne bi iz
gubljali le pridelovalci, tem
več tudi trgovci, in sicer v 
enakem razmerju, kot bi bili 
udeleženci pri dohodku. 

Dogovorjene cene pri pro
daji grozdja in mošta pri nas 
ter poznejša doplačila gredo 
v tej smeri, niso pa še po
poln dohodkovni odnos. Po
dobno je pri prodaji jabolk 

iz družbenih sadovnjakov. 
Rejci krav se potegujejo za 
soodločanje pri mlekarnah. 
Dohodkovni odnosi pa se le 
počasi in težko prebijajo. Ži
vinorejo je treba obravnavati 
posebej zaradi neurejenih 
cen mesa. Trgovci pa ne ma
rajo sprejeti niti jasnih pred
logov pridelovalcev grozdja, 
sadja in vrtnin. Otepali se bo
do lahko tako dolgo, dokler 
bodo dobili pridelke od ne
katerih pridelovalcev brez 
pogodb o dohodkovnih odno
sih. 

Posamezni kmetje bi težko 
sklepali take pogodbe s tr
govino in živilsko industrijo, 
a še teže bi se bojevali za 
uvajanje dohodkovnih odno
sov. Zato se bodo morali po
vezovati med sabo, v zadru
gah in drugih oblikah zdru
ževanja. Te oblike si lahko 
izbirajo sami — toda združe
vati se bodo morali, če si bo
do hoteli izbojevati ustrezen j 
delež v prodajni ceni svojih 
pridelkov. Tudi odnosi v za
drugah in drugih združenjih 
kmetov bodo morali temeljiti 
na dohodkovnih načelih. 

JOŽE PETEK 

POLZELA 

PROSLAVA 150 LET ŠOLE 
SLAVNOSTNI GOVORNIK MILAN GERŽELJ 

Minulo nedeljo so na Polzeli 
proslavili 150-letnico obstoja in dela 
šole. Slovesnosti v dvorani Svobode 
na Polzeli so se udeležili vsi najvišji 
predstavniki občinskega družbenega 
in političnega življenja. 

Slavnostni govor je imel sedanji 
ravnatelj Milan Gerželj, ki vodi 
šolo že trideset let. Orisal je zgodo
vino šole, ki je bila ustanovljena 
leta 1€26. Prvih pet let je bil pouk 
v kmečki hiši pri Tavčerjih, nato 
pa se je šola preselila k župnišču. 
Prvo šolsko poslopje je bilo zgraje
no leta 1885 In odtlej je bila na Pol
zeli dvorazredna šola. Leta 1906 so 
zgradili še drugo šolsko poslopje, 
kjer so imeli v času med obema 

vojnama že šest razredov. Takoj po 
vojni je šola postala sedemletna, 
kljub težavam s pomanjkanjem ma
terialnih in učnih sredstev. Popolno 
osemletko so Polzelani dobili leta 
1950. šola pa je kmalu postala pre
tesna, zato so sezidah prizidek z 10 
novimi učilnicami za kabinetni 
pouk, telovadnico in kuhinjo, vse to 
pa je bil sad samoprispevka obča
nov žalske občine. 

Danes obiskuje polzelsko šolo v 
22 oddelkih 590 učencev. Ob prazni
ku šole je ta dobila lepi darili obeh 
delovnih organizacij na Polzeli — 
magnetofon in umetniško sliko. 

TONE TAVČAR 

ŠEMPETER: 
SILVESTER 

ZA OSTARELE 
Krajevna organiiiacija Rde

čega križa Šempeter je letos 
že tret.iič pripravi la novoletno 
srečanje krajanov z območja 
njihove krajevne skupnosti , ki 
so starejši od 70 let. Takih 
krajanov je 137, vabi lu pa se 
jih je minulo nedeljo odzvalo 
nad .50. Prišli so iz vseh kra
jev krajevne skupnosti, da se 
skupaj poveselijo in vnovič 
premeljejo spomine na mlade 
dni. 

Krajevna organizacija R K 
j i m je pripravi la prijeten pro
gram, v katerem so nastopili 
šempetrski šolarji in narodno-
zabavni ansambel , zatem pa 
so se j im za udeležbo na 
srečanju zahvalili s skromno 
zakusko. Po uradnem delu 
srečanja se je kaj kmalu raz
vilo prijetno razpoloženje, v 
katerem so kar deževale šale, 
pa stare ljudske pesmi, da 
o tistih, ki so j ih recitirali 
stari ljudski pesniki, sploh 
ne govorimo. 

Skratka, skromno pozornost 
krajevne organizacije Rdečega 
križa so vsi starejši od 70 
let znali sprejeti tako, kot je 
bila zamišljena, kot družabno 
srečanje, ki naj pokaže, da 
niso pozabljeni in kot prilož
nost, da se obnovijo In še 
utrdijo sklenjena prijateljstva. 
To lepo gesto pa so vabljeni 
kra.jani do popolnosti izkori
stili in o b zvokih polk in 
valčkov vsem dokazali , da še 
niso za staro šaro . 

Tako so prijetno silvestro-
vali že 14 dni pred pravim 
Silvestrovim in gotovo ho to 
za mnoge edino in najprijet-
nejše silvestrovan.je letos. 

B . S. 

KMETJE IN ZKi 

VZTRAJATI 
KREPITEV VRST ODRAZ POLITIKE 

Gibanje članstva v zvezi 
komunistov na širšem celj
skem območju v zadnjih treh 
letih pove, da je v obdobju 
1972—1976 sprejetih v Z K več 
kot polovica novih članov, 
saj se je članstvo povečalo 
od 6877 na 10.725 ob letoš
njem polletju. S krepitvijo 
članstva se je spremenila tu. 
di struktura. Zdaj je v vr
stah ZK 50,4 lo kvalificiranih 
in visokokvalificiranih delav
cev, 16,4 "/o delavcev z višjo 
in visoko izobrazbo itd. Med 
člani ZK je 27,4 "/b žensk, 
30 o o članov je mladih do 
27 let. 

Pozitivni premiki, doseženi 
v treh letih v strukturi član
stva, ki je močno pomlajeno 
in okrepljeno z delavci iz 
neposredne proizvodnje pa 
primerno niso posegli med 
kmečko prebivalstvo. V ob
činskih organizacijah ZK je 
vključenih le po nekaj kme
tov pa še ti so z daljšim 
stažem in v starosti preko 
60 let. Le 10 jih je v občini 
Žalec, devet v šmarski, šest 
v konjiški^ drugje še manj, 
v občini Šentjur — čeprav 

živi v občini precej kmeč
kega prebivalstva — pa v 
organizaciji Z K nimajo no
benega kmeta. Odsotnost 
kmetov v zvezi komunistov 
kaže na dokaj enostranski 
odnos organizacij ZK v kme. 
tijskih delovnih organizaci
jah, zadmgah in krajevnih 
skupnostih do problematike 
kmečkega življa, na pre
majhno in tudi enostransko 
usmeritev komunistov v teh 
organizacijah, kmetijskih po
speševalcev, veterinarjev in 
drugih organiziranih sociali. 
stičnih sil na vključevanje 
kmetov in kooperantov v 
družbenoekonomska dogaja
nja. Botruje najbrž tudi za
prtost organizacij. Nerazviti 
dohodkovni in samoupravni 
odnosi v kmetijski proiz\'0d-
nji pa so eno glavnih vpra
šanj, zaradi katerih v ZK 
ni ustreznega števila kmetov, 
po drugi strani pa prav od
sotnost kmetov v ZK ohra
nja te odnose nerazvite. To 
pa je tudi že odgovor, kate
rih nalog se je treba lotiti 
v prihodnje. 

B. V. 



IZ OSAKE NA JAPONSKEM 

JAPONCI SO VPRAŠALI PO AVBI IN CEKRU K MOJI NARODNI NOŠI 

Dežela vzhajajočega sonca! 
Tokio ponoči! 
Sanje marsikoga, ki pa zaradi odda

ljenosti večinoma ostajajo sanje. 
Združiti te sanje z resničnostjo ime

novanja ladje z imenom našega mesta 
ob Savinji pa je veliko priznanje in 
tudi težka obveznost. Le redki so, ki 
lahko v svoji življenjski poti zapišejo, 
da so dali ime in s steklenico šampanj
ca splovili ladjo, katere kljun bo rezal 
na tisoče morskih milj po vseh slanih 
poteh sveta. 

ZOFKA STOJANOVIC, dolgoletna 
celjska družbenopolitična delavka, čla
nica Izvršnega sveta skupščine občine 
Celje, direktorica Centra za socialno 
delo Celje in še bi lahko naštevali, 
je bila ob vesti, da bo »botra« ladje z 
imenom CELJE, počaščena in — vzne
mirjena. Razumljivo. Ladjo so splovi
li v Osaki na Japonskem. 

»Potovanje z letalom je bilo zaradi 
oddaljenosti zelo naporno. Z Bmikov 
do FranMurta, nato pristanek na Alja
ski in od tam direktno v Tokio. No, tja 
je še bilo zanimivo, nazaj pa sem pre
spala polovico poti, kar je bila posle
dica utrujenosti. Iz Tokia še polet v 
Osako, kjer je čakala ladja. 

Tako je celjska »botra« izmenjala tri 
letala, preden je prišla na cilj skupaj 
s kapitanom Ukmarjem, predstavnikom 
Splošne plovbe Piran, ki je naročnik 
nove ladje srednje velikosti z imenom 
Celje. 

»Več ali manj sem bila na potovanju 
po Ja.ponski sama — razen ko je šlo za 
uradne zadeve — ker je imel kapitan 
Ukmar poslovne razgovore, deželo pa 
je tako dobro poznal, da mu ni bila 

več zanuuiva. Pravzaprav sem bila 
na potovanju sedem dni, od tega dva 
dni v Osaki in en dan v Tokiu. Slavne
ga »Tokia by night« nisem videla, ker 
sem se odpravila spat. 

V Osaki so nas sprejeli predstavniki 
ladjedelnice, ki je zgradila ladjo Celje. 
Prišli smo v nedeljo popoldne. Najprej 
sem se odpočila, saj sem samo v avio-
nu prebila 20 ur, da ne računam še 
pristankov in čakanja.« 

Uradni iel se je pričel v ponede
ljek popoldne. 

»Za splovitev ladje so — kot je v 
navadi — pripravljali velik ceremonial. 
Tako kot znajo Japonci, točno, hitro in 
brezhibno. Najprej so nas odpeljali 
v ladjedelnico h generalnemu direktor
ju, razgovora pa so se udeležili tudi ne
kateri drugi naši predstavniki, ki žive 
na Japonskem.« 

Za tako slavnostne trenutke je žen
ski vedno vprašanje, kaj naj obleče. 
Zofka Stojanovič s tem m imela pro
blemov, saj je bilo že vse dogovorjeno. 

»Bila sem oblečena v našo narodno 
nošo. Znano je, da dajo Japonci zelo 
veliko na barve, zunanji blesk. Nisem 
pa imela avbe in cekra in — pomislite, 
Japonci so me takoj vprašali, kako to. 
Našo nošo so poznali zelo dobro iz 
prejšnjih splovitev naših ladij. Sezna
nili so me s protokolom in predvsem 
s tem, kako je potrebno z enim zama
hom presekati vrvico. Ce se tu zatakne, 
ladja ne bo srečno plula. Tako pravijo! 
Ogromnemu šopku rož je sledilo obvez
no fotografiranje. 

Ladja na kobilici se mi je zdela 
ogromna. Na posebnem platoju smo se 
zbrali in ceremonial se je pričel. Kljub 

temu, da smo bili v ladjedelnici, je 
vladala izredna tišina in to je še bolj 
poudarjalo slovesnost trenutka. Vse je 
potekalo neverjetno točno. Japonci so 
pač takšni, manjka pa jim improviza
cije, saj če ne gre kaj po programu, 
izgube glavo. Moj nagovor je bil seve
da v slovenščini: Ladja, imenujem te 
z imenom Celje. Plovi srečno, v do
brobit narodov Jugoslavije. Bodi varen 
in topel dom pomorščakom, ki (e bo
do vodili po širnih morjih sveta. Z lepo 
izdelano sekirico — zdaj jo imam kot 
spominek doma — sem udarila po 
vrvici na panju. Steklenica šampanjca 
je zletela, se razpršila ob boku ladje 
Celje in počasi je zdrknila ladja v vo
do.« 

Zofka Stojanovič se ni spuščala v 
podrobnosti, kako je občutila ta trenu
tek, lahko pa si to predstavljamo. 

»Vzdušje je bilo sijajno. Barvni pa
pirčki v zraku, glasba, himne, slikanje 
in še in še. Popoldne je sledil še spre
jem v hotelu, kjer sem predstavnikom 
ladjedelnice izročila darilo občinske 
skupščine Celje — risbe Celja v 18. sto
letju, tiskane na pergamentnem papir
ju. Seveda pa sem jim povedala tudi 
nekaj besed o preteklosti in sedanjosti 
našega mesta. 

Najbolj uradni del je bil tako kon
čan, prihodnji dan so mi omogočili og
led Kiota, starodavne cesarske prestol
nice, starega gradu v Osaki, nato pa 
sem s slavnim hitrim vlakom odpoto
vala v Tokio. Moram reči, da je pov
sem podoben — znotraj — našemu po
slovnemu vlaku. Razdaljo, ki je nekaj 
večja kot Celje — Beograd, smo pre
vozili v treh urah. (Tu podobnost z 

našim vlakom odpade — prip. pisca).« 
Jasno je, da smo Zofko Stojanoviče-

vo povprašali še po tradicionalni ja
ponski gostoljubnosti. 

»Pozorni in gostoljubni so prav ne
verjetno, do vseh potankosti. Včasih ti 
je zaradi tega kar neprijetno, saj tega 
mi nismo navajeni. Na drugi strani pa 
je res, da so prav vzhodnjaško zaprti 
vase glede stv'ari, ki niso v zvezi s po
slom. 

V glavnem sem uživala samo japon 
sko hrano, le palice za riž, ki je obvez
na predjed, »medjed« ali desert nisem 
znala uporabljati. Nekaj časa sem se 
mučila, potem pa zaprosila za pribor. 
Seveda s tem ni bilo težav, saj so tako 
v hotelu kot v ladjedelnici naredili 
vse, da se kot njihovi gostje počutimo 
čimbolje.« 

Pot nazaj je bila krajša. Daljša pa 
bo pot ladje Celje, ki bo, preden zare
že brazdo v plavem Jadranu, obiskala 
še vrsto svetovnih pristanišč. 

Meseca maja jo bodo najverjetneje 
na Reki pozdravili poleg njene »botrce« 
tudi številni Celjani. 

MILAN SENIČAR 

mm HjAvž 

Zadnjo nedeljo v mesecu septembru so ob priliki krajevnega praznika Svetel-
kaDramlje tamkaj zborovali tudi aktivisti celjsko-savinjskega okrožja iz leta 1941-45. 
Zborovanju, na katerem je govorila o medvojnih dogajanjih, političnem delovanju OF 
in borbah partizanskih enot na tem področju Milica Gabrovec-Lenka, sekretarka ok
rajnega odbora OF v 1944 in 1945 letu, sta med drugimi aktivisti in borci prisostvova
la Sergej Kraigher-Andrej, nekdanji sekretar PK KPS za Sev. Slovenijo in narodni 
heroj Peter Stante-Skala. 

Dramije postajajo vse večji in lepo 
urejen kaj šentjurske občine. Ležijo 
ob hitri cesti Celje—Maribor. V desetih 
minutah se lahko z avtomobilom pri
pelješ iz Celja v središče kraja. Nič več 
ne bo tolikega odhajanja ljudi iz Dra-
melj. Obratno, mnogim Celjanom in oko-
Učanom se bo nudila ugodna prilika za 
postavitev stanovanjskih hiš v tem idi
ličnem in zdravem kraju, še pred letom 
je bila pot do delovišč in kruha dol
ga in naporna. Nekaj let po osvobo
ditvi so se delavci vozili na delo v 
Šentjur, štore in Celje s kolesi in mo
torji. Potem so dobili delavski avtobus 
za prevoz do štor in kasneje redno av
tobusno zvezo prek Šentjurja do Ce
lja. To je bilo že bolje, posebno za šol
sko mladino. Kdo bi le danes lahko na
štel vse osebne avtomobile marljivih 
Drameljčanovl Nekaterim ljudem hitra 
cesta res ne more pomagati toliko kot 
tistim, ki so se vse do nedavnega vo
zili po strahovito slabi makadismski ces
ti in potrebovali z avtobusom in vmes
nimi postanki domala celo uro do Ce
lja, Cesta res ni vse, je pa veliko. Ljud
je so približani zdravstvenemu centru, 
bolnici, kulturnejšemu življenju in dos
ti lažje si bodo izbrah delovna mesta. 

Nekdaj se je v teh krajih kljub tr
demu delu in pridnosti ljudi težko 
živelo. Tudi žulji in znoj niso prinesli 
vsem dostojnega življenja. Kmetijski 
pridelki (vino, sadje, les) niso mogli 
preživljati vseh, kosebno ne tistih, ki 
so imeli malo zemlje. In teh je bilo 

LUDVIK ^ A S T N A K , preilvojiil na 
predno u.sinerje)! družbenopolitični 
delavec. Kmetski sin iz Šedine, zaup
nik OF, ustreljen v Mariboru 27. 12. 
1941. 

največ. Delovnih mest je bilo doma in 
izven kraja premalo. Tudi tujina nd 
potrebovala toliko delovnih moči kot 
danes, zato so redki odhajali na delo 
v Avstijo in Nemčijo, kjer so bili za
služki bolj skopi kot so danes. Nik-
do se ni pripeljal ob vrnitvi z avtomo
bilom, niti z motorjem, temveč le s 
kolesom, gramofonom ali fotografskim 
aparatom in z nekaj borno prisluženi-
mi beliči v žepu! In vendarle so neka
teri ob svoji vrnitvi hvalili razmere v 
Nemčiji, češ, tam je delo, tam je knih. 

V svoji zaslepljenosti so se odtujili na
šim razmeram in se, ponašajoč s svo
jo slabo in »polomljeno« nemščino, po 
prihodu okupatorja vdinjali njegovemu 
potujčevahiemu in policijskemu apara
tu. Takšnih ni bilo med Drameljčani ve
liko, a povzročili so dosti gorja v svo
ji okolici. 

Razen tistih, ki so šU že pred voj
no v nasprotno smer, so živeli v Dram-
Ijah ljudje, kateri so se trudili izbolj
šati gmotno stanje kmetov in delavcev. 
Dramlje so bile v bistvu vsa leta pred 
drugo svetovno vojno napreden kraj. 
Delitev na klerikalce in liberalce je vse
lej odmerila liberalcem večjo težo. Pri 
vsem tem je pomembno, da se je pričel 
nekje v tridesetih letih del kmetske 
mladine odmikati od tedanjih telovad
nih in kulturnih društev (»Sokol«, 
»Orel« in kat. prosvetno društvo). Na
predna učitelja Košutnik in Vaclav 
Povh sta vzgojno vplivala na mladino 
in priporočala sožitja. Drameljski žu
pani, posebno še Franc Mastnak (brat 
Ludvika), ki je bil v obdobju svojega 
županovanja najmlajši župan v Slove
niji, so simpatizirali z akcijami napred
ne mladine. Drameljske župane so v 
predvojnem obdobju »dajale« v glav
nem tri družine: Blaža Jeseneka iz Vid
nega (pozneje v Svetelki), Antona Mast-
naka (Sp. Potočjek) in Tomaža Mastna-
ka (Kopinšek iz šedine). Zadnji župan 
in to od 1906. leta do okupacije je bil 
Franc Zdolšek iz Svetelke. 

POMEMBEN VPLIV DRUŠTVA KMET-
SKIH FANTOV I N DEKLET (DKFID) 

Med tistimi vplivnimi in agilnimi 
kmetskimi fanti, ki so v Dramijah pri
čeli ubirati svoja pota in se ukvarjati 
ne le s kulturnimi in telovadnimi pri
reditvami, sta bila najuspešnejša An
drej Jesenek in Ludvik Mastnak. Že 

1928 leta sta ustanovila podružn-^o 
DKFID leta 1924. Pred drameljsko »De-
tva so priporočila napredno gospodar
jenje na vasi, prirejala so gospodinj
ske, vrtnarske, šiviljske in razne dru
ge tečaje za gospodinje in dekleta, pri
rejala so srečanja kmetske mldine na 
tekmah koscev in žanjic. ob hitrih vož
njah s konji, ob kolesarskih tekmovan
jih itd. V Sloveniji so pričeli delov^ati 
DKFID leta 1324. Pre drameljsko »De
teljico« je bilo na štajerskem ustanov
ljenih še nekaj društev in to v šmar-
jeti ob Pesnici, v Vidmu ob Sčavnici, 
v Orli vasi (od tod je bil doma Ivan 
Kronovšek, dolgoletni predsednik glav
nega odbora teh društev za Slovenijo) 
in v Leskdvcu pri Krškem, šele v nas
lednjih letih so pričeli delovati odbori 
v drugih krajih celjskega področja. 

»Deteljica« je v Dramljah osnovala 
tudi igralsko in pevsko skupino in vsa
ko leto so šli po nekajkrat na poučne 
in družabne izlete v razne kraje. Prire
jali so predavanja in se seznanjali s 
političnimi tokovi doma in v svetu. 
Upoštevati je, da se je komunistična 
stranka v Sloveniji od 1973. leta čeda
lje močneje povezovala s kmetsko mladi
no, ki je v marsičem doprincla za raz
voj kmečko-delavskega gibanja. Navesti 
je treba le nekoliko imen poznanih čla
nov glavnega odbora Zveze DKFID (dr. 
France Hočevar, Mira Svetina, Rudi 
Cačinovič — takrat so bili še študent
je) in ožjih sodelavcev (Bratko in Ivan 
Kreft, Ivan Bratko, Silvira Tomazim, 
Jože Lacko in dr.) in spoznamo lahko 
da je bilo delovanje teh društev pod
prto in spremljano ob dejavnosti KPS. 
Tudi predsednik glavnega odbora Zve
ze v tistem obdobju (Ivan Kronov.šek) 
in tajnika (Vladimir Kreft in Ivan 
Nemec) so bili napredno usmerjeni m 
kasneje udeleženci v narodno osvobodil
nem boju. 

LUDVIK MASTNAK — PRVA 2RTEV 
OKLT»ATORJA 

Odborniki »Deteljic«« v Dramljah so 
postali, posebno še njen predsednik, 
močna opora prvim političnim aktivis
tom in partizanom na celjskem pod
ročju. Ime Ludvika Mastnaka bo ostalo 
v zgodovini delovanj'^ »Deteljice« in os
vobodilne fronte na drameljskem pod
ročju v 1941. letr. zapisano z zlatimi 
črkami. 



LJUDJE IN KRAJI — REČIŠKA DOLINA 

T!M BI RAD POMAGAL ŠE BOLJ, DA B! ŽIVELA VSA REČICA 
'J»ogosto, da, zelo pogosto aH 

pravzaprav kar naprej raz-
misijam o Rečižkl dolini. O 
tisti Rečiški dolini, ki pri 
zdravilišču v Laškem pod že
lezniškim viaduktom zavije 
na zahod in se potem vije, 
vzpenja, širi in oži dolgih 
devet kilometrov vse tja do 
Kala. Razmišljam o njej pred 
petnajstimi, desetini leti in 
o tem, kakšna je danes. 

Spominjam se je. Bila je j 
taka kot so skoraj vse bolj 
ali manj zapostavljene, od
ročne doline. Na zelenih ob. 
ronkih počivajo kmetije, ki 
so tu že kdo ve kako dolgo. 
Veliko je sadnega drevja. 
Pa zelenih travnikov in buj
nih gozdov, v dolini, ob ces
ti pa ljudje, kakor da so se 
bali ali pa niso imeli vesel
ja in niti želje, niso postav
ljali hiš. Cesta je bila ma
kadamska. Po vsakem hujšem 
nali\'u si se kar izgubil v 
ogromnih luknjah. Laška kra
jevna skupnost, ki je takrat 
imela in ima še danes na 
skrbi ceste, se je sicer tru
dila, da bi jo zakrpali. Toda, 
to je na makadamu težko. 
In ljudje so negodovali in 
se tudi izseljevali. Niso vide

li perspektive. Za meščane, ki 
so hodili po asfaltu, ki so 
imeli trgovine, kino in še kaj, 
smo bih zaostali. 

Sami, Rečičani, si nismo 
mogli pomagati, da bi se naša 
dolina razvila, da bi šla v 
korak z življenjem drugod. 
Imeli smo industrijo — rud
nik rjavega premoga. Toda, 
to ni bilo dovolj. 

Na občini so takrat, okrog 
1970. leta, spoznali, da bo tre- ^ 
ba nekaj ukreniti. Zdaj ni bi
la samo Rečiška dolina, ki je 
zaostala, šepalo je po celi 
občini. Odločili so se za sa
moprispevek. Rečičani smo 
spoznali, da je to naša ve
lika priložnost. Na referendu
mu smo se izrekli za samo
prispevek in denar naj nam 
bi v petih letih prinesel prve 
kilometre asfalta. 

Zatem, 1973. leta, nas je 
pretresla strašna novica. Za
loge premoga so se zmanjša
le in grozila je nevarnost, da 
bo treba rudnik za-preti. S ; 
širšo družbeno pomočjo je 
prišla rešitev, postavili so 
T I M — tovarno izolacijskega | 
materiala. Rtidnik je postal 
njen TOZD. 

Za Rečičane se je začel 
nesluten, skokovit razvoj, ki 
mu komajda sledimo. Dobili 
smo tovarno, ki zaposluje 
okoli tisoč ljudi. Tovarna pa 
je poskrbela, da se je Rečica 
tudi drugače razvijala. Kolek
tiv T I M je sam plačal prva 
dva ki!;;nr-tra a'^i•a!ia. Z !ii'm 
je prišel preobrat. Rečičani 
smo spoznali, da je tej doli
ni vendarle lepo in da se tu 
splača živeti. Rasti so zače
le družinske hišice. Pa â ^̂ o-
mobili. In vendar je bilo vse 
to predvsem v spodnji Re
čici, zgornji del doline je še 
vedno životaril. 

T I M bi rad pomagal še 
bolj, da bi zaživela vsa Re
čica. Toda, kolektiv so veza
le obveznosti za odplačevanje 
posojila. Rečičani smo razu
meli. Hvaležni smo kolektivu, 
kar je storil. Odločili pa smo 
se, da bomo skušali sami na
prej. 

Izvolili smo člane v novo 
vodstvo krajevne skupnosti. 
Zdaj ni zaživela le krajevna 
skupnost. Z njo vred tudi 
kraje\me družbenopolitične or
ganizacije, po dolgem času 
je bil spet ustanovljen mla
dinski aktiv. V kulturnem do

mu — last T I M , ki nam ga 
bodo prav zdaj in spet s svo
jim denarjem povsem preno
vili — smo začeli prirejati 
proslave, pogosto gostujejo 
amaterska gledališča, še ved
no pa je bila največja želja, 
da bi dobili še več asfalta. 

In zdaj ne gre drugače, kot 
da ne omenim nekaj imen iz 
krajevne skupnosti (Lesjak, 
Stare) in iz T I M (Seme). 
Koliko dela, koliko neprespa
nih noči. Krajani so zahte
vali asfalt. In ti trije so pri
skrbeli denar, čeprav na ra
čun zdravja. Dobili smo še 
dva kilometra moderne ces
te — vse do Hude jame. Mi
mogrede — tem trem možem 
se še do danes ni nihče zah
valil! Pa bi bilo prav, če bi 
kdo to opravil. Morda bo ta 
zapis napako popravil. 

Rečiška dolina ni nič več 
zakotna. Zdaj je vsa cvetoča, 
razvijajoča. 

Pa še nekaj — v laški občL 
ni razpisujejo referendum za 
nov samoprispevek. Rečičani 
bomo glasovali ZA, da bo as
falt segal vse do pod Kala. 
Hvaležnosti do našega T I M pa 
pa se tako ne da popisati. 

ZDENKA STARC 

ODRASLI V 
OSNOVNI ŠOLI 

Pri osnovni šoli Pr^/e celj
ske čete v Celju že drugo 
leto samostojno deluje od
delek za odrasle, prej, vse 
od 1970. leta, pa sta ta od
delek skupaj pripravljala šo. 
la in Delavska univerza. 

To je še vedno aktualno. 
O tem govorijo tudi podatki 
o številu tistih,. ki v popol-
dansMh oziroma večernih 
urah hodijo v višje razrede 
osnovne šole. Samo zdaj je 
v šestih oddelkih 155 učen
cev. Da, učencev, v povpreč
ju starih okoli 25 let, ljudi, 
ki zaradi najrazličnejših vzro
kov niso končali osemletke. 
Zdaj hodijo v šolo potem, 
ko opravijo svojo obveznost 
na rednem delovnem mestu. 
To šolanje je zanje brezplač
no. Stroške nosi občinska 
izobraževalna skupnost. 

Zdaj je šola znova razpi
sala vpis v oddelke za odras
le. Vpisovanje bo do 12. ja
nuarja prihodnje leto. In po. 
tem — začetek rednega dela, 
ki bo za to skupino vse do 
sredine jvmija. M. B. 

OB NESREČI PRI ŠENTRUPERTU 

TOVOR ZOPET GROZIL 
NEPRIPRAVLJENI NA NESREČE — UKREPI 

v torek zjutraj, le nekaj 
minut po 8. uri, se je pri 
šentrupertu pripetila težka 
prometna nesreča, v kateri 
sicer ni bilo smrtnih žrtev, 
spet pa so zagrozile hude po
sledice, saj je bilo v nesre
či soudeleženo vozilo-cisterna, 
ki je prevažalo nevnetljivo, 
a strupeno lepilo. 

Voznik cisterne Viatorja, Jo
že Trstenjak iz Ljubljane, je 
vozil v smeri iz Šempetra 
proti Ljubljani. Nekaj sto me
trov pred križiščem v šent
rupertu mu je nenadoma na 
preglednem delu cestišča za
peljalo na njegov vozni pas 
nasproti vozeče vozilo U — 
171-267, ki ga je vozila Mile
na štrukelj. Po silovitem trče
nju je voznik cisterne izgubil 
oblast nad vozilom, ki se je 
prevrnilo in po več deset me
trih drsenja obstalo povprek 
na cesti. Voznico so s težjimi 
poškodbami prepeljali v celj. 
sko bolnišnico. 

Vnovič pa je zapretila, kot 
pred 14 dnevi, pri nesreči ci
sterne pod Trojanami, nevar
nost zaradi onesnaženja. Ci
sterna je namreč prevažala 
20 kubikov formaldehina, ne-
vnetljivega lepila za iverne 
plošče, ki pa vsebuje strupe
ne primesi. Nesreča se je pri
petila le slabe 4 km ( 4 miv 

nute vožnje) od prvih vodnih 
2a.jetij, na mestu, kjer je 
izredno bogato nahajališče 
podtalne vode. Le sreči v ne
sreči se spet lahko zahvali
mo, da je ostalo le pri ne
varnosti, saj cisterna ni po
čila in ni bila tako poškodo
vana, da bi iz nje ob nesre
či stekla večja količina lepi
la. Izteklo je le nekaj litrov 
snovi, ki je ne bo težko 
nevtralizirati. 

Ob tem pa se moramo 
vnovič zamisliti nad nekate
rimi dejstvi. Nesreča pod 
Trojanami je bila prvo opo
zorilo, nesreča v torek pa 
dokaz, da smo na podobne 
katastrofe nepripravljeni. Ka
ko drugače naj sicer razume
mo, da so morali po dvigalo 
kar v Grosuplje, kako naj si 
razlagamo dejstvo, da nikjer 
v bližini ni bilo primerne 
črpalke, s katero bi v pri
pravljene sode prečrpali ne
varno snov. Pač, črpalk je bi
lo več, le da svoje funkcije 
niso mogle opraviti, kljub 
dobri volji gasilcev. Tako so 
si pomagali kar z GRADBE
NO črpalko. Direktor Vod
ne skupnosti NIVO Celje Ni-
ko Rožič je ob nesreči po
vedal, da vsakodnevno na 
naših cestah preži potencial
na nevarnost, tudi za piti^ 

vodo in s tem za občane. 
Toda brez potrebne preven
tivne in intervencijske opre
me ob nesrečah take vrste 
ni mogoče ničesar narediti. 
Na nevarnost smo doslej le 
opozarjali. Vendar, to ne za
leže. Tokrat zato terjamo hi
tre ukrepe in ustrezne rešit
ve. Terjamo, da se nabavi 
vsa potrebna preventivna in 
intervencijska oprema in da 
se razmejijo odgovornosti za 
akcije po nesrečah. Terjamo 
postavitev opozorilnih zna
kov in znakov z omejitvami 
hitrosti na območjih, kjer 
lahko razlit strupen tovor 
ogrozi pitno vodo. Terjamo 
odločnejše omejitve dovolje
ne tonaže posameznim prevo
zov, spremstvo nevarnih to
vorov in drugo. Malomarno
sti je bilo dovolj in ne mo
remo se večno zanašati le na 
srečo, ki nam je pomagala 
tudi ob tej nesreči. Podpira
mo tudi predlog območne 
vodne skupnosti v dogovoru 
med proizvajalci in prevozni
ki nevarnih tovorov, vodnim 
gospodarstvom in drugimi 
zainteresiranimi o nalogah, 
združevanju denarja in pre
ventivi pri prevozih nevarnih 
tovorov. 

^J^Mim STAMfiJCIC 

GORNJI GRAD: 
PRIZNANJA 

v organizaoiji Občinskega 
odbora Zveze rezervnih vo
jaških starešin je bila v so
boto v Gornjem gradu osred
nja občinsika proslava v po
častitev dneva JLA. Slavnost
ni govornik je bil predsednik 
skupščine repubUške izobra
ževalne skupnosti Jože De-
beršek, drugi dul sporeda pa 
so lepo pripravili učenci pe
tega razreda domače osnovne 
šole, zatem pevski zbor te 
osemletke ter moški pevski 
zbor iz lloone. 

Na slovesnosti so med dru
gim podelili številna prizna
nja. Malo plaketo JLA je 
prejel Hinko Cop, zlato pla
keto ZRVS Slovenije pa Ob
činski zbor ZRVS Mozirje, 
Janez Žagar, Jože Kožar in 
Jože Mejač. Dobitnika srebr
ne plakete sta bila Marjan 
Dobrove in Dušan Martinčič, 
bronasto pa so dobili: Franc 
Vuga, Maks Pimat in Franc 
Ros. 

Najlepše priznanje za svo
je delo pa je prejel Savinjski 
odred teritorialne obrambe, 
ki je bil proglašen za naj
boljši odred v Sloveniji in je 
zato dobil pokal v trajno 
last. 

HUMORESKA 

ŠEF ZMORE 
VSE! 

Moj prijatelj se je zadnjič odločil, odločitev pa je 
nepreklicno zahtevala soproga, da si nekoliko uredi ku
hinjo. Ureditev je bila potrebna z vzgojnega stališča, je 
zadeivo utemeljila žena. Kupili bomo kuhinjski šanik, da 
bo lahko nemoteno posedal na barskih stolčkih, če že 
mora, je nakup utemeljila soproga in moj prijatelj se 
je strinjal v celoti. Tako kot je navajen. 

Prijetno kuhinjsko osvežitev sta naročila, pla&ula, 
normalno, na obročno odplačevanje in čakala. Dolgo sta 
čakala in pričakala sporočilo iz tovarne, da je garnitura 
že v trgovini v njihovem mestu. 

Soproga našega prijatelja je odbrzela v trgovino. 
»Jutri, tovarišica, ostanite doma.« 
Tovarišica je ostala doma pa tudi moj prijatel. Na

ročenega in obljubljenega ni bilo. Znanca sta se spo-
rekla na smrt in ker ni bilo pri roki drugega, ki bi 
lahko bil potencialni krivec, je vihra 2srmela na hrbet 
mojega prijatelja. 

Ksantipa pa ni poznala miru in je odločno napadila 
trgovino. Sedaj se je zadeva nekoliko razjasnila: stolov, 
tistih barskih namreč še ni. če ni pa ni, ampak čez ne
kaj dni je besna ženska telefonirala v tovarno in od 
tam so ji rekli, da so stoli že nekaj dni v trgovini. 

Sledil je ponoven napad na sovražnika. 
»Stoli, tovarišica? Seveda so pri nas, a jih ne more

mo pripeljati. Ne moremo in pika.« 
»Kje je šef?«, je dvignilo pokonci razjarjeno žensko, 

»šefa!« 
»Ce boste lahko dobili šefa, boste čisto gotovo dobi

li tudi stole. Mi pa ne moremo p>omagati.« 
Zdirveiia je kot sam virag po stopniščih, hodniku, so

banah, nadstropjih, mimo šefov, podšefov, vodij od-
deil/kov, le ta pravega šefa ni našla. Naslednji dan, moj 
prijatelj je bil že na robu živčnega zloma, so stoli prišli. 

Kaj bi šeile bilo, če bi dobila šefa? Najitara bi kar 
skupao odpeljala stole. 

KOZERIJA 

ČLOVEK, KI 
NE BERE 

ČASOPISOV 
Užaljenost je huda reč: gnjavi in grize človeka, da bi 

se razpočil kot milni mehurček. Ljudje pa pravijo: 
boljša je prva zamera kot zadnja. Prva se nekako od
pusti, zadnja nikoli. Tako meni tudi možakar, ki ne 
bere več časopisov. 

Zgodilo se je pred leti. Dobro poučen pa menda od 
sile nesramen človek od časopisa je o našem možakarju 
(da se razumemo: o tistem, ki ne bere več časopisov) 
nekaj nabrkljai v svoj časopis. Naš možakar je vrstice 
ogorčeno prebral, zmečkal časopis, pljunil nanj in 
spregovoril o porogrizu nekaj nedostojnih besed, ohla
dil pa se še dolgo ni. 

Ampak, da bodo stvari jasne: perogriz (tako ga je 
užaljeni v sveti jezi imenoval od tega trenutka dalje) 
je imel vendarle prav. Da je imel prav, prizadetega ob
čana ni zanimala. Kako vendar, za vraga, upa ta spisec 
napisati o njem, ki je neka j , sploh kakšno besedo. 
Škandal. In občan se je v trenutku odločil, da tistega 
časopisa ne bo več bral. Ne bo in pika. 

No, da bi ga bral, ga najbrž tudi nihče ni silil, člo
vek se lahko odloča prostovoljno. 

Nista minili dve leti, ko je perogrizov kolega znova 
našel priložnost in napisal besedo dve o našem moža
karju. Je že tako, zmotljim smo vsi, ki delamo in priza
deti ga je pač polomil. Tokrat je zadeva izšla v drugem 
časopisu. In spet se je človek odločil, da tudi tega časo-
pis>a ne bo bral, ko pa mu je jeza zavrela tako močno, 
da bi mu skoraj razneslo glavo, je postavil piko na i: 
nobenega časopisa ne bo bral, kajti ti novinarji pišejo 
le zaradi tega, ker pač morajo pisati. Nezaslišano. 

Za občana smo v resnih skrbeh. Naj se na primer 
zgodi, da kdo napiše o njem kakšno vrstico v knjigi, 
človek potem še knjig ne bo bral, še tistih pet, ki jih 
prebere na leto. Treba se je namreč zavedati, da bo 
sleherni, ki bi si to privoščil, kriv za možakarjev (niz
ki) kulturni nwo<^... — 

MILENKO STRAŠEK 
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»Milan, hvaležna sem ti za iskrenost in hitim, da ti 

pišem prav tako odkrito. S solzami sreče sem čitala tvoje 
pismo. Plemenit si, mnogo boš hotel najti v človeku, ki 
naj pojde vse življenje s teboj. Bojim se, da si vreden 
lepše sreče, kakor bi ti jo mogla dati jaz. Koliko sem 
bila ves čas s teboj, kako tople so bile misli, ki so me 
že mesece vezale s teboj! Priznavam ti, da sem čutila, da 
je več ko prijateljstvo tisto, kar me je bližalo tebi. 

Bodi močan, Milan! Ako bi ti ob hudih dneh mogla 
hiti v pomoč, kako z ljubeznijo bi bila s teboj, čeprav 
sem šibka.« 

Milan je stopil v park z največjo srečo r srcu. Svetleje 
je gorelo sonce, prijazneje se je rnodrilo nebo nad njim. 
Se je gole veje iztezalo drevje, a v njem je že krožil sok 
nov>ega življenja. 

Svojo srečo je odkril Tinetu, hi je bil vse tiste dni 
trd in teman: 

»Bodi srečen! Toda še hujša ti bo poi v črne dneve, 

ko boš toliko zapuščal. S praznimi rokami pojdem jaz 
v vse, karkoli pride.« 

Velikonočni zvonovi so peli ubrano in težko nad vasmi 
v sončni popoldan. Travnike je prepregalo mlado zelenje, 
drevje ob cesti je pričenjalo odpirati popje. 

Vera in Milan sta krenila na stezo ob reki, šla sta 
skozi tiho svetlobo, ob gaju z borovjem in jelševjem. 

»Tako smo živeli v načrtih, delu, sanjah in tovarišiji. 
Prezitali smo vse prazno in narejno, sovražili krivico in 
nasilje, ljubili našo zemljo, to ubogo. Potem smo verovali 
v tisto veliko ljubezen, ki jo doživimo. Kakor vizijo smo 
gledali deklico, ki pride. To srečo sem doižvel, toda baš 
pred vstopom v svojo najtežjo dobo. Ti si prišla. Zdaj se 
bom smehljal vsemu, kar mi bo treba preboleti, ker vidim 
na koncu gorja cilj: tebe. Bodi močna tudi ti, Vera, ker 
ti boš moja moč. Glej, v borbi si bova morala ohraniti 
srečo.« 

»V tak čas naju je postavila usoda« 
»Ali slučaj. Sicer so osemnajstletniki doživljali drugač

ne mladosti ni so stali pred problemi mnogo pozneje. Iz 
šolskih klopi v borbo na nož. Od antičnih klasikov pod 
povelja korporalov. Namesto Župančičevih pesmi bom no
sil s seboj bajonet in granate. In vendar je mnogim vse 
to, kakor bi bilo v redu in prav, po božji volji, in bi 
drugače niti biti ne moglo. 

Na sever so jadrali teli oblački, med njimi je sijala 
sinjina neba. Pomladna mehkoba je bila razlita v po
krajini, topel veter je vel kakor nemir, ki gre skozi srca. 

»Ne misli samo na vse to, Milan! Reši si te lepe ure, 
ki so še tvoje in svobodne! Hudo mi je, ko te vidim vsega 
temnega. Koliko jih je, ki jih tepe čas. Stane je v inter
naciji, pol življenja mu tam uničijo. Za Cirilom ni sledu. 
Toda ti preživiš vse to, vrneš se in vse najboljše v živ
ljenju bo šele pred teboj.« 

»Treba bo samo zatisniti oči, stisniti zobe in hoditi 
z mrtvim srcem skozi vse. In se vrnem v novi čas.« 

V tem novem času ga bo pričakovala Vera. Zdaj je 
hodila ob njem. Lepa in mirna. Močno je prijel njeno 
roko, njene mehke prste je prižel k ustnicam. 

Vse drugo se je bilo umaknilo izpred njega. Občutil je 
le resnico, ki je bila velika, najlepša, že zaradi Vere mu 
bo prizaneseno. 

Sklonil se je k njt-mm ustom s prvim poljubom. Zardela 
je povesila oči. In še jo je poljubljal, mehko in toplo. 

Nad njima je v vejah skakljala ptica in ni zbežala. 
Reka je šumela za nasipom. Borovje je dišalo grenko. 

Molče sta se vračala s smehlajočimi se lici, z roko v 
roki. šele, ko so ju na cesti prehitevale gruče ljudi, sta 
začudena spoznala, da nista sama na vsem božjem svetu. 

Zvonovi so zapeli znova. 
V Šentjanžu so z oken brlele sveče, zvončki so cingljali, 

pevke so prepevale, bandeta so plapolala. Župnik je stopal 
sm in sključen, šibki glas se mu je tresel. Ob njem je ka
plan hodil vzravnan. Za nebom je stopal ob vnuku Man-
Jredu stari general von Liemen, za njima župan, orož^nk, 
občinski tajnik, nadučitelj in poštarica. 

Množica žen in starejših mož je nosila bridkost v očeh. 
Molila je v globokih vzdihih. Koliko je bilo že vdov in 
mater brez sinov med ženami, koliko nevest ob mrtvih me. 
ninih! In otrok, ki so bili izgubili očete! In posestva so zdaj 
že drugič na pomlad zaman čakala gospodarjev. Na severu 
in jugu pa so stali še živi možje in fantje, v smrt zroči, 
kako dolgo še? 

Gospod je vstal, aleluja! 
Kdaj vstane zares? 
Bilo je zadnjega dne v aprilu, na večer pred nabori. 
V študentovsko izbo je stopil visok Franc Malgaj, pra

porščak, v dolgem plašču, s črno oficirsko kapo nad ve
likimi, temnimi očmi. Domov je potoval na dopust. Za njim 
je vstopil Polde Veninšek, ki se je bil pripeljal semkaj k 
naboru. 

»Hudo je«, resno dejal Malgaj. »Igramo hazard za ži
vljenje. Skrivamo se v luknje, bojimo se za glave, kolnem.o 
in rešitve ni. Tolažiti se skušamo vsaj z mislijo, da zapi
ramo tujcu pot rva slovensko zemljo. Vse lepo in plemenito 
je daleč za nami. Bojimo se, da nas pozverinijo za vse ži
vljenje. Grozote gledamo, ne da bi trenili z očesom. Na 
slučaje gradimo vse. Ali ke veste, kako je bilo z Jožefom 
Lipovškom?« 

»Ne vemo. Kaj je ž njir.2? že davno ni pisal« 
»Jože je mrtev.« 
Molk. Okamenele oči. Marjanin krik iz solz: 
»Jezus!H 



ZA BISTUE OČI 

Sličic! se razlikujeta samo v dvajsetih podrobnostih. 
Boste našli vse? 

REŠITEV 
IZ PREJŠNJE 

ŠTEVILKE 
SLIKOVNA KRIŽANKA 

Vodoravno: Koper, opo 
to, zadek, nalika, barvar 
RTV, opanki, ars, rob, uc 
ok, GL, špageti, lowa, cep 
analiza, rr, kad, me, kro 
kodil, runo, aki, Aman 
nav. 

MALA 
KRIŽANKA 

Vodoravno: 1. oskrbnik 
mlina, 7. vrsta jabolk, 8. 
geometrijski pojem, 9. ame
riška kratica za »vse v 
redu«, 10. francoska mod
na revija, 12. grad ob Dra
vi, 14. kratica za Rdle6i 
križ, 15. orel iz germanske 

mitologije, 18. izvoljenka 
kralja Matjaža, 20. breme, 
balast. 

NAVPIČNO: 1. redek ne 
besni pojav, 2. tuje moško 
ime, 3. milanska nogomet
na enajsterica, 4. nikalni-

ca, 5. koralni otok, 6. mlin
ski žleb (množ.), U. trop
ska travnata ravnina v Juž
ni Ameriki, 12. obramba, 
13. slonov čekan, 16. upo
dobitev golega telesa, 17. 
egiF>čansfci sončna bog 
(daljša oblika), 19. daljša 
pesnitev. 

BREZ BESED 

Stasa Gorenšek 

VEČERNE 
KOMBINACIJE 

Razen svečanih dolgih večernih oblek so zeio pri
ljubljene tudi večerne kombinacije dolgih kril in ele
gantnih bluz. Priljubljene in še vedno dovolj modeme, 
še več — v novi večerni sezoni imamo pri takšnih 
komoinacijah še veliko več možnosti izbire in dopol
njevanja. 

Pn dolgih krilih lahko izbiramo med vedno aktu
alnimi nekoliko na ven krojenimi krili, med ravnimi 
ožjimi krili z razporkom, ki pa bo prav tako še do
volj modno in pa seveda med največjo letošnjo no
vostjo — elegantnim dolgim plisiranim krilom, v ka-
terem boste najbolj aktualni. 

Dolga večerna krila so dopolnjena z nežnimi bluza
mi, najlepše s svilenimi v chanel stilu. Ob tako iz
brani kombinaciji bo potreben le še droben dodatek, 
morda lep cvet ali ogrlica. 

ALPINISTIČNI KOTIČEK 

ALPINISTI SO ZBOHOVALI 
SREČANJE ŠTAJERCEV IN KOROŠCEV POD TOJZLOM 
Tojzlov vrh nad Mariborom 

je bil v soboto zaseden do 
zadnjega količka z alpinisti 
koroških in štajerskih AO. 
Načelniki odsekov Ravne, Čr
na, Prevalje, Slovenj Gradec, 
Maribor Kozjak, Maribor 
TAM, Slovenska Bistrica, Ša
leški AO in Celje, so polagah 
obračun svojega dela, potar-
nali o težavah in načrtovali 
delo v bodoči sezoni. Vsi od
seki so letos posvetili glavno 
skrb vzgoji mladih kadrov in 
se ubadali s težavami, zna
čilnimi za športe, ki so pri 
TKS v posameznih občinah 
več ali manj odrinjeni na 
stranski tir. Pokazalo se je, 
da v večini občin (razen Ve
lenja in Koroške) alpinizma 
niso uvrstih med vrhunski 
šport in mu režejo ne glede 
na doseženi uspeh tanko re
zino kruha, ki slučajno osta
ne privilegirancem. S sred
stvi, ki so jih imeli odseki na 
razpK>lago. je bilo z entuzi-
jazmom in visoko lastno ude
ležbo narejenega kljub temu 
veliko. Korošci so uspešno 
plezali v Prokletijah, Maribor
čani pa se lahko pohvaUjo z 
udeležbo svojega člana v od
pravi na Makalu in z vzpo
nom v Matterhornu. Po šte
vilu vzponov in s težkimi po
novitvami ter prvenstvenimi 
vzponi doma in na tujem so 
imeli največ uspeha Celjani, 
ki stojijo letos pri vrhu ne 
samo štajersko-koroške regi

je, temveč slovenskega alpi
nizma nasploh. Financiranje 
pa tudi v Celju ni urejeno. 
Alpinizem selijo iz ene kate
gorije v drugo in je končno 
kljub vrhunskim uspehom 
obsedel med rekreacijo. Ce se 
temu smejejo ljubljanski in 
zgornjesavski AO, je razum
ljivo, saj na tistem koncu s 
takimi absurdi nimajo oprav
ka. Puška seveda ne gre v 
koruzo, ker še zmeraj upamo, 
da se bo »zbistrilo« v republi
ških in občinskih TKS in bo 
slejkoprej tudi v športu pre
vladovalo tisto, kar je naj
boljšega v naši družbi: pra
vično plačilo za storjeno delo 
in ne administrativne zapove
di »strokovnjakov« in šablon-
ska razdelitev po predalčkih. 
Končno, alpinizem ni figiu-a 
na šahovnici 

V torek se je začela kole 
darska in alpinistična zima. 
Najboljši že dobesedno čaka 
jo pod stenami »na štan« 
opremljeni z vsem za večdne 
vno bivakiranje. štajerska 
Rinka, Križ, Ojstrica in Pla 
njava so stene, ki v svojih 
najtežjih smereh že nekaj let 
in celo desetletij odbijajo v.se 
poskuse naših in tujih ple
zalcev . 

Prejšnji teden sta celjska 
alpinista Knez Franček in 
Zupan Jože preplezala v dveh 
dneh novo smer v Mali glavi 
Paklenice. Smer je najtežja 
v tem gorstvoi tn jo poleg 
normalnih težav in pasti 
»olepšuje« še 30 m previsa 
najvišje stopnje. Na sliki: Pr
vi zimski sprehod med ledene 
rože. CTC 

STRAŠILO 
Domov se je vrnila poz

no zvečer. Bila je pri so
rodnikih, kjer so prazno
vali konec leta-

Ker je čez dan, ko je 
bila odsotna, pritisnil hud 
mraz, je takoj zakurila 
v štedilniku. V podstrešni 
sobici je bilo preveč mrz
lo, da bi lahko vzdržala 
brez toplote iz peči 

Bila je sama in ta večer 
je to samoto težko prena
šala. Komaj je zadrževala 
solze. 

Sobica se je hitro se

grela, ona pa je s knjigo 
v roki legla v posteljo. 
Hotela je pozabiti na vse. 
In vendar se ji je vrinil 
težak spomin, ko je pred 
dobrim letom ostala sama. 
Mož ji je umrl. Imela je 
občutek, da bo zdaj zdaj 
vstopil. 

Naenkrat je počilo pri 
vratih, kot bi ustrelil iz 
puške. Srce ji je pričelo 
hitreje biti. Znova je vze
la knjigo in skušala brati 
naprej. Spet pok. Zdaj na 
drugi strani. In potem še 

tretji, četrti. Vsakokrat s 
krajšimi presledki, že je 
mislila, da je io strah. 
Odejo si je potegnila čez 
glavo in komaj dihala. 

In spet tresk Zdaj cisto 
blizu. Kapljice vode so jo 
poškropile po obrazu. Te
daj se ji je posvetilo. Na 
steni je imela obešene 
majhne vazice z visečim 
zelenjem, čez dan je ooda 
v njih zmrznila, zdaj pa 
se je led zaradi toplote za
čel hitro tajati. In zato 
tisti poki Odtod tisto 
strašilo-

»Ti hudič ti, zdaj šele 
vem, kaj je to. Pa sem že 
mislila, da me je prišel 
stari strašit.« 

B A R B A R A 
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Tudi letos sta Teifsno 
kulturna skupnost Celje 
in uredništvo Novega ted
nika ter radia Celje ob 
koncu leta izvedla anketo, 
kdo je po doseženih rezul. 
tatili najboljši športnik 
oziroma športnica. Tokrat 
ne bomo postregli s kom
pletnimi podatki, ki jih 
bomo objavili v novoletni 
številki, lahko pa povemo 
naslednje: 

Ponovno ni med zmago
valci atleta ali atletinje, 
temveč rokometaš in ke-
gljačici. Letos tudi nima
mo samo najboljšega pa
ra«, ampak »trio«. Tokrat 
smo našo mrežo sodelav
cev v anketi razširili, da 
ne bi bilo kasnejših očit

kov, vendar se, žal, ponov 
no niso vsi odzvali. Med 
njimi prevladujejo prav 
listi, ki imajo največ po
vedati, kaj je narobe, da 
pa bi to pomagali odstra
niti, to pa ne! Predvsem 
pa je zanimivo to, da v 
Celju v zadnjih letih vse 
bolj prevladujejo kolek
tivni športi in je pri njih 
težko izpostaviti posamez
nika, ker mu »pomagajo« 
drugi, da ni, razen redkih 
izjem, posebnih »zvezd« 
v ženskem športu in da — 
ne nazadnje — vsi anketi
ranci ne vedo, kdo je kaj 
in kaj je dosegel. Mnogi 
so to reševali tako, da so 
iz »svoje« panoge nabrali 
večino, ji dodali nekaj ma 

lfj;a iz drugih in vse sku
paj dobro ali slabo pre
mešali. No, vrh pa je le 
takšen, kot se spodobi, in 
to je najbistvenejše. 

T«l;rat poglejmo santo 
najboljše: športnik Celja 
za letošnje leto je postal 
ponovno rokometaš VLA
DO B0.1i:VIC, (edini celj 
ski olimpijec, stalni član 
državne reprezentance in 
zaslužen za uspehe doma
čega moštva, ki se .je uvr
stilo v prvo zvezno ligo), 
drugi je atlet Dušan Pre-
zelj In tretji član LT 
EMO Branko I^eskovšek. 
Med športnicami sta z 
maksimalnim številom 
točk zmagali svetovni pr
vakinji v kegljanju MAG

DA IKl i in JANJA MA 
KINC (članici KK Celje), 
druga je perspektivna at
letinja Zvonka Blatnik 
(Al) Kladivar) in tretja 
smučarka Andreja Jezer-
nlk (SKI klub Izletnik Ce
lje). 

Med športniki je dobilo 
glasove 28 športnikov, 
med športnicami pa 21. 
Sicer pa bomo o podrob
nostih pisali v novoletni 
številki, priznanja najbolj
šim (desetim med .športni
ki in desetim med šport
nicami) pa bomo podelili 
na skupni prireditvi, ki jo 
v hali Golovec v januar
ju pripravljajo zveza za 
športno rekreacijo, TKS 
in naše nrednl̂ t̂vo. T. V. 

PRVAKA 
DOBRNA IN 

ŠTORE 
v počastitev pramika JLA 

je blizu 100 mladih strelcev 
itz ŠŠD celjskih občin nasto
pilo v treh kolih za naslove 
občinskih prvakov v strelja
nju z zračno puško. Zadnji, 
tretji nastop, je bil v štorah. 
REZULTATI: 

Pionirji — 1. štore I 801 
2. Hudinja 753, 3. Vojnik I 
740, 4. I . C. četa 632, 5. Voj
nik I I 600, 6. Polule 580, 7. 
Dobrna 529 , 8. Štore I I 516, 
9. I . OŠ 485 in 10. OŠ I . 
Kovačiča-Efenka 432 krogov. 

Posamezniki — 1. Hočevar 
(Hu) 176, 2. Malec (Št.) 174, 
3. Petek ( V o ) 164, 4. Mast
nak ( š t ) 163, 5. Hrvatic (Št) 
161, 6. česnik (Št) 161 itd. 

Pionirke — 1. OŠ I . c. če
te .548, 2. Dobrna 518, 3. Što
re 467, 4. Štore 372. Posamez
nice — 1. Jager ( I . c. č.) 168, 
2. Gaber (Hu) 120, 3. Krašek 
(š t ) 119, 4. Ovtar in 5. Bož-
nik (Do) 116 in 115 krogov 

Po treh nastopih je pri pio-
nirjili naslednji vrstni red: 

1. štore 2.413, 2. Vbjnik I 
2.206 , 3. Hudinja 2.162, 4. 
Vojnik I I 1.660, 5. I. c. četa 
1.636 , 6. Štore I I 1.616, 7. 
Dobrna 1..559. 8. Polule 1.472 
iitd. Med posamezniki je zma
gal Malec (Št) s 534 krogi 
pred Cesnikom (Št) 504 in 
Hočevai-jem (Hu) 499 krogov. 

Pionirke: 1. OŠ Dobrna 
1.402 , 2. OŠ I . c. č. 1.383, 3. 
Hudinja 1.248, 4. Polule 1.080, 
5. štore 1.008 , 6. I . Oš 665 hi 
7. OŠ Ivana Kovačiča-Efenka 
441 krogov. Med posameznica
mi je zmagala Jagrova ( I . c. 
č.) s 510 krogi. Po tri naj
boljše ekipe so prejele poka
le, po trije najboljši posame
zniki pa diplome. 

Organizacija tekmovanj v 
Dobrni, Vojniku in štorah v 
organizaciji občinske strelske 
zveze Celje ter SD Dobrna, 
Vojnik in Kovinar štore je 
bila odlična. Prizadevni strel
ski delavci zaslužijo za 
opravljeno delo priznanje. Te
kmovanja pa so dokazala, da 
strelski šport v ŠŠD pridobi
va na množičnosti, pa tudi 
kvaliteti, zato je nakazana 
smer delovanja v ŠŠD pov
sem pravilna. 

K. JUG 

USPEH MOŠKE 
EKIPE INGRADA 
s tekmovanjem so pričeli 

tudi odbojkarji Ingrada, ki 
tekmujejo na področnem 
pi-venstvu. Na prvem turnir-
in v Šoštanju so Celjani pre
magali Braslovče in Topolšči-
co z 2:1. V tretjem srečanju 
pa je ekipa Braslovč prema
gala T I M La.ško 2:1. Janu
arja bo drugi turnir v La
škem. Zmagovalec tega po
dročnega prvenstva pa bo do
bil pravico do sodelovanja 
v kvalifikacijah za vstop v 
republiško odbojkarsko ligo. 

J. K. 

ŠAH: CELJANI 
DRUGI 

Končano je republiško ša
hovsko prvenstvo Slovenije. 
Celjanom ni uspel veliki met! 
V odločilnem srečanju proti 
Lescam bi morali zmagati z 
rezultatom 6:4, toda kljub 
veliki borbi so uspeli samo 
remizirati 5:5. Tako so za 
točko in pol zaostali za zma
govalcem ekipo Lesc. 

Kljub temu pa so Celjani 
dosegh lep uspeh. Prvenstvo 
so dejansko izgubili v dveh 
srečanjih proti Braniku 
4,5:5,5 in Izbiri v Ptuju 
5,5:4,5. ko niso imeli najbolj
še dni. 

V zadnjem kolu so za Ce
ljane osvojili točke Planine, 
Streil^er in Jazbec, remiziral 
pa Bervar, Pešec, Cegler in 

Mikac. Izgubili so: Studnička, 
Krambergerjeva in Ermano-
va. 

Po zadnjih uspehih sta dva 
celjska šahista osvojila naslov 
mojstrskega kandidata. To 
sta Franc Pešec in Robert 
Ceglar. čestitamo! 

J. KUZMA 

JUDO: PORAZ IN 
ZMAGA 

Judoisti kluba »Ivo Reye« 
so pričeli s turnirskim prven
stvom Slovenije. V pivem ko
lu so nastopili doma proti 
Triglavu in Reki. V obeh 
srečanjih so pokazali mnogo 
več kot gostje, toda sodni
ki so jim v srečanju proti 
Kranjčanom vzeli že prilx>r-
jeno zmago. Pozneje so Ce
ljani gladko premagali Reko 
5:2 (37:15), medtem ko je 

bil rezultat s Triglavom 3:4 
(30:25). 

V ekipi Celja so se odlič
no borili Založnik in Grosek, 
ki sta v obeh srečanjih zma
gala ter Fabjan,^ Oštir, Ro-
žiinc in C ve trezni k, ki so 
zmagah po enkrat. Borila pa 
-Sta se še Maj orane in Zu
pane. Celjani bodo ponovno 
nastopili 15. januarja v Ve
lenju. J. KUZMA 

ODBOJKA: NOV 
USPEH GOLOVCA 

Dekleta odbojkarske sek
cije Golovec so v četrtem 
kolu republiške odbojkarske 
lige osvojile novi točki. V 
srečanju proti Jesenicam so 
gladko zmagale s 3:1. Poseb
no dobro igro je pokazala 
bivša državna reprezentantka 
Tatjana Dukič, toda tudi 

ostale tekmovalke Golovca so 
presenetile. Najboljšo igro pa 
smo videli v tretjem setu, 
ko so domačinke zmagale kar 
s 15:0. 

Trenutno so Celjanke v šti
rih kclih iztržile šest točk. 
V prihodnjem kolu bodo go
stovale na Ravnah proti Fu-
žinarju. J. K. 

ROKOMET 

Posnetek je sicer s tekme proti Železničarju iz .Niša, vendar je pomemben ) ) r edvs tMn za
radi Vlada Bojoviča v belem dresu (tudi letos najboljši športnik Cielja!), ki je tudi protf 
Partizanu v Bjelovarju predstavljal za domačine težko oviro (dal je pet golov), tako kot 
Ivezič (tudi dal pet golov) in Vukoje (standardno odličen — dal šest golov!) 

Foto: TONE TAVČAR 

2e v prejšnji številki smo 
zapisali in to pov.scm upravi
čeno, da je izbor igralcev za 
celjsko prvo ekipo, ki bije 
težak boj v prvi zvezni ligi, 
preskromen! To ponavljamo 
tudi tokrat. Zakaj? Nekaj 
igralcev je poškodovanih, ne
kaj izven forme, nekaj pa se 
jih bori kot ranjeni »levi«. 
Zamenjav, vsaj trenutno ust
reznih, pa ni! Kakorkoli že. 
s trenutno točkovno bilanco 
Celjanov smo lahko zadovolj
ni, vendar nas ne sme za
slepiti. V čem je ves prob
lem? Problem je v tem, da 
slabega nasprotnika ni in da 
je treba v vsaki tekmi (pred
vsem doma in na tujem) 
dati vse od sebe. Saj ne re
čemo, da tega Celjani ne de

lajo, vendar bi se že enkrat 
lahko otresli domače treme, 
ki jim vzame marsikatero 
dragoceno točko. To naj bo 
tudi vodilo za sobotno sreča
nje, ko pride v Celje trenut
no vodeča »sladka« Crvenka, 
ekipa, ki je verjetno najugod
nejše presenečenje letošnje
ga prvenstva. Cr\-enka ni 
»bau-bau«, je samo solidna, 
močna ekipa. S pametno 
igro in polno vere v lastno 
znanje se da tudi pred do
mačim občinstvom mnogo iz
tržiti. Treba je samo garati 
in to premišljeno in načrt
no (brez brez^.-eznega zaprav
ljanja v prazno in nasedanja 
provociranju. ki ga lahko tu
di tokrat pričakujemo!) pa 

se bo tak.š!.io delo obresto 
valo. 

Zadnje srečanje v Bjelovar 
ju so Celjani izgubili z 28 : 25 
in so zdaj z negativno razliko 
v golih in osmimi točkami 
na desetem mestu. Poraz ni 
tragedija, saj navsezadnje 
bljelovarski Partizan nastopa 
v evropskem pokalu, je med 
vedno najboljšimi ekipami 
pri nas in med ti.stimi (men
da edinimi!), ki jih Celjani 
še niso uspeli ugnati v borbi 
za točke, kar skupaj nasto
pajo v prvi zvezni ligi (prej 
in zdaj). Crvenko pa so pred 
leti doma že »uničili«, zakaj 
ne bi bilo tako tudi tokrat? 
Novi točki sta potrebni in 
prilika, čeprav te.žka, se po
nuja . . . TONE VRABL 

KOSARK^ 

ŠTIRINAJST TOGK^V !1^VEM'BELU 
v zadnjem kolu prvega de

la prvenstva v I I . ZKL — za
hod so Celjani na domačih 
tleh premagali Triglav iz Kra
nja in se jim tako na višji 
ravni tekmovanja oddolžili za 
odv.-̂ em naslova republiškega 
prvaka. Srečanje ni bilo na 
visoki kvalitetni ravni, če
prav smo bili priča tudi tu 
in tam lepim potezam neka
terih igralcev. Celjani so vso 
tekmo vodili. Že takoj v 
prvih minutah so si priigrali 
10 točk prednosti, v drugem 
polčasu pa so pet minut pred 
koncem vodili že kar za 20 
točk — 80:60. Ko je vse ka
zalo na izdatno zmago Celja

nov pa je trener Zmago Sa-
gadin zamenjal razigrane ig
ralce in postavil v igro še 
preostale, ki so dotlej sedeli 
na klopi. Ritem igre je bil 
iagubljen. Gostje so se v sa
mem finišu razigrah in vse 

-bolj zadevali koš Celjanov. 
Ponovno je domači trener 
ix>slal v boj svoje najboljše 
igralce, ki pa tudi niso na
šli pravega orožja v tem 
sklepnem boju. Prav finiš te
kme je bil dokaj oster, slaba 
sodnika sta imela polne roke 
dela, da sta umirjala igralce 
in igro. Namesto visoke zma
ge so se Celjani v zadnji mi
nuti borili za minimalno pre
dnost. V dobrih štirih minu
tah so gostje namreč dosegli 
19, Celjani pa vsega le 3 
točke! Rezultat — 83:79 
(43:35) ne kaže pravega raz
merja sil v toku celotne 
tekme. Izmed domačih igral
cev velja posebej oddvojiti 
tokrat odličnega Pipana, ki 
je navduševal nekaj nad 200 
gledalcev s svojimi uspešnimi 
prodori ter učinkovitimi meti 
od daleč in blizu. Sam je 

dosegel kar 34 košev, žal je 
tokrat odlični Subotič, ki je 
dal 10 učinkovitih točk, pre
več sedel na klopi. Sabolčki 
ni v vsej tekmi pokazal vseh 
svojUi sposobnosti, dober del 
tekme pa je tudi počival. 
Gole je bil tokrat slabši kot 
smo ga sicer navajeni gle
dati v srečanjih pod kosi, pa 
čeprav je bil izrediio borben 
in požrtvovalen. Obrambni 
igralci so poskrbeli za precej 
začetniških napak, pa tudi 
ztmanji igralci niso bili na 
višini. Celotno moštvo je ni
halo v svoji formi. Bili so 
trenutki, ki so navduševali, 
pa zopet obdobja, ko so gle
dalci negodovali. Svoj delež 
k zmagi so še prispevali Tro
biš, Rozman, Erjavec, Pon-
grac, Kuljad in Kralj. Trener 
Zmag'o Sagadin je ob koncu 
tekme dejal: »Ko smo vodi. 
11 za 20 točk sem si privoščil 
men.javo večjega števila ig
ralcev. Bilo je to ob zakl,juč-
ku tekme. Kdo izmed tre
nerjev si ne bi - privoščil 
takšne poteze ob tako viso
kem vodstvu? Upoštevati je 
treba, da vsi igralci trcio 
trenirajo, pa jim je treba 
dati priložnost, da vsaj ne
koliko zaigrajo. Takt) imam 
tudi priložnost spoznati nji
hove sposobnosti. Ko jim ni 
šlo, sem uvedel v igro naj
boljše moči. Naš stroj je tu
di ob najboljši peterki bil 
skorajda že zaustavljen, pa 
so tako prišli gostje do pre
velike veljave. Igralcem lah
ko le čestitam za uspešno 
prvo polovico nastopanja v 
tej ligi. Izkupiček 14 točk, 
ki jim bomo v drugem delu 
še kaj pridjali, pa zadošča 
za nadaljnjo članstvo v tej 
ligi!« KAREL JUG 

HOKEJ N A LEDU 

TRETJI KROG PRVENSTVA KONČAN 
Tretji krog državnega ho

kejskega prvenstva je za
ključen. In ravno v tretjem 
krogu je padla odločitev. Ce
ljani so dokončno izgubili 
vse možnosti, da bi ponovi
li lan.skoletni uspeh, ko so 
kot zmagovalci skupine B 
igrali kvalifikacijsko tekmo 
za vstop v skupino A. To
krat so za.pravili svojo pri
ložnost na srečanju proti Sla-
viji doma, ko so Izgubili 
popolnoma zasluženo 2:6 in v 
soboto v Ljubljani v sreča
nju proti Tivoliju, ko so še 
minuto in pol pred koncem 
vodili s tri proti dva in iz
gubili 3:4 

Strelci na teh dveh usod
nih .srečanjih so bili — Bra
tec in Zorko proti Slavlji 
ter Filipovič, Lesjak in Dani 
Kerkoš proti Tivoliju. 

Zadnja igra celjskega mo
štva p>otrjuje, da Celjani n i 
so v najboljši formi. Tako v 
napadu, kjer ni dovolj izra
zitih strelcev ter v obrambi, 
kjer Celjani letos nimajo ta
ko dobre branilce kot lani. 
Eno za drugim pa je vzrok, 
da v izenačenem troboju 
med Celjani, Slavijo m Ti-
volijeim, slednji žanjenjo več 
uapeha. 

Po srečanju v Ceiju je tre
ner Jože Trebušak povedal: 
»Ne razumem naše moštvo. 
Igralci so premalo prodorni, 
premalo borbeni in kar je 
najslabše, premalo psihično 
pripravljeni za težke tekme. 
Le nekaj dni prej so odlič
no zaigrali proti >Iethešča-
ku, v naslednji tekmi pa jih 
nisnso \eč poznali.« 

Tehnični vodja ekipe Ivan 
Zorko: »Razočaran sem. Se-
daj res ne veni. ka.j bi še 
napravili. Treningov imajo 
fantje dovolj, tu .je strokov
na pomoč, tu .je psiholog in 
vse, kar mora imeti ekipa 
za uspeh. Našim fantom pa 
ne gre in ne gre. .Morda bodo 
mliulinci prinesli v bodoče 
več sveže krvi v mo.stvo.« 

Celjani so sedaj izgubiU 
vse možnosti za naslov prva
ka. Celo osvojitev dj'u.gega 
mesta je problem. Do konca 

I prvenstva igrajo še dcma pro. 
ti Tivoliju in Mladosti ter v 
gosteh proti Mladosti (zaosta
lo teknio), Triglavu in Sla
vij!, če bd v vseh tekmah 
zmagah bi verjetno še lahko 
osvojili drugo mesto ter se 
borili za končno uvrstitev v 
državnem prvenstvu od os
mega do devetega mesta. 

i. KUZMA 







RAZGLEDOVANJE PO BENEČIJI (3) 

ČEDAD IN OSEDLANA KRAVA 
Pred mestno hišo, če-

dadskim magistratom, sto
ji spomenik. Tudi ta je 
iz Mussolinijeve dobe. Pred
stavlja velikega »condu-
ktorja« Cezarja. Mussolini, 
ki je sanjal o novem rim
skem imperiju približno 
enakih razsežnosti, je v 
Čedad postavil vojskovod
jo v značilnem krilcu, v 
opankah s pasom čez go-
lenice, v kratkem prsnem 
oklepu in razoglavega. Ker 
je z Matajurja nevarno bri
lo in je dež razmakal Če
dad, je bil pogled na ve
likega vzornika gromov-
niškega duceja, klavrn. 
Moker je stal na svojem 
podstavku in za njim s 
podpornimi zidovi podpr
ti oboki mestne hiše. 

Pa tudi sicer sodi Cezar 
v Čedad tako kot sedlo 
na kravo. Po takšni logi
ki, češ, ta kraj je bil rim
ski, bi lahko naredili Ce
zarjev nekaj ducatov na 
tekočem traku in jih f>o-
nudili mnogim evropskim 
mestom, na primer Duna
ju, Bonnu, Parizu, celo 
Londonu, Madridu, Po vsej 
severni Afriki bi jih raz
postavili kot mejnike nek
danjega imperija. 

Toda Čedad pod Mata-
jurjem res ni več pretež
no slovenski, zahvaljujoč 
raanarodovalni politiki, v 
vseh dobah, zlasti v letih 
od prve svetovne vojne 
sem. Večina Štajercev, ki 
smo le precej oddaljeni 
od naše zahodne meje, ne
česa ne ve. Pri nas misli
mo, da je onstran Soče 
kot onstran Karavank, 
kjer kar m Slovenec, je 
Avstrijec nemške narod
nosti. Toda onstran So
če ni tako. Tam niso vsi, 
ki se ne štejejo med Slo
vence, Italijani. Tam so 
tudi Furlani, ki se imajo 
za naslednike Langobar-
dov. Svoj vpliv na to ob
močje je imel tudi Oglej
ski patriarhat, prav ta
ko tudi Beneška država. 
Furlani in Slovenci se to
rej imajo za pra^-e staro-

Takole so po<lprli stare znamenite hiše 

.selce, vse drugo nosi, ho
tel ali ne, vzdevek prise
ljenec, Lah. Italijanske 
priseljence, največ jih je 
prišlo s fašizmom, gleda
jo postrani Furlani in 
Slovenci, le da so Slovenci 
manj zaželeni v politiki 
kot Furlani, kajti za 
sabo imajo matični na
rod, Furlani pa so neke 
vrste etični otok. Furla
ni, kot Slovenci, v Bene
čiji in Purlaniji nimajo 
z zakoni zagotovljenih 
šol v svojem jeziku, ni
majo dvojezičnih napi
sov, jih je pa več v 
upravnih službah, več v 
voljenih organih. Bitka 
za avtonomijo Julijske 
krajine, Benečije in Furla-
nije je torej skupen boj 
Slovencev in Purlanov. 

To so razlogi, na osnovi 
katerih je bronasti Cezar 
v Čedadu prišlek kot os
tali Lahi. Stoji pa tam v 
oporo tistim ljudem, ki 
so prišli v te kraje izklju
čno z nalogo — italianizi-
rati to mejno deželo. 

In Slovenci? 
Nekateri se nimajo ni

ti natanko za Slovence. 
Smo že slišali vmes, da 
se štejejo za Benečane, ki 

govorijo slovenski dialekt. 
To je malce nenavadna 
formulacija, toda obstoja. 
Posamezni deH Slovenske 
Benečije imajo izrazita 
narečja, močno oddaljena 
od slovenskega knjižnega 
jezika, časnik Novi Mata-
jur na svojih straneh pri
naša novice iz teh krajev 
v originalnem narečju. Ne
kaj starega je v teh be-
nečanskih narečjih. Tako 

Z besedo 
Jure Krašovec 

in sliko 
Drago Medved 

je tisti, ki je »sturu 
smart« pravzaprav »uma-
ru«. Naši stari molitveni-
ki tudi pišejo še o »brit-
ki smerti, o ljudeh ki so 
umerli« itd. Ta narečja, s 
sicer revnim besednim za
kladom, dokazujejo, da so 
Slovenci v teh krajih že 
stoletja in stoletja, da njih 
materinščina izvira iz ka
mnitih kraških izb in ne 
iz učenih institucij kak
šne potujčevalske akcije s 
slovenske strani. Tako Av
strijci kot Italijani bi ra
di zasukali resnico za cel 
krog s trditvijo, da smo 

»slovenizirali« njihove lju- ] 
di. • 

In nič ne pomaga. Lah
ko še tako latinijo naše 
priimke, kot je učiteljica 
Maria Crisetig v resnici 
Marija Križetič, kot so 
Floreancigi po naše Flor-
jančiči, Tomasetigi Toma-
setiči. 

Res, Slovenci v Bene
čiji nimajo veliko odbor-
niških sedežev v občin
skih m pokrajinski up
ravi. So pa močno zasid
rani v turizmu, zlasti v 
gostinstvu, obrti. Več kot 
polovica jih je na tujem, 
v Belgiji, v Švici in tam 
so tudi najmočnejša dru
štva. Iz emigracije veje 
najmočnejši vetrič osve-
šč^nja beneških Sloven
cev in pod njihovim vpli
vom se krepijo društva 
doma od Gradeža do Re
zije. 

Kjerkoli se po Beneči
ji ozrete v restavracijo 
ali boljšo gostilno, povsod 
ponujajo specialiteto — 
gubanzzo. Se vam kaj sve
tlika? Ravno na nasprot
nem koncu slovenskega 
prostora je tudi speciali-
teta, ki ji rečejo . . . Ka
ko? Gibanica! 

Najznačilne,jša beneška slika . . . 

BERMUDSKI 
TRIKOTNIK 
Zlo prihaja iz oceanskih globin? 

Znani »bermudski trikotnik« — izšla je tudi knjiga — 
je povzročil dosti ugibanj ter bolj ali manj verjetnih teo-
rij o tem, kaj se v resnici dogaja. Ena zadnjih je mnenja 
sovjetskega znanstvenika dr. A. I . Jelkina, ki poskuša od
kriti skrivnost na svojstven način, z njegovo predpostavko 
pa se ne strinjajo njegovi sodelavci. 

Dr. Jelkin pojasnjuje skrivnostna dogajanja v trikot
niku med Bermudi, Portoricom in Florido (izginjajo lad
je, rušijo se avioni itd.) z vplivom takoimenovane sončna 
in mesečeve plime. 

Sovjetski znanstvenik je proučeval podobne pojave tudi 
v trikotniku med Japonsko, Filipini in otokom Guam. Za
ključil je, da se katastrofe časovno pokrivajo z nastopom 
»mladega meseca«, torej s trenutkom, ko se naravni ze
meljski satelit nahaja najbliže našemu planetu. 

K o se Zemlja, Mesec in Sonce nahajajo v določenem 
medsebojnem položaju, lahko pride na dnu oceana do pre
mikanja ionizirane magme, trdi dr. Jelkin. Takšni premiki 
pa »vržejo iz stroja« navadne in žirokompase, ure, elek
trične in elektronske naprave na ladjah in letalih, kar pa je 
seveda vzrok nesreč. 

Ce bi bila takšna hipoteza pravilna, bi lahko imela 
tudi praktičen pomen, saj bi lahko te skrivnostne trikotnike 
oMli . Pomorski in zračni promet, ki je prav tu zelo ži
vahen, bi se torej preusmeril drugam. 

Drugačno pa je sporočilo z ladje »Akademik Kurča-
tov«, na kateri so sovjetski oceanologi večkrat raziskovali 
Bermudski trikotnik. Pravijo, da zgodbe o skrivnostnemu 
trikotniku niso podkrepljene s preverjenimi dejstvi in zato 
znanstveniki nimajo vzroka ukvarjati se s stvarjo, ki »po
čiva« le na zgodbicah. Vse naprave na laji so delovale nam
reč povsem normalno, odstotek ponesrečnih avionov v tem 
delu pa ni višji kot drugje, kot pravi statistika. j 

»SkrivTiost Bermudskega trikotnika« bo torej še pohiiHa 
časopisne stolpce. (Po Tanjugu). 

PTIČJE 
PETJE 

Razstava ptic v Rdeči dvorani v Velenju privablja ve
liko število obiskovalcev in občudovalcev. Med njimi je 
zlasti veliko mladine iz šol. Ob teh obiskih pa so in bodo 
delavci iz društva za varstvo ptic govorili nilatlim o za
ščiti ptic v zimskem času, o postavljanju krmilnic in dru
gem. 

Ob letošnjem podeljevanju priznanj za najbolje ure.jene 
razstavne prostore in izvirnost, so v Velenju prejeli po
sebno priznanje tudi člani drušlva za vzrejo in varstvo zu
nanjih ptic. Priznanje je sprejel neumorni društveni pred
sednik Jože Volk. 
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